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Světové události 

USA: 6. ledna se očekávalo, že obě komory Kongresu USA potvrdí výsledky voleb a za nově 

zvoleného prezidenta prohlásí demokrata Joea Bidena. Po dobu jednání však budovu Kapitolu 

oblehli protestující příznivci prezidenta Donalda Trumpa, který výsledky voleb opakovaně 

napadl a celé je označil za „ukradené“. Stovky demonstrantů pronikly až do samotné budovy 

Kapitolu, kde se střetly s policií, která proti vzbouřencům použila slzný plyn. Budovou se 

ozývala i střelba. Jednání zákonodárců bylo přerušeno a politici byli evakuováni z budovy. Celá 

akce si nakonec připsala 4 oběti z řad demonstrujících a 1 mrtvého policistu. Joe Biden situaci 

označil za útok na demokracii hraničící s pokusem o převrat. Prezident Trump vyzval všechny 

k poklidným demonstracím. Situaci odsoudili i světoví politici, včetně českého prezidenta a 

premiéra. 

BĚLORUSKO: V Bělorusku mělo v letošním květnu až červnu proběhnout mistrovství světa 

v ledním hokeji. Po nátlaku ze strany sportovců, veřejnosti a sponzorů (mimo jiné i české Škody 

auto) rada IIHF rozhodla, že se mistrovství v Minsku neuskuteční. Bělorusko totiž od roku 2020 

čelí kritice za zmanipulované prezidentské volby a za potlačování protestů tamních občanů. 

USA: 20. ledna proběhla ve Washingtonu slavnostní inaugurace 46. prezidenta USA Joea 

Bidena a viceprezidentky Kamaly Harris. Končící prezident Donald Trump se ceremoniálu 

nezúčastnil, stalo se tak poprvé od roku 1869, kdy se dosavadní prezident nedostavil na tuto 

slavnostní událost. Končící administrativu tak zastupoval pouze viceprezident Mike Pence 

s manželkou.  

RUSKO: Zatčení vedoucího ruské opozice Alexeje Navalného vyvolalo 23. ledna mnoho 

protestů v řadě ruských měst včetně Moskvy. V hlavním městě se na demonstraci sešlo až  

40 tisíc lidí, kteří chtěli vyjádřit nesouhlas s politikou prezidenta Vladimira Putina a s perzekucí 

opozice. Policie proti protestujícím tvrdě zasáhla, na místě bylo zatčeno přes tři tisíce lidí. 

V dalších dnech protesty pokračovaly. Během těch, které proběhly 31. ledna, policie zatkla přes 

5 000 lidí. Soudní proces s Navalným proběhl 2. února – byl odsouzen k 3,5 rokům vězení.  

IZRAEL: V očkování proti koronaviru si v celosvětovém měřítku nejlépe vedl Izrael. K  

26. lednu připadlo na 100 tamních obyvatel 47,9 podaných dávek vakcíny. Druhou nejrychleji 

očkující zemí byly Spojené arabské emiráty s 27,07 dávek na 100 obyvatel. Dle získaných dat 

bylo v Izraeli zjištěno, že již po podání první dávky vakcíny Pfizer počty nakažených zásadně 

poklesly, účinnost vakcíny by tak mohla být až 95%, tj. vyšší než byla původně predikována. 

MYANMAR: V asijském státu Myanmar /dříve Barma/ došlo 1. února k vojenskému převratu. 

Tamní armáda zadržela nejvyšší politiky, včetně prezidenta a premiérky Aun Schan Su Ťij, a 

moc v zemi oficiálně převzal velitel ozbrojených sil Min Aun Hlain. Armáda navíc vyhlásila 

výjimečný stav na dobu jednoho roku. Důvodem převratu byly volby, které proběhly na podzim 

2020 – vyhrála je právě premiérka Su Ťij se svou stranou, opoziční Strana svazové soudržnosti 

a rozvoje (vládla zemi 50 let) výsledky opakovaně zpochybnila. Většina světových lídrů převrat 

odsoudila a žádala propuštění politiků. Obyvatelé Myanmaru se na protest vydali do ulic. 
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PRŮZKUM VESMÍRU: Vozítko NASA s názvem Perseverance přistálo 18. února po 

sedmiměsíční cestě na povrchu Marsu. Stalo se tak ve 21:56 SEČ, kdy vozítko navázalo signál 

se Zemí a zaslalo první fotografii z povrchu rudé planety. Úkolem vozítka je hledat možné 

známky mikrobiologického života na Marsu v dávné minulosti.  

EVROPA: V průběhu března pozastavily některé evropské státy, mezi nimi i Francie, 

Německo, Itálie, Španělsko nebo Nizozemsko, očkování svých občanů vakcínou proti  

covidu-19 od firmy AstraZeneca. U několika případů pacientů, kteří byli touto vakcínou 

očkováni, se projevily nežádoucí účinky v podobě krevních sraženin. Z Dánska, které 

používání vakcíny AstraZeneca pozastavilo jako první, přišla i informace o pacientce, která na 

následky sraženin zemřela. Státy se tak s očkováním rozhodly počkat, až k vakcíně vydá 

stanovisko Evropská agentura pro léčivé přípravky. Její rozhodnutí padlo 18. března – rizika 

vakcíny nejsou tak významná jako její přínosy, jedná se tedy o bezpečnou vakcínu.  

SLOVENSKO: Na Slovensku se kromě problému šíření koronaviru začala během března řešit 

i vládní krize. Rozpoutal ji premiér Igor Matovič /OĽaNO/, který bez vědomí svých vládních 

partnerů nakoupil dávky ruské neschválené vakcíny Sputnik V. Předseda další vládní strany 

Sloboda a Solidarita Richard Sulík premiéra vyzval k rezignaci. Postupně podalo demisi 

několik ministrů (mj. zdravotnictví, hospodářství, zahraničí), což ale ke zlepšení situace ve 

vládě nevedlo. Vládní strany SaS a Za ľudí oznámily, že pokud Matovič nerezignuje, opustí 

vládu. Premiér Matovič tak nakonec 30. března z postu odstoupil, nahradil jej ministr financí 

Eduard Heger /OĽaNO/.  

INDIE: V Indii se koronavirová situace v průběhu dubna a května zcela vymkla kontrole. 

Denní přírůstky dosahovaly statisícových hodnot – i přes 400 000, k 1. 5. nemoc prodělalo již 

19 milionů Indů, přes 200 000 lidí nemoci podlehlo. Nemocnice byly zcela přetížené a 

kolabovaly. Řada Indů žijících na venkově neměla k zdravotní péči ani přístup. Těla obětí byla 

spalována, z důvodu přeplněných krematorií, v ulicích či na parkovištích.  

BLÍZKÝ VÝCHOD: Celý svět v květnu vyděšeně sledoval eskalující situaci mezi Izraelem a 

Palestinou. Palestinské hnutí Hamás vypálilo na Izrael od 10. 5. přes 1 500 raket z důvodu 

vyhrocených náboženských nepokojů v Jeruzalémě. Izrael odpověděl leteckými útoky, které 

byly namířeny na významné hamáské činitele a její infrastrukturu ve sporném Pásmu Gazy.  

NĚMECKO, BENELUX: V druhém červencovém týdnu zasáhly západní Evropu silné bouřky 

s vydatnými dešti. Zejména pak území západního Německa, Lucembursko, Belgii a 

Nizozemsko. Zvedly se hladiny řek a došlo na rozsáhlé povodně. Kolem 200 osob zemřelo 

(nejvíce obětí právě v Německu), další stovky lidí byly pohřešovány. V důsledku povodní došlo 

k rozsáhlým sesuvům půdy – poškozeny byly stovky obytných budov.  

LETNÍ OLYMPIJSKÉ HRY: 23. července byly zahájeny o rok odsunuté Letní olympijské 

hry 2020 v japonském Tokiu. Šlo o první ročník v historii, který byl z původního termínu 

odsunut, ne však zrušen – k posunutí došlo z důvodu světové pandemie koronaviru. Hry 

provázela přísná opatření: nepřítomnost fanoušků na sportovištích, testování sportovců, při 

prokázání nemoci přísná karanténa a nemožnost se zúčastnit her apod. Převážná část japonské 

veřejnosti hry označila v současné epidemické situaci za nezodpovědné.  
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AFGHÁNISTÁN: V Afghánistánu se nám letos potvrdilo, že se historie často cyklicky 

opakuje. Poté, co jeho území opustila většina vojenských jednotek OSN a zejména USA, se 

k moci v zemi během pár srpnových dní dostalo radikální islámské hnutí Talibán – 6. 8. to bylo 

první obsazené město, 15. 8. už to bylo i hlavní město Kábul a 90 % celého území. Tamní vláda 

ani armáda nekladla téměř žádný odpor. Podobně ovládl Talibán zemi už v roce 1996 a u moci 

zůstal až do americké intervence v roce 2001. Tisíce místních se dalo na útěk ze země, ostatní 

státy začaly evakuovat zaměstnance svých ambasád a jejich spolupracovníky. 19. srpna 

představitelé Talibánu vyhlásili nově vzniklý Islámský emirát Afghánistán. 7. září byla 

představena nová vláda v čele s prezidentem Muhammadem H. Achundem.  

NĚMECKO: Koncem září se konaly volby do Německého spolkového sněmu. Angela 

Merkelová, která funkci kancléřky zastávala posledních 16 let, letos již nekandidovala. Vítězem 

se stala sociálnědemokratická SPD, vládní CDU/CSU skončila druhá se svým historicky 

nejhorším výsledkem. Novým německým kancléřem se po sérii vyjednávání stal Olaf Scholz 

z SPD. 

SVĚT: Závěr roku se byl v mnoha zemích světa spojen s nejvyššími počty případů covidu-19 

od března 2020. Za takto vysokými čísly stála silně nakažlivá varianta omikron, která byla 

poprvé odhalena koncem listopadu na jihu Afriky. Oproti předchozím variantám nemoci před 

ní plně nechrání dvě dávky očkování, větší účinnost pak má posilující třetí dávka. Za jediný 

den tak např. přibylo 570 tisíc nakažených v USA, 190 tisíc nakažených v Británii, 206 tisíc ve 

Francii, 161 tisíc ve Španělsku nebo 126 tisíc v Itálii. U nás v Česku tou dobou počty případů 

pomalu klesaly, odborníci však před variantou omikron důrazně varovali.  

Sumarizace nákazy covid-19 ve světě: Od začátku pandemie počátkem roku 2020 do konce 

roku 2021 se po celém světě nemocí nakazilo přes 281 milionů lidí (na rok 2021 z toho 

připadá asi 200 milionů nakažených). Nemoci za celou dobu podlehlo přes 5,4 milionu lidí 

(z toho asi 3,6 milionu obětí připadá na rok 2021). Na druhou stranu, během letošního roku se 

zdravotníkům podařilo po celé zeměkouli aplikovat okolo 8,7 miliard dávek vakcíny (tedy 

prvních, druhých i třetích dávek). Uvedené údaje vychází z oficiálních dat WHO.  
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Události v ČR 

Zrušení části volebního zákona 

Začátkem února zrušil Ústavní soud ČR část volebního zákona – zrušena byla například 

uzavírací klauzule pro koalice, která stanovovala, že koalice více stran potřebují pro vstup do 

sněmovny minimálně 10 % hlasů voličů (v případě koalice dvou stran, tři strany pak 15 % a 

čtyři 20 %) – koalicím bude nově stačit 5 % hlasů. Upuštěno bude také od přepočtu hlasů 

D'Hondtovou metodou (metoda, pomocí které se rozpočítávaly mandáty pro kraje na základě 

počtu obyvatel). Předseda soudu Pavel Rychetský označil změny volebního zákona za nutné, 

neboť docházelo k porušení rovnosti volebního práva.  

Koronavirus: přísné omezení pohybu osob 

Koncem února udeřila epidemie koronaviru v Česku v plné síle, zejména z důvodu šíření 

mutací viru. Denní nárůsty nakažených překračovaly hranici 10 tisíc, v nemocnicích bylo 

hospitalizováno nejvíce pacientů od března 2020, nemocnicím tak hrozil kolaps. Denně si navíc 

nemoc covid-19 připisovala více jak 100 obětí, k 25. únoru nemoci podlehlo již 19 999 lidí. 

Vláda z tohoto důvodu přistoupila k přísnému omezení pohybu osob. Od 1. března 2021, tedy 

přesně rok od prvních tří případů nákazy v ČR, bylo lidem zakázáno opouštět své domovské 

okresy. Výjimkou byla cesta do zaměstnání (bylo nutné mít potvrzení zaměstnavatele) nebo 

cesta k lékaři/na úřad/kvůli péči o blízké (v těchto důvodech bylo třeba vyplněné čestné 

prohlášení). Pobyt venku za účelem sportu či rekreace byl povolen pouze na katastru domovské 

obce. Vycestování mimo obec nebylo povoleno ani pro návštěvy příbuzných (mimo nezbytné 

potřeby či nutnou péči).  

Přísná opatření zasáhla i školství: od 1. března se uzavřely mateřské školy a rovněž tak byla 

zrušena prezenční výuka dětí z prvních a druhých tříd ZŠ či výuka na speciálních školách 

(ostatní třídy ZŠ, SŠ a VŠ bylo tou dobou již dávno v online režimu). Co se týkalo obchodů, 

otevřené zůstaly prodejny potravin, lékárny, drogerie, optiky, prodejny krmiv, výdejny zboží 

objednaného online a benzinové pumpy. Průmyslu se opatření nijak nedotkla. 

Vrátila se rovněž povinnost nosit chirurgickou roušku nebo respirátor uvnitř budov i venku 

v zastavěné oblasti. Látková rouška již byla pro ochranu nedostačující. 

Tato přísná opatření byla v den jejich oznámení (což bylo 26. února) plánována na dobu tří 

týdnů. 18. března ovšem bylo oznámeno jejich prodloužení. 

Sčítání lidu, domů a bytů 

Po 10 letech došlo na další Sčítání lidu, domů a bytů – letos poprvé s novinkou v podobě online 

formulářů z důvodu nepříznivé epidemiologické situace. Online sčítání přes webové stránky a 

mobilní aplikace započalo o půlnoci z 26. na 27. března a původně mělo trvat do 9. dubna. 

Kvůli výpadkům systému z důvodu přetížení byl termín ukončení posunut až na  

11. května. Lidé, kteří online sčítání nevyužili, se museli zúčastnit ve dnech 17. dubna až  

11. května tradičního listinného sčítání.  

Letošní sčítání, od založení Československa roku 1918 v pořadí desáté, přineslo i další novinky.  

Otázky v dotaznících se poprvé netýkaly informací o majetkových poměrech obyvatel ani o 
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jejich zdravotním stavu. Zjišťovány byly pouze informace nezískatelné z administrativních 

zdrojů. Lidé tak nemuseli podávat podklady o počtu aut, počítačů či koupelen v domácnosti. 

Výměna ministrů a konec podpory vlády 

Českou vládou otřáslo na začátku dubna zemětřesení: ve své funkci skončil 7. dubna ministr 

zdravotnictví Jan Blatný /nestr. za ANO/ a 12. dubna také ministr zahraničí Tomáš Petříček 

/ČSSD/. Do médií se dostala i spekulace o konci ministra školství Roberta Plagy /nestr. za 

ANO/ (z důvodu jeho sporu s premiérem ohledně podob maturit), ta se ale ukázala jako mylná. 

Konec obou ministrů byl jak z jejich pohledu, tak i z pohledu opozice, politickým rozhodnutím. 

Jan Blatný skončil zřejmě kvůli odmítání očkování neschválenou vakcínou Sputnik V. Tomáš 

Petříček byl nahrazen poté, co sám některé vládní kroky kritizoval, rovněž odmítal přijetí ruské 

vakcíny a taktéž nedoporučoval podíl ruské firmy na plánované dostavbě nového bloku jaderné 

elektrárny Dukovany. Během svého působení na ministerstvu se však nedopustil žádných 

přešlapů či kritizovaných rozhodnutí. 

Místo ministra zahraničí bylo nabídnuto ministru kultury Lubomíru Zaorálkovi /ČSSD/, který 

však pozici odmítl. Zdůvodnil to tak, že chce dokončit svou práci na resortu kultury a samotný 

resort zahraničních věcí označil za „vykuchaný“.  

13. dubna vypověděla KSČM dohodu o toleranci menšinové vlády ANO a ČSSD, strana prý ve 

vládní koalici ztratila důvěru, neboť nedodržovala domluvené programové body komunistů. 

Vláda tak ve sněmovně ztratila potřebnou hlasovací většinu.  

Vrbětická krize – vztahy ČR a Ruska na bodu mrazu  

Premiér Babiš a vicepremiér Hamáček vystoupili 17. dubna na mimořádné tiskové konferenci 

a přednesli zjištění českých bezpečnostních složek. Dle nich stáli za dvojicí výbuchů muničních 

skladů ve Vrběticích v roce 2014 příslušníci ruské tajné služby GRU. Rovněž oznámili, že 

Česko v reakci na tyto informace vyhostí 18 pracovníků ruské ambasády. Tento moment spustil 

lavinu událostí následujících dní. 

Policie ČR vyhlásila pátrání po dvou mužích ruské národnosti, agentech zmíněné služby GRU. 

Oba muži nesou dle důkazů BIS hlavní vinu na výbuchu skladů. Shodou náhod šlo o stejné 

muže, kteří se pokusili otrávit Sergeje Skripala v Británii roku 2018. 

Zatímco se ostatní evropské státy a rovněž USA postavily na naši stranu, Rusko jakoukoliv 

vinu sveřepě odmítalo. Jako „odplatu“ se rozhodlo vyhostit 21 zaměstnanců české ambasády 

v Moskvě. U nás se vláda mezitím rozhodla vyloučit ruskou firmu Rosatom z tendru na 

dostavbu jaderné elektrárny v Dukovanech.  

Prezident Zeman se k nastalé situaci vyjádřil až po uplynutí týdnu. Zpochybnil ruskou vinu na 

výbuchu z důvodu nedostatku důkazů a sdělil, že plně podporuje důkladné vyšetření případu. 

Stát, který bude shledán vinným, musí za dle něj za tento čin zaplatit. Na prezidentův projev se 

ihned začala odvolávat ruská média s tím, že jím byla potvrzena neexistence důkazů proti ruské 

vině na výbuchu.  

Nový ministr zahraničí Jakub Kulhánek /ČSSD/ dal ihned po nástupu do funkce Kremlu 

ultimátum: do dalšího dne musí přijmout zpět 21 vyhoštěných zaměstnanců české ambasády – 

pokud se tak nestane, vyhostí Česko další zaměstnance ruské ambasády. Kreml se výzvě  

vysmál – oficiální vyjádření znělo, že mluvit s Ruskem formou požadavků nemá perspektivu. 
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K další odpovědi nedošlo, 22. dubna tak padlo rozhodnutí, že do konce května musí Česko 

opustit dalších 63 pracovníků ruské ambasády – zůstat má stejný počet jako má naše 

velvyslanectví v Rusku, tedy 7 diplomatů a 25 technických pracovníků.  

Solidarita se situací v naší zemi v rámci Evropy pokračovala: 3 ruské diplomaty vyhostilo 

Slovensko, celkem 4 diplomaty vyhostilo Lotyšsko, Estonsko a Litva. Vyhoštěním jednoho 

ruského diplomata se připojilo Rumunsko.  

Postupem týdnů se celá událost změnila v tradiční „českou bramboračku“ (toto označení 

použilo mnoho politologů v rozhovorech s novináři). Seznam zprávy přišly s informací, že 

ministr vnitra Jan Hamáček plánoval cestu do Moskvy, ačkoliv věděl o vině ruské strany na 

případu ve Vrběticích – dle novinářů měl v plánu vyměnit miliony dávek vakcíny Sputnik V za 

ututlání celé záležitosti s útokem ve Vrběticích. Sám Hamáček spekulace odmítl a oznámil, že 

na autory článku podá trestní oznámení s žádostí o odškodnění ve výši 10 mil. Kč. Za novináře 

se postavil hejtman za ČSSD Martin Netolický, který potvrdil, že informace v článku poskytl 

on sám a stojí za jejich pravdivostí – o dva dny později jej Hamáček odvolal z jeho místa 

v dozorčí radě České pošty. Co se skutečně probíralo na tajné schůzce pana Hamáčka s dalšími 

činiteli předtím, než byla cesta do Moskvy premiérem Babišem „zrušena“, se však zřejmě 

nedozvíme…  

Ničivé tornádo na Moravě 

V podvečerních hodinách 24. června se několika obcemi na Břeclavsku a Hodonínsku prohnalo 

ničivé tornádo. Nejvíce poškodilo budovy v obcích Hrušky, Moravská Nová Ves, Mikulčice a 

Lužiny. Škody napáchalo i v Hodoníně a na zámku ve Valticích.  

Dle meteorologů šlo o tornádo v kategorii EF4 (na pětistupňové Fujitově stupnici), vítr v něm 

měl dosahovat 332 až 418 km/h. Na našem území šlo o nejsilnější zaznamenané tornádo za 

posledních 900 let, v Evropě pak jde o tornádo s nejvyšším počtem obětí od roku 2001. Týden  

po události bylo hlášeno 6 obětí.  

Většina obyvatel postižených obcí přišla o střechu nad hlavou – poškozených domů bylo více 

jak 1 200, 200 z nich odsouzeno k demolici. Většina aut, jak zaparkovaných na ulicích, tak i 

v garážích, byla téměř sešrotována. V obci Hrušky se zřítila věž tamního kostela, o střechu a 

fasádu pak přišla i budova školy. Část kostelní věže se sesunula i v Moravské Nové Vsi. 

V Mikulčicích vítr převrátil autobus. V Hodoníně odletěla střecha sportovní haly, ve Valticích 

zase část zámecké střechy.  

V oblasti záchranáři vyhlásili mimořádnou událost třetího stupně. Jihomoravský hejtman 

vyhlásil stav nebezpečí. Další den po události na místě zasahovalo přes 550 hasičů, 250 

policistů a přes 50 lidí ze záchranného týmu, přidala se i armáda. Pomoc přispěchala ze 

Slovenska (11 sanitek, hasiči z Trnavy a Bratislavy) a Rakouska (20 sanitek a 2 vrtulníky). 

Na internetu začaly hned 25. června vznikat dobročinné sbírky, ve kterých mohli lidé z celé 

země přispět na pomoc lidem postiženým katastrofou. Jedna ze sbírek zřízená nadací Via 

vynesla ještě téhož dne kolem 120 milionů korun. Ukázala se tak solidarita a touha lidí pomoci 

potřebným. Po pár dnech se na všech zřízených kontech vybralo přes 700 milionů korun. 

Postupem dní přesáhla vybraná částka miliardu korun. Na místě byly mezitím předběžně 

vyčísleny škody na 15 až 17 miliard korun. 
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Nové památky UNESCO 

Po 11 letech se 24. července na prestižní Seznam světového kulturního a přírodního dědictví 

UNESCO dostaly tři česká lázeňská města: Karlovy Vary, Mariánské Lázně a Františkovy 

Lázně. Spolu s nimi se na seznam přidalo i dalších osm významných lázeňských center z celé 

Evropy. Pro naši zemi jde o 15. zápis do UNESCO. 

První tuzemskou přírodní lokalitou na stejném seznamu se o pár dní později staly 

Jizerskohorské bučiny v Jizerských horách, které se pyšní unikátním 27 km2 územím se 

smíšenými a bukovými lesy na strmých svazích s unikátní geomorfologií.  

Volby do Poslanecké sněmovny PČR 

Letošní volby do Poslanecké sněmovny vyvrcholily po dlouhých měsících intenzivních 

kampaní zúčastněných politických stran a hnutí 8. a 9. října. Řada politiků, jak z vládních či 

opozičních stran, označovalo tyto volby za jedny z nejdůležitějších po listopadu 1989. Někteří 

z novinářů pak volby označili jako „referendum o Babišovi“, v nichž se proti sobě utkají dva 

silné znepřátelené tábory voličů hnutí ANO premiéra Andreje Babiše proti voličům opozičních 

koalic. A jak výsledky ukázaly, skutečně se tak stalo.  

V prvotních výsledcích hlasování vedlo jasně vládní hnutí ANO 2011 následované opoziční 

koalicí SPOLU. Ve večerních hodinách sobotního sčítání však došlo k nečekanému zvratu, kdy 

tato koalice předstihla vládní hnutí a první místo si udržela až do konce sčítání hlasů. Stalo se 

tak poprvé po 8 letech, kdy v celostátních volbách nezvítězilo hnutí ANO 2011.  

Jak tedy voliči rozdali karty: první koalice SPOLU /ODS, KDU-ČSL a TOP 09/ s 27,79 % 

hlasů, druhé hnutí ANO 2011 s 27,12 % hlasů, třetí koalice PIRÁTI a STAROSTOVÉ s  

15,62 % hlasů, čtvrté skončilo hnutí SPD s 9,56 %. Pouze tyto čtyři subjekty se dostaly nad  

5 % a vstoupily tak do nově zvolené Poslanecké sněmovny. Pod hranicí vstupu skončila Přísaha 

Roberta Šlachty s 4,68 %, dosavadní vládní strana ČSSD s 4,65 %, KSČM s 3,6 %, TSS s  

2,76 % a kontroverzní strana Volný blok s 1,33 %. Kolem 1 % se udrželi ještě Zelení. Dalších 

12 subjektů zaznamenalo velmi nízké procento hlasů.  

Většinu v PS PČR po volbách získají dvě koalice SPOLU a PirSTAN, které již před volbami 

avizovaly úzkou společnou spolupráci, ať už ve vládě či v opozici. Hlavním bodem programů 

obou subjektů bylo omezení moci premiéra Babiše a jeho hnutí a „nedemokratických“ stran 

v podobě SPD a KSČM. Ve sněmovně obsadí dohromady 108 křesel. Hnutí ANO 2011 získalo 

křesel 72 (o 6 méně než před 4 lety), hnutí SPD pak křesel 20 (o 2 méně než před 4 lety).  

O své místa ve sněmovně přišli poprvé od roku 1989 sociální demokraté a poprvé od konce 

druhé světové války i komunisté. Vedení obou stran oznámilo v den výsledků hlasování 

rezignaci, včetně předsedů ČSSD Jana Hamáčka a KSČM Vojtěcha Filipa.  

Závěrem k volební účasti, která letos byla nejvyšší od sněmovních voleb v roce 1998. 

K volebním urnám dorazilo celkem 65,43 % oprávněných voličů.  

Nová vláda 

Novou vládu začal ihned po oznámení výsledků voleb sestavovat lídr vítězné koalice SPOLU 

Petr Fiala. Koalice již předem oznámila, že bude vyjednávat pouze s koalicí Pirátů a Starostů. 

Tak se i stalo, začátkem listopadu podepsali zástupci všech pěti stran koaliční smlouvu. Jde tak 

o nejširší koaliční vládu po roce 1989. Petr Fiala byl jmenován premiérem 28. listopadu na 
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zámku v Lánech. Prezident Miloš Zeman byl přítomen, ale jelikož byl v minulých dnech 

pozitivně testován na covid-19, byl skryt ve „vitríně“ z plexiskla. Netradiční oficiální akt se stal 

na internetu terčem řady žertů. Kompletní nová vláda byla následně jmenována týden před 

Štědrým dnem.  

Sumarizace covidu-19 na konci roku 

Z oficiálních dat Ministerstva zdravotnictví ČR vyplývá ke konci roku 2021 tato covidová 

statistika: v období roku bylo zaznamenáno přes 1,74 milionu případů nákazy (tj. o milion 

více než v minulém roce, celkově tedy 2 480 736 případů), v nemocnicích bylo hospitalizováno 

více jak 111 tisíc nakažených s těžkým průběhem nemoci, na nemoc zemřelo přes 24 tisíc 

lidí (a celkový počet obětí se tak vyšplhal na 36 182). Nejvíce potvrzených případů denně bylo 

zaznamenáváno během listopadu, nejvíce hospitalizovaných a úmrtí bylo v březnu. Osm 

z deseti nakažených nebylo naočkovaných, podobně tomu bylo u hospitalizovaných a 

zemřelých. Ke konci roku bylo v Česku vyočkováno 15 470 683 dávek vakcíny. Ukončené 

očkování mělo k 1. 1. 2022 6 650 718 lidí, pro třetí dávku si pak přišlo 2 405 348 z nich.  
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Koronavirus v Česku 

Třetí vlna (zima) 

Pandemie v prvních týdnech nového roku 

Česká republika vstoupila do roku 2021 v 5. stupni indexu rizika PES. Hned v prvním týdnu 

nového roku měla ČR nejvyšší čísla nakažených koronavirem na milion obyvatel na světě. Za 

5. leden bylo odhaleno nejvíce případů nákazy od března 2020 – celkem 17 278. A jen o den 

později byl rekord opět překonán, přibylo 17 739 případů. 

Skóre PES se v 5. indexu rizika stabilně drželo až do poloviny ledna. 14. ledna skóre kleslo na 

75 bodů, což odpovídalo 4. stupni. I tak byla zavedená vládní opatření prodloužena až do  

22. ledna – nadále tak byly omezeny či zcela uzavřeny služby, uzavřeny obchody (mimo 

supermarkety, které však mohly prodávat pouze zboží nejnutnější potřeby), platný byl noční 

zákaz vycházení, povoleno bylo shlukování jen dvou osob, školy (ZŠ, SŠ i VŠ) zůstaly po 

Vánocích uzavřeny a výuka probíhala distančně (mimo 1. a 2. třídy ZŠ, provoz MŠ rovněž 

neomezen).  

12. ledna se do ČR poprvé dostal další typ vakcíny, tentokrát od americké společnosti Moderna. 

Postup v očkování 

V Česku se také rozjelo očkování proti nemoci covid-19. Od 15. ledna se spustila online 

registrace, ovšem jen pro nejrizikovější skupinu, pro občany nad 80 let. V první etapě očkování 

mělo vakcínu dostat cca 830 tisíc lidí. Jen pár dní před spuštěním registrace se na veřejnost 

dostaly informace, že se tisícovka vakcín dostala i mezi zaměstnance Státního zdravotního 

ústavu a jejich příbuzné, kteří přitom nepatří do rizikové skupiny, pro které je vakcína určena 

přednostně. Z důvodu kauzy rezignoval šéf tohoto úřadu Pavel Březovský. Premiér Andrej 

Babiš /ANO/ uvedl, že se podobné excesy nemohou opakovat a chování úřadu označil za 

absolutně nepřijatelné. 

Start online registračního systému provázely problémy, systém opakovaně vypadával, navíc se 

ukázalo, že při startu systému bylo připraveno pouze 3 000 volných očkovacích termínů 

k rezervaci. Přitom jen za první hodinu provozu web navštívilo 44 tisíc lidí.  

21. ledna vláda zažádala sněmovnu o prodloužení výjimečného stavu o dalších 30 dní. 

Schváleno bylo nakonec prodloužení do 14. února. Výjimečný stav byl takto od 5. října 

minulého roku prodloužen již popáté.  

Ministerstvo zdravotnictví zveřejnilo 26. ledna data o průběhu očkování v jednotlivých krajích. 

K 25. 1. 2021 bylo v ČR vakcínou proti nemoci covid-19 očkováno 207 043 lidí. Nejvíce 

očkovaných, přes 56 tisíc, bylo evidováno v Praze, přes 28 tisíc v kraji Jihočeském a více jak 

22 tisíc v Moravskoslezském. Olomoucký kraj byl šestým nejrychleji očkujícím krajem – 

očkováno zde bylo kolem 13 tisíc lidí. Nejvíce podaných dávek vakcíny bylo od firmy 

Pfizer/BioNTech (od 27. prosince 2020 do 25. ledna 202 333 dávek), od firmy Moderna šlo o 
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4 680 dávek (od 14. do 25. ledna). Z lednových průzkumů mezi veřejností vyšlo najevo, že by 

se nechalo proti nemoci covid-19 naočkovat asi 58 % obyvatelstva.  

27. ledna vydalo ministerstvo zdravotnictví oficiální stanovisko, ve kterém vyzývá kraje na dva 

týdny přerušit očkování pacientů první dávkou vakcíny a rovněž pozastavit rezervace na 

termíny vakcinace. Za důvod bylo uvedeno nedostatečné množství vakcíny. Toto tvrzení téhož 

dne vyvrátil ministr Jan Blatný, který uvedl, že je sice vakcíny méně, ale není tak zle, aby se 

přerušilo očkování. Světlo do celé situace nevnesl ani premiér Andrej Babiš, který oznámil, že 

o žádném doporučení o přerušení vakcinace neví, a tedy takové stanovisko rozhodně neplatí. 

Zhoršování situace 

Situace se koncem ledna nezlepšovala, vláda tak oznámila další zpřísňování opatření. Dle 

ministra Jana Blatného již nebylo v ten moment pro zpřísňování důležité skóre systému PES, 

ale snaha o co nejrychlejší snížení počtu hospitalizovaných v nemocnicích. Takovýchto 

pacientů bylo k 27. lednu 5 925. Cílem zpřísňování bylo, aby se co nejvíce omezily kontakty 

osob uvnitř domácností, mimo osob, které v domácnosti trvale žijí.  

K 29. lednu bylo oznámeno ukončení provozu polní nemocnice, která byla v říjnu 2020 

vybudována na výstavišti v pražských Letňanech. Oficiálním důvodem jejího zrušení byl 

nedostatek zdravotnického personálu, který by zajišťoval provoz. Smlouva o pronájmu haly 

byla ukončena k 6. únoru. Stát za pronájem prostor, výbavu nemocnice a její provoz zaplatil 

celkem 93 milionů korun, sama polní nemocnice však za celou dobu nepřijala jediného 

pacienta.  

Shrnutí za leden:  

Nových případů za měsíc 255 307 

Případů celkem (od března 2020) 987 329 

Aktuálních případů (k 31. 1.) kolem 95 000 

(během ledna vystoupalo i nad 100 000) 

Hospitalizováno pacientů (k 31. 1.) 5 301 

Nemoci podlehlo (od 1. do 31. 1.) 4 681 lidí 

(celkem 16 392 od března 2020) 

 

Začátkem února překonal počet zaznamenaných případů nákazy v ČR od března 2020 hranici 

jednoho milionu. 6. února do ČR dorazilo prvních 19 200 dávek nové vakcíny od britské firmy 

AstraZeneca. Evropská unie oficiálně chválila použití této vakcíny v členských zemích týden 

předtím.  

9. února přibylo za den 10 165 nakažených, což byl nejvyšší nárůst od 13. ledna, přitom Česko 

se od konce prosince 2020 nacházelo v nejpřísnějším 5. stupni systému PES a nedošlo 

k žádnému uvolňování opatření. Ministr zdravotnictví Jan Blatný se již dříve vyjádřil, že 

opatření nejsou účinná, neboť je lidé nedodržují. Za nárůstem případů stála rovněž i „britská“ 
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mutace koronaviru, která se začala bleskově šířit v některých regionech – nejhorší situace byla 

v okresech Trutnov (u 60 % případů nákazy šlo o mutaci z Británie), Náchod, Cheb a Sokolov. 

Vláda 11. února v těchto okresech (mimo Náchod) zpřísnila opatření – byl omezen volný pohyb 

osob, což znamenalo, že lidé žijící v okresech je nesměli opouštět, lidé z okolních okresů 

naopak do nich naopak nesměli vstoupit.  

Neprodloužení/prodloužení nouzového stavu 

Po celý den probíhalo 11. února ve sněmovně jednání o v pořadí již šestém prodloužení 

nouzového stavu. Opoziční strany předem oznámily, že prodloužení nepodpoří. Vláda přišla 

rovněž o hlasy KSČM, které v předchozích případech pomohly prodloužení schválit. Ve 

večerních hodinách došlo na hlasování, poslanci svými hlasy rozhodli, že nouzový stav již 

nebude prodloužen a skončí tedy ke 14. únoru.   

Během 12. až 14. února premiér Andrej Babiš jednal se všemi krajskými hejtmany a s pražským 

primátorem o dalším postupu po skončení nouzového stavu. Hejtmani se společně shodli a 

požádali premiéra o vyhlášení nouzového stavu od 15. února na dobu 14 dní. Za hlavní prioritu 

byl označen návrat dětí do školy začátkem března. Vláda nouzový stav schválila, ten tak plynule 

navázal na ten ukončený k 14. únoru. Veškerá platnost zavedených opatření tak trvala nadále, 

došlo jen k úpravě opatření pro úřady.  

Vláda 15. února schválila návrh pandemického zákona, jehož přijetí bylo hlavní podmínkou 

opozice i krajských hejtmanů. Tento zákon vládě umožňuje snazší přijetí opatření proti 

koronaviru (opatření pro MHD, obchody, služby či hromadné akce) v době mimo nouzový stav. 

Po úpravách, které navrhl senát, byl v poslanecké sněmovně schválen 26. února. 

Čtvrtá vlna (zima, jaro) 

Pandemie nadále nabírá na síle – vláda zpřísňuje opatření 

S vládními plány na návrat dětí do škol a možné otevření obchodů přišlo 16. února znepokojivé 

číslo denního nárustu nakažených – přibylo 12 591 nakažených, nejvíce od 8. ledna. 

V nemocnicích bylo po delší době opět více jak 6 000 hospitalizovaných s nemocí covid-19, 

z toho více jak 1 000 v kritickém stavu. Kapacity nemocnic se rychle a nebezpečně plnily, třeba 

v Karlovarském kraji bylo 18. 2. pouze pět volných lůžek na JIP. Odborníci tak před 

plánovaným rozvolněním důrazně varovali.  

Další skandál potkal premiérova poradce a epidemiologa Romana Prymulu. 18. října se přímo 

z tribuny zúčastnil fotbalového zápasu pražské Slavie (společně s dalšími „vybranými“ – třeba 

s kancléřem Vratislavem Mynářem či s šéfem Slavie Jaroslavem Tvrdíkem). Po Prymulově 

návštěvě restaurace v říjnu 2020 šlo o další podobnou situaci – ačkoli formálně žádná opatření 

porušena nebyla. Premiér Andrej Babiš v reakci na situaci oznámil, že s Romanem Prymulou 

ukončuje spolupráci, a jeho jednání označil za papalášské.  

Plánované otevření obchodů, které navrhoval ministr průmyslu a obchodu Karel Havlíček 

/ANO/, vláda 19. února zamítla. Situace v Česku nebyla dobrá, „britská“ mutace viru se rychle 

šířila a v nemocnicích bylo hospitalizováno nejvíce lidí za celou dobu epidemie. Došlo tak 
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naopak na zpřísnění. Od 25. února platila nutnost nosit respirátor, nanoroušku či dvě chirurgické 

roušky přes sebe. Po domácku vyrobené látkové roušky i šály byly shledány jako nedostatečné. 

Nařízení platila pro místa setkávání většího množství lidí – MHD, obchody, nemocnice či 

úřady. Lidé ze dne na den kompletně vykoupili respirátory v lékárnách, supermarketech i 

eshopech.  

Čísla nadále strmě stoupala. Během 23. února bylo zjištěno 15 672 nových případů nákazy. 

Premiér Andrej Babiš oznámil, že v této situaci není možné rozvolnění (začátkem března byl 

plánován postupný návrat žáků do škol), ale je nutné další zpřísnění – např. uzavření školek i 

prvních dvou tříd základních škol. České nemocnice byly v ten moment již na hranici svých 

kapacit. Pomoc s nedostatkem lůžek nám nabídly některé spolkové země v Německu, Izrael 

nám zase zaslal 5 000 dávek vakcíny ze svých zásob. S pomocí se přidala Francie, která pro nás 

ze svých zásob uvolnila 100 000 dávek vakcín.    

Poslanecká sněmovna vládě 26. února odmítla prodloužení nouzového stavu o dalších 30 dní. 

Vláda tak zareagovala vyhlášením nového nouzového stavu, který začal platit od 27. února a 

trval do 28. března. Situace ve zdravotnictví byla špatná, hospitalizováno bylo přes 7 000 lidí, 

cca 1 500 v kritickém stavu – oba tyto údaje byly nejvyšší od března 2020. Českem se navíc 

rychle šířila „britská“ mutace, zaznamenány byly i první případy „jihoafrické“ mutace. 

Další krok očkování: od 1. března se mohli do online systému na očkování přihlásit občané 

starší 70 let a také pedagogičtí pracovníci škol. V průzkumu agentury Median, který proběhl  

2. až 3. března, 64 % dotázaných respondentů oznámilo, že má o očkování zájem. 75 % 

respondentů by si typ vakcíny nejraději vybralo samo, dvě pětiny z nich pak preferovaly 

vakcínu firmy Pfizer/BioNTech. Zájem o očkování mezi lidmi tak postupně narůstal.  

Česko se k 8. březnu nacházelo týden v přísném lockdownu – lidé nesměli bezdůvodně opouštět 

okresy, uzavřeny byly kompletně školy i školky. Aktuálně nemocných bylo v tento den 

168 158, 7 979 pacientů bylo s nemocí hospitalizováno, 1 728 z nich v těžkém stavu. Ministr 

Jan Blatný označil týden od 8. do 14. března za ten nejkritičtější. Hrozilo buď kompletní 

vyčerpání kapacit nemocnic, nebo postupný účinek přísných opatření a pomalé zlepšení situace. 

Přicházely ale dobré zprávy z prvních okresů, které byly uzavřeny od 12. února (šlo o okresy 

Trutnov, Cheb a Sokolov). Situace zde se začala díky přísným opatřením postupně zlepšovat. 

Na Chebsku nově hlásili 1 331 případů na 100 tis. obyvatel (situace před měsícem: 2 751 

případů na 100 tis. obyvatel), na Trutnovsku 1 430 případů na 100 tis. obyvatel (měsíc předtím: 

2 786 případů na 100 tis. obyvatel). Na Sokolovsku byla situace horší, ovšem od začátku března 

byl i zde zaznamenán pokles počtu nově nakažených. Tyto okresy se staly důkazem, že přísná 

opatření jsou účinná a lidé je zde berou vážně. 

Prezident Zeman 10. března avizoval, že premiéra Babiše žádá o odvolání ministra 

zdravotnictví Jana Blatného, ministra zahraničí Tomáše Petříčka a šéfky SÚKL Ireny Storové. 

Všichni tři totiž opakovaně odmítli přijetí a očkování občanů ČR neschválenou ruskou vakcínou 

Sputnik V, Zeman o dovoz této vakcíny do Česka naopak stál. Ministr Jan Blatný reagoval, že 

odstoupit nehodlá.  
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Pokračující vakcinace 

Nadále pokračovalo očkování, tabulka nabízí přehled postupu vakcinace: 

Vykázaná očkování (k 12. 3.) 1 049 108 

 z toho prvních dávek 752 684 

 z toho druhých dávek 296 424 

 

Postupně stoupal denní počet naočkovaných, zatímco v únoru bylo ve všední dny očkováno 

průměrně 20 000 lidí, během března denní počty vyrostly až na 40 000 očkovaných denně.  

Naočkované dávky dle firem  

Pfizer/BioNTech přes 853 000 

AstraZeneca přes 121 000 

Moderna přes 74 000 

 

Nejvíce naočkovaných hlásila Praha (199 tisíc lidí), dále Jihomoravský (117 tisíc), Středočeský 

(115 tisíc) a Moravskoslezský kraj (105 tisíc). Hodnoty v ostatních krajích nedosahovaly  

100 tisíc očkovaných (např. v Olomouckém kraji 60 tisíc naočkovaných). 

Pandemie začíná slábnout 

18. března vláda oznámila prodloužení omezení pohybu mezi okresy. K jedinému většímu 

uvolnění, ke kterému došlo, bylo povolení rekreace na celém území okresu, tedy ne pouze 

v katastru domovské obce jako tomu bylo doposud. Ministr Jan Blatný oznámil, že s takto 

přísnými opatřeními se počítá minimálně do Velikonoc. 

Kolem 19. března se začalo zdát, že jsme z nejhoršího venku. V předchozích dnech přibývalo 

denně více jak deset tisíc nových případů, 19. 3. přibylo „pouze“ 9 693. A pomalejší nárůst 

pokračoval i v dalších dnech. 20. března 5 451 a v neděli 21. března 2 373 případů. Aktivní 

případy, které během března vyšplhaly k 160 000, klesly pod 140 000. Ubylo i 

hospitalizovaných v nemocnicích, k 22. březnu bylo takových pacientů 8 007 (15. 3. bylo 

v nemocnicích nejvíce pacientů 9 451). Přísná opatření zafungovala. Uvolnění ale v dohlednu 

plánováno nebylo. Vláda již dříve avizovala, že požádá o prodloužení nouzového stavu.  

22. března si celá země připomněla rok od úmrtí prvního nemocného na covid-19. V pravé 

poledne se po celém Česku rozezněly kostelní zvony, lidé památku obětí nemoci ve stejný čas 

uctili minutou ticha. Členové spolku Milion chvilek na dlažbu pražského Staroměstského 

náměstí namalovali bílým sprejem téměř 25 tisíc křížů – za každou oběť jeden. V dalších dnech 

lidé na náměstí začali nosit spontánně květiny a ke křížkům psali jména svých blízkých, kteří 

nemoci podlehli. Pro upřesnění – více jak polovina všech obětí koronaviru zemřela jen v období 

ledna až března 2021. 
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Vláda 26. března požádala sněmovnu o opětovné prodloužení nouzového stavu, opět o dalších 

30 dní. Po celodenním jednání bylo nakonec schváleno prodloužení, ale jen o 14 dní.   

Česku byla přislíbena pomoc ze strany některých států. Rakousko přislíbilo během května 

poslat 30 000 dávek vakcíny, Maďarsko přislíbilo dalších 40 000 a Slovinsko 10 000. Naší zemi 

se tato pomoc hodí, neboť na vyjednáváních na poli EU jsme přišli o 70 000 dávek navíc, 

připadne nám „pouze“ poměrná část vakcín. Stalo se tak z důvodu, že náš premiér a dále 

představitelé Slovinska a Rakouska odmítli řešení přerozdělování vakcín. Dle Babiše není toto 

přerozdělování solidární a vybalancované – dle něj je ovlivněno vlivem velkých států. Ovšem, 

opoziční poslanci, a dokonce členové vlády za ČSSD označili premiérovo jednání na poli EU 

za nevhodné a vyzvali jej k omluvě občanům, kteří tak budou na vakcíny čekat déle.  

Konec ministra Blatného 

7. dubna skončil ve funkci ministra zdravotnictví Jan Blatný. Z funkce jej odvolal premiér 

Andrej Babiš. Novým ministrem se ještě téhož dne stal ředitel FN Královské Vinohrady v Praze 

Petr Arenberger, který se tak stal čtvrtým ministrem zdravotnictví za necelý rok. Jan Blatný ve 

funkci setrval 160 dní, osobně své odvolání označil za politicky motivované. Blatný opakovaně 

odmítal očkování občanů ČR neschválenou ruskou vakcínou Sputnik V, na rozdíl od premiéra 

Babiše a prezidenta Zemana. Prezident Zeman při jmenování Arenbergera ministrem prohlásil, 

že ten, kdo vakcíny blokuje je spoluzodpovědný za lidi, kteří kvůli pomalému očkování umírají 

– tím narážel na názorový postoj exministra Blatného. 

Konec nouzového stavu a začátek rozvolňování opatření  

Po 189 dnech skončil k 12. dubnu nouzový stav, nejdelší v dějinách naší země. Došlo na první 

vlnu rozvolňování opatření. První stupeň základních škol se vrátil do lavic, ovšem v rotačním 

systému a s pravidelným testováním žáků. Skončil noční zákaz vycházení a uzávěra okresů. 

Zákaz shromažďování ovšem platil nadále, jak venku, tak i uvnitř se mohli sejít maximálně dva 

lidé.  

Situace se postupně zlepšovala, nabízím srovnání čísel z poloviny dubna a poloviny března: 

 K 15. dubnu K 14. březnu 

Aktuálních případů nákazy 82 862 161 117 

Hospitalizovaných pacientů 4 651 8 746 

 z toho ve vážném stavu 1 016 2 024 

Obětí nemoci 28 317 23 686 

Vykázaných očkování k 15. 4.  2 353 589 dávek (1 531 506 prvních; 822 083 druhých) 

Pozn. V přepočtu na počet obyvatel mělo Česko nejvyšší počet obětí nemoci na světě.  
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V průběhu dubnových týdnů se postupně otevřela registrace na očkování pro věkové skupiny 

65+, 60+ a pak 55+. Dle plánu ministra zdravotnictví Arenbergera by do konce června měla 

započít vakcinace lidí nad 40 let.  

V některých krajích se od 3. května zcela otevřely mateřské školy (bez nutnosti testování dětí a 

nošení roušek) a stejně tak se do lavic vrátili žáci 2. stupně (rotační formou výuky). 

Olomouckého kraje se tato rozvolnění v tomto termínu netýkala. Systém rotační formy výuky 

nadále fungoval pro děti na 1. stupni v celé zemi. Od stejného data došlo k opětovnému otevření 

služeb (kadeřnictví, manikúry, pedikúry, kosmetiky apod.) – zákazníci se však museli prokázat 

negativním PCR nebo antigenním testem. Koncem dubna rovněž padlo rozhodnutí, že všechny 

maloobchodní prodejny by se měly definitivně otevřít k 10. květnu (a tak se i stalo). Ke 

stejnému datu byl schválen i návrat žáků 2. stupně do lavic v celém Česku – samozřejmě 

v rotační formě.  

A rozvolňování pokračovalo i nadále, čísla tomu nahrávala – 9. května přibylo „pouhých“ 381 

případů, což bylo nejméně od konce srpna 2020. Vláda tak postupně oznámila další plány na 

návrat do normálního života – velké rozvolnění bylo plánováno na 17. května: na 1. stupních 

ZŠ bude ukončena výuka formou rotací (v některých krajích i na 2. stupních), uvolní se omezení 

venkovního sportování (nově max. 30 osob), otevřou se venkovní zahrádky restaurací 

(návštěvníci musí být očkováni či mít platný negativní test) a rovněž bude obnovena možnost 

návštěv ve zdravotnických zařízeních.  

Rozvolňování i vakcinace pokračují, konec ministra Arenbergera 

V průběhu květnových týdnů se otevřela registrace očkovacích termínů pro osoby 45+ a o týden 

později pro 40+. Poslední květnový týden následovaly skupiny 35+ a následně 30+. 4. června 

se následně dočkala věková skupina 16+.  

Středa 19. května přinesla nejnižší dosavadní nárůst nakažených ve všední den od začátku září 

2020 – přibylo pouze 777 nakažených, epidemie tak nadále zpomalovala. Na druhou stranu 

číslo obětí nemoci dosáhlo k 21. květnu počtu 30 000 (2. nejhorší bilance na počet obyvatel na 

světě, první bylo Maďarsko). 

24. květen a další velká uvolnění: studenti se vrátili do všech středních a vysokých škol, na těch 

základních pak kompletně skončila rotační výuka (1. i 2. stupeň), venkovní akce byly možné 

až pro 1 000 lidí, ty vnitřní pro 500 lidí, uvolnilo se také vnitřní sportování nebo otevření 

ubytovacích zařízení.  

Petr Arenberger, v pořadí čtvrtý ministr zdravotnictví za uplynulých 8 měsíců, oznámil  

25. května svou rezignaci. Šlo tak trochu o očekávaný krok, v posledních týdnech totiž ministra 

provázela řada nejasností – vše začalo špatně vyplněným majetkovým přiznáním (uvedl 60 

nemovitostí a příjmy v řádech desítek milionů, které v loňském přiznání neuvedl), následovala 

informace, že pronajímal své vlastní soukromé prostory nemocnici, v níž byl ředitelem, a 

v poslední řadě nejasnosti kolem privatizace jeho bytu na Praze 1. Z důvodu mediálního tlaku, 

tlaku opozice a části veřejnosti se tedy rozhodl funkci opustit – vydržel v ní 48 dní. Premiér 
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Andrej Babiš téhož dne oznámil, že staronovým ministrem bude Adam Vojtěch /za ANO/, který 

tuto funkci opustil v září 2020.  

Rekord v očkování: denní počet podaných dávek poprvé překročil 100 000 26. května – 

konkrétně šlo o 100 985 dávek, rovněž další den bylo naočkováno 100 260 dávek. 

Průběh vakcinace k 28. 5. 2021 

Vykázaných očkování celkem 5 033 408 

Pfizer/BioNTech 4 016 461 

AstraZeneca 507 567 

Moderna 473 500 

Johnson & Johnson 35 880 

Vykázaná očkování – 1. dávka 3 667 487 

Ukončené očkování po 2. dávce 1 330 050 

 

Staronový ministr Vojtěch s nástupem do funkce přinesl další vlnu rozvolnění – od 31. května 

se opět po dlouhých měsících otevřely vnitřní prostory restaurací a barů, noční kluby (platil ale 

zákaz tance), dále bazény a koupaliště, wellness či herny. Návštěvníci stravovacích zařízení se 

museli prokazovat negativním testem, případně potvrzením o očkování či dokladem o prodělání 

nemoci v posledních 180 dnech. Druhý červnový týden došlo k rozvolnění ve školství – žáci a 

učitelé již nemuseli mít ve vyučování respirátory či roušky. Nutné byly pouze mimo kmenovou 

třídu (na chodbách, v jídelně, v družině).  

K polovině června se k očkování zaregistrovala více jak polovina Čechů (přes 5 360 000 lidí). 

Největší zájem o očkování bylo ve věkové skupině 85+ (88 % všech v této věkové skupině), 

v nejnižší skupině 16 až 29 let bylo k 14. 6. zaregistrováno 34 % všech obyvatel tohoto věku. 

První dávku vakcín dostalo ke stejnému datu již 42 % všech obyvatel naší země.  

Českem se v červnu začínala šířit mutace delta (dříve označována jako mutace indická). K  

24. červnu už bylo zaznamenáno asi 100 případů nákazy touto variantou viru. Nejvýraznější 

byl nárůst v Libereckém kraji, kde se mutace začala šířit komunitně. Na denní nárůst 

nakažených se její šíření prozatím nepromítlo, stejně tak na počtu hospitalizovaných. Těch bylo 

k 28. 6. pouhých 49. Denní přírůstky nákazy nepřekročily od 15. 6. počet 200. A tak tomu bylo 

až do 7. července, kdy bylo zaznamenáno 279 případů, čísla tak pozvolně opět stoupala.  

Očkování i bez registrace 

12. července byla v Praze otevřena první dvě očkovací centra, která poskytovala očkování bez 

předchozí registrace. V obchodním centru Chodov se očkovalo vakcínou Pfizer, na vlakovém 

Hlavním nádraží pak Johnson & Johnson. Premiér Babiš a ministr zdravotnictví Vojtěch si od 

tohoto kroku slibovali větší zájem o očkování mezi lidmi, kteří se z různých důvodů 

neregistrovali do systému. A o vakcinaci bez registrace byl opravdu velký zájem – na obou 
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místech se i několik dní od prvního otevření tvořily dlouhé fronty zájemců. Za první den na 

Chodově podali 600 dávek, na nádraží 240. A čísla v dalších dnech narůstala. Po pár dnech tak 

padlo rozhodnutí o otevření dalších takovýchto center – v pražském OC Smíchov, brněnském 

OC Olympia a ostravském OC Nová Karolina. A další místa v českých městech následovala. 

Průběh vakcinace k 1. 8. 2021 

Vykázaných očkování celkem  10 341 703 

Pfizer/BioNTech 8 498 102 

Moderna 853 786 

AstraZeneca 852 772 

Johnson & Johnson 137 043 

Vykázaná očkování – 1. dávka 5 502 999 

Ukončené očkování po 2. dávce 4 701 668 

 

Vakcinace se v průběhu července a srpna postupně zpomalovala. Z červnových hodnot, kdy 

bylo denně podáno více jak 110 000 dávek, klesla čísla k 40 000 za den. Ministerstvo 

zdravotnictví tak začalo hledat cesty, kterými dostat na očkování ty, kteří tak stále z jakéhokoliv 

důvodu neučinili. Jednou z cest byla výše zmíněná očkovací centra bez předchozí rezervace. 

Dalším důvodem bylo ohlášené zpoplatnění antigenních a PCR testů od září 2021 (do té doby 

je lidem platily zdravotní pojišťovny) – výjimka by platila pro děti a mladistvé do 18 let, občany 

se zdravotními problémy (které brání jejich naočkování) či lidem s již podanou 1. dávkou – tito 

zmínění měli mít testy i nadále hrazeny ze zdravotního pojištění. Avšak koncem srpna vláda od 

tohoto záměru ustoupila – ministr Vojtěch oznámil, že testy budou nadále hrazeny 

pojišťovnami i po 1. září, a to kvůli zhoršující se situaci v zahraničí. Do jaké míry šlo o politický 

krok ukáží podzimní volby…  

Pátá vlna (podzim) 

Třetí dávka očkování a opět narůstající čísla nakažených 

Počátkem září ministr zdravotnictví potvrdil, že od 20. září bude spuštěna registrace pro třetí 

dávku vakcíny. Ta bude doporučena zejména občanům nad 60 let a lidem z rizikových skupin 

(zdravotníci, chroničtí pacienti, zaměstnanci sociálních služeb apod.). Přeočkování touto 

dávkou bylo zcela dobrovolné, lidem mohla být aplikována nejdříve po 8 měsících od 2. dávky. 

Od začátku září začala denní čísla nakažených opět mírně narůstat. Po 2. září hodnoty stouply 

nad 300 případů, 7. září přibylo 583 případů, tedy nejvíce od začátku června. Ministr 

zdravotnictví Vojtěch se však nechal slyšet, že s nárustem po prázdninách ministerstvo 

počítalo. Dle něj již nedojde k uzavírání škol, provozoven či služeb a nebude se tak opakovat 

situace z podzimu minulého roku. Epidemie se sice tehdy vyvíjela podobně, ale oproti letošku 

nebylo 5,8 milionu obyvatel naočkováno proti covidu. Čísla nakažených by tak neměla 
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vystoupat k desetitisícovým hodnotám jako minulý rok. Případná opatření dle něj budou pouze 

lokálního rázu.    

Epidemie vytrvale zrychlovala, byť ne v takovém měřítku jako tomu bylo minulý rok na 

podzim. Za 27. září přibylo 672 případů, nejvíce od 24. května. Důležitou roli však hrálo, že 

v nemocnicích bylo hospitalizováno pouze 206 lidí. Loni touto dobou potřebovalo lékařskou 

péči přes 660 pacientů. Oproti minulému roku máme tentokrát výhodu: 5 944 618 s ukončeným 

očkováním a téměř 1,7 milionu lidí, kteří covid prodělali a mají tak přirozenou imunitu.  

Více jak tisíc nakažených za den přibylo 5. října, naposledy tomu tak bylo v polovině května. 

Konkrétně to činilo 1 108 nakažených. A každého dalšího dne tyto hodnoty stoupaly, 

v polovině října přibylo za jeden den 1 781 případů. Další skokové nárůsty o 2 536 (18. 10.) a 

další den o 3 246 případů (19. 10.) donutily vládu jednat. S účinností od 25. října se tak 

respirátory povinně vrátily na všechny pracoviště, zkrátila se rovněž doba karantény ze 14 na  

7 dní. Od 1. listopadu pak pojišťovny přestaly neočkovaným lidem hradit preventivní testy na 

covid (mimo mladších 18 let, částečně naočkovaných či lidem se zdravotními problémy, kvůli 

nimž nemohou být očkováni). Testy měly od téhož dne zkrácenou dobu platnosti – PCR 3 dny 

(původně 7) a antigenní pouze jeden den (původně 3). Zpřísnila se rovněž nutnost kontrol 

bezinfekčnosti v restauracích, barech či na kulturních akcích. Objevily se první návrhy návratu 

respirátorů do školní výuky či prodloužení podzimních prázdnin ZŠ a SŠ formou řed. volna.  

Stav epidemiologické situace k 19. říjnu 2021 + srovnání s minulým rokem: 

 Aktivních případů V nemocnicích Přírůstek za den Zcela očkovaných 

19. 10. 2021 20 415 620 3 246 6 034 002 

19. 10. 2020 74 998 4 154 8 077 0 
 

Ministr Vojtěch označil koncem října podzimní vlnu jako „epidemii neočkovaných“. Mezi 

nakaženými i hospitalizovanými v nemocnicích zcela převažovali neočkovaní. Od oznámení 

zpřísnění opatření začal narůstat zájem o očkování – před očkovacími centry se opět začaly 

tvořit fronty, přibývalo rovněž lidí zaregistrovaných do systému na přidělení termínu vakcinace. 

Hodnoty nově zjištěné nákazy ze dnů 1. a 2. listopadu všechny šokovaly, překonaly totiž 

veškeré predikce odborníků ze začátku podzimu, a to i ty pesimistické – přibylo 7 602 a další 

den 9 902 případů – šlo tak o nejvyšší hodnoty od letošního března. V nemocnicích leželo už 

2 058 lidí, z toho 288 v těžkém stavu. Ještě před dvěma týdny to přitom celkem bylo „jen“ 716 

lidí. Hodnoty tak rostly doslova raketově. V nejpostiženějších okresech došlo 1. 11. na další 

kolo testování dětí ve školách, další týden se přidaly další okresy (včetně našeho okr. Olomouc).  

Opět překonaných 10 000 nakažených za den 

Šok jsme zažily při pohledu na data z 9. listopadu – pátá vlna propukla naplno a čísla 

nakažených opět překročila hranici deseti tisíc. A o kolik – přibylo rovnou 14 555 nakažených, 

tedy nejvyšší denní přírůstek od poloviny března. Další den 13 510, následující 10 395 a poté 

14 199 – čísla kolísala, ale nad hranicí deseti tisíc se nadále držela. Lůžka v nemocnicích se 

zase rychle plnila, scénář, který jsme poznali na jaře, se vrátil.  K 11. listopadu to bylo 3 557 

pacientů. A rovněž denní počty úmrtí začaly opět narůstat. K 4. listopadu byla překonána 

hranice celkem 31 000 obětí nemoci covid-19 v Česku.  
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Vláda začala rychle jednat, zatímco v minulých týdnech z médií znělo, jak už vláda zpřísňování 

opatření neplánuje, nyní se objevily první zvěsti o uplatnění tzv. rakouského modelu – tedy 

konec uznávání negativních testů. V praxi by to tedy znamenalo lockdown neočkovaných, kteří 

by nemohli do restaurací, služeb, divadel, kin apod. Schváleno bylo další kolo testování na ZŠ 

a SŠ po celé zemi. Právě toho, aby celou nezvládnutou situaci opět odnesly školy tím, že by 

byly jako v minulém školním roce uzavřeny, se všichni obávali. Po konzultaci s nově 

vznikajícím kabinetem SPOLU a PirSTAN bylo dohodnuto opatření mírnější – nadále nebudou 

uznávány antigenní testy, PCR zůstanou platné.  

Rekordní hodnoty od března 2020 

Za 16. listopad přibylo rekordních 22 479 případů, nejvíce od začátku pandemie. Jak premiér 

Andrej Babiš, tak ministr zdravotnictví Adam Vojtěch oznámili okamžité zavedení přísných 

opatření po vzoru Bavorska – od 22. listopadu tak přestaly být ve službách, restauracích či na 

kulturních akcích uznávány jak PCR, tak antigenní testy. Pro vstup byl nutný doklad o očkování 

či o prodělání nemoci. Došlo tak prakticky na „lockdown neočkovaných“. Právě tisíce odpůrců 

vakcinace se navzdory vysokým číslům nakažených sešly 17. listopadu na Staroměstském 

náměstí v Praze, kde protestovaly bez rozestupů a respirátorů proti vládním opatřením. 

Takovéto chování bylo vzhledem k vysokým číslům a přibývajícím pacientům v nemocnicích 

krajně nezodpovědné. Už o tři dny byl rekord opět překonán: 22 945 nakažených. Neočkovaní 

hromadně vyrazili na očkování bez předchozí registrace do OC, kde se tak tvořily dlouhé fronty.  

Už 23. 11. rekord opět pokořen – přibylo 25 877 případů nákazy. Přísná opatření na sebe 

nenechala dlouho čekat. 

Návrat do nouzového stavu 

Už dlouho dobu jsme tu neměli nouzový stav. A tak vláda rozhodla, že bude od 26. listopadu 

opět vyhlášen, předběžně na dobu 30 dní. Spolu s ním dorazila řada „staronových“ restrikcí, 

které byly všem povědomé z minulého podzimu. Omezení kulturních a společenských akcí 

(max. 100 lidí), uzávěra restaurací a jiných podniků po 22 hodině, zákaz konzumace alkoholu 

na veřejnosti či zákaz konzumace potravin v jídelních zónách OC. Zároveň byly zrušeny 

veškeré vánoční trhy (jak vnitřní, tak venkovní), které sotva před týdnem začaly.   

Obavy začala vzbuzovat nové extrémně rychle nakažlivá varianta omikron, původem z jihu 

Afriky. V řadě evropských zemí byl koncem listopadu potvrzen její výskyt a jednotky případů 

jsme zaznamenali i u nás.  

Od 13. prosince byla spuštěna rezervace na očkování pro děti od 5 do 11 let včetně. Očkovací 

látkou byla pro děti v Evropě schválená vakcína od firmy Pfizer/BioNTech.  

Nástup nové vlády Petra Fialy 

Nově jmenovaná vláda rozhodla, že již nebude prodloužen nouzový stav, který tak skončil k  

25. prosinci. Určitá zpřísnění tak pozbyla platnosti. Ministr zdravotnictví Vlastimil Válek  

/TOP 09/ ale prosadil, aby byly i v období od 29. 12. do 2. 1. restaurace a bary po 22. hodině 

uzavřeny. Omezeny byly tak i silvestrovské večírky – pouze do 50 osob, u stolu max. 4 lidé. 

Od konce prosince se posilující třetí dávkou vakcíny mohli naočkovat všichni lidé nad 30 let, 

kterým uplynulo 5 měsíců od dávky druhé. Pátá vlna nákazy ke konci roku pomalu slábla, denní 

počty nakažených se držely kolem 10 tisíců. Ubývalo také hospitalizovaných v nemocnicích.  
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Obecní úřad 

Členové obecního zastupitelstva byli zvoleni v komunálních volbách v říjnu roku 2018. 

Starosta Ing. Jaroslav Dvořák 

1. místostarosta Miloslav Antl 

2. místostarosta Petr Niessner 

člen zastupitelstva Mgr. Lucie Přikrylová 

 MUDr. Pavla Hluší 

 Ing. Ivo Černý 

 Roman Piňos 

 Ing. Libor Blaťák 

 Ing. Naděžda Krejčí (do 7. 6. 2021) 

 doc. JUDr. Ondřej Svaček, LL.M. Ph.D. (od 9. 6. 2021) 

Kontrolní výbor: 

Ing. Ivo Černý; členové: Ondřej Svaček, Michal Edl 

Finanční výbor: 

Ing. Libor Blaťák; členové: Vladimíra Piňosová, Petr Procházka 

Výbor pro výstavbu obce a dopravu: 

Miloslav Antl; členové: Tomáš Dostál, Radek Trybura 

Výbor pro majetek a práci se sdruženími a spolky v obci: 

Petr Niessner; členové: Milan Krejčí, Zdeněk Filip 

Výbor pro kulturu: 

Ing. Naděžda Krejčí; členové: Olga Černá, Daniel Hulík, Pavel Pospíšil 

Výbor pro životní prostředí: 

Roman Piňos; členové: Lenka Slehová, Martina Svobodová 

Výbor pro občanské záležitosti: 

MUDr. Pavla Hluší; členové: Mgr. Jana Mádlová, Mgr. Iveta Šutová 

Výbor pro školství a mládež: 

Mgr. Lucie Přikrylová; členové: Mgr. Kateřina Navrátilová, Ing. Jitka Mlynářová 

Zaměstnanci obecního úřadu: 

Jana Svobodová – pokladní (do 31. 8.) 

Lenka Slehová – pokladní (od 31. 8.) 

František Karger – stavební práce, údržba zeleně 

Jaroslav Čtvrtlík – stavební práce, údržba zeleně 

Aneta Glogarová – účetní Vítězslav Horáček – stavební práce, údržba zeleně 

Lukáš Koníček – referent pro vodní a  

                            odpadové hospodářství  

Lukáš Burďák – řidič, údržba zeleně 

Zdeňka Slehová – uklízečka Zbyněk Dadák – správce hřiště, údržba zeleně 
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Brigita Huňková – uklízečka v objektech na hřišti Ing. Libor Blaťák – stavební dozor 

Lenka Kořistková – mzdová účetní  Jan Kovář – úklid 

Ing. Petr Procházka – správce IT Ivana Smutná – vodohospodář 

Jarmila Dostálová – knihovnice Růžena Boudníková – domovnice DPS 

Adam Niessner – kronikář Petr Niessner – koordinátor výstavby cyklotras 
 

Během kalendářního roku 2021 proběhlo šest veřejných zasedání obecního zastupitelstva. 

V případě potřeby může starosta obce během roku svolat zasedání mimořádné. Na programu 

zasedání jsou pravidelné body jednání: zpráva o činnosti obecního úřadu, plnění usnesení – 

pak část týkající se aktuálních věcí a diskuse. 

První letošní, v pořadí 15. veřejné zasedání, proběhlo 9. února 2021 v sále kulturního domu. 

Zasedání se zúčastnilo 8 zastupitelů, Mgr. Lucie Přikrylová byla omluvena z osobních důvodů. 

Dále bylo přítomno 8 hostů z řad občanů. Jedním z prvních bodů jednání bylo oficiální 

oznámení o vyhlášení konkurzního řízení na nového ředitele/ředitelku školy a školky. 

Dosavadní ředitel Mgr. Vladimír Čuka se své funkce vzdává k 31. srpnu 2021. Informováno 

bylo rovněž vyhlášení veřejné výzvy k přihlášení zájemců na pracovní místo referent 

samosprávy. Následovalo projednání žádostí o dotace – starosta obce navrhl zažádat na dotaci 

na opravu střechy MŠ č.p. 101 a na restaurování litinového kříže v zatáčce na Lutínské ulici. 

Zastupitelé tento návrh jednohlasně schválili. Následovalo projednání Roční účetní závěrky ZŠ 

a MŠ, Inventarizační zprávy ZŠ a MŠ, Roční účetní závěrky obce 2020 a Roční inventarizační 

zprávy obce 2020 – vše bylo schváleno. Ing. Libor Blaťák přítomné informoval o výsledku 

auditu obce za minulý rok. Starosta Ing. Jaroslav Dvořák navázal informací o zastupování obce 

v soudním sporu v souvislosti s návrhem zrušení části obecního Územního plánu – právním 

zastupováním byla pověřena advokátka Mgr. Dominika Kovaříková, specialistka na územní 

plánování. Miloslav Antl promluvil o zakázkách malého rozsahu a o pokračující výstavbě, 

v rámci tohoto bodu bylo řešeny zejména práce vedoucí k bezpečnému přecházení komunikací 

v obci (dokončené místo u okružní křižovatky a plánované místo u budovy školy). Jedním 

z dalších bodů bylo uzavření dohody práce se dvěma neuvolněnými zastupiteli obce. Petr 

Niessner připojil výčet zrušených kulturních akcí. Závěr zasedání patřil jako obvykle diskusi. 

Po ní starosta obce jednání ukončil. 

Dubnové 16. veřejné zasedání se uskutečnilo 13. dubna v sále kulturního domu. Přítomno bylo 

8 zastupitelů, pro nemoc byl omluven Ing. Ivo Černý, a 16 hostů. Po oficiálních náležitostech 

v podobě zprávy o činnosti obecního úřadu či zprávě kontrolního výboru byl projednán 

závěrečný účet obce za rok 2020. Ing. Libor Blaťák přednesl hlavní čísla: příjmy obce za rok 

2020 činily 40 253 330,47 Kč, výdaje 37 610 392,93 Kč, obec k 31. 12. 2020 hospodaří 

s majetkem v hodnotě 279 563 016,29 Kč. Návrh byl přijat bez výhrad. Mgr. Lucie Přikrylová 

všem přítomným představila navrhovaná jména členů konkurzní komise pro konkurz na nového 

ředitele/ředitelku ZŠ a MŠ Hněvotín. Navržená jména (zmíněna v kapitole kroniky Základní 

škola) zastupitelstvo schválilo. V dalším bodě byly schváleny finanční odměny oběma 

místostarostům obce za jejich mimořádné úsilí na bezproblémovém chodu obce v době 

hospitalizace pana starosty v nemocnici. Šest hlasů pro, oba místostarostové se zdrželi. 

Následně Miloslav Antl přednesl obecní zakázky týkající se místa pro přecházení u okružní 
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křižovatky, atletického oválu na hřišti, stavebních úprav klubovny SDH a vybudování zpevněné 

plochy – parkoviště před restaurací Na Hřišti. Tyto zakázky vzali zastupitelé na vědomí, 

následně schválili uzavření Smlouvy o dílo na akci „Chodník u ZD Hněvotín“ se společností 

JR Stavby CZ za nabídnutou cenu 3 294 607,25 Kč. Dalším bodem byly žádosti fyzických a 

právnických osob – mj. žádost pana ředitele Vladimíra Čuky o navýšení rozpočtu ZŠ a MŠ 

Hněvotín pro rok 2021 o 270 000 Kč, které budou použity na realizaci kabelových rozvodů 

internetu do učeben v budově č.p. 250 – žádost byla schválena. Starosta Ing. Jaroslav Dvořák 

pokračoval informacemi o žádostech o dotace: dotace na budování nájemních bytů, dotace na 

přístavbu tělocvičny a stavební úpravy ZŠ Hněvotín a jako poslední dotace na rekonstrukci 

střechy budovy MŠ. Následovaly informace týkající se kácení stromů podél potoka směrem 

k Ústínu, o problematice promluvil Petr Niessner (zmíněno v kapitole Výstavba v obci). Roman 

Piňos zmínil darování osobního automobilu od Ministerstva obrany – vůz bude trvale zapůjčen 

hněvotínské škole. Schváleno dále bylo odpuštění plateb nájemcům restaurací Za Kulturákem 

(nájem) a hospodě u zastávky (odpady). Následovaly informace o výstavbě v obci a o zrušených 

kulturních akcích. Závěr patřil diskusi, která se točila zejména kolem problematiky dopravy 

v obci a jejímu řešení. Došlo i na pár poznámek ke kácení stromů či plánovaných stavebních 

prací v areálu FC. Po diskusi starosta zasedání ukončil.   

Následující 17. veřejné zasedání proběhlo 8. června 2021, již opět v zasedací místnosti. 

Přítomno bylo 7 zastupitelů, omluvena byla MUDr. Pavla Hluší, Ing. Naděžda Krejčí se k  

7. červnu vzdala mandátu zastupitele obce – Zdeněk Filip, který se stal zastupitelem jako 

náhradník se mandátu vzdal a druhý náhradník doc. JUDr. Ondřej Svaček nebyl prozatím 

ustanoven zastupitelem. Z místních bylo přítomno 16 hostů. Ze začátku představil Ing. Libor 

Blaťák závěrečný účet Mikroregionu Kosířsko za uplynulý rok 2020. Miloslav Antl navázal se 

zakázkami malého rozsahu – pokládka živice na atletickém oválu (smlouva uzavřena s firmou 

STRABAG), nacenění tartanového povrchu oválu (schváleno uzavření smlouvy), realizace 

bytových jednotek (schváleno pro firmu Spro s.r.o.) a přístavba sportovní haly a vnitřní úpravy 

budovy ZŠ (schváleno uzavření smlouvy s firmou OHL ŽS a.s.). Mgr. Lucie Přikrylová 

představila jméno vítěze konkurzu na ředitele ZŠ a MŠ Hněvotín. Stal se jím místní učitel 

Mgr. Pavel Pekař. Následovalo informování o věčném problému se svozem odpadů v obci. 

Obec navýšila kontejnery na plasty na 28 ks, s jejichž nedostatkem byl zejména problém. 

Dalším bodem byly žádosti fyzických a právnických osob – schváleny byly mj. příspěvky pro 

SDH Hněvotín na vybavení opravené klubovny novým nábytkem a pro spolek ProVás Hněvotín 

na financování dopravy dětí na tábor. V bodě jednání „Různé“ bylo schváleno přechodné 

navýšení zaměstnanců OÚ o 1 zaměstnance, starosta obce informoval o poděkování vesnice 

Šumvald za finanční dar 100 000 Kč z důvodu povodní v minulém roce. Dále se řešil problém 

s nedostatkem parkovacích míst. Miloslav Antl informoval o výstavbě obci, Petr Niessner 

následně o plánovaných kulturních akcích – rozvolňování pokračovalo a vypadalo to, že se 

konečně nějaké akce uskuteční. Poté došlo na informaci o rezignaci Ing. Naděždy Krejčí na 

mandát zastupitele. Jelikož se první náhradník Zdeněk Filip mandátu vzdal, stane se novým 

zastupitelem po složení slibu druhý náhradník doc. JUDr. Ondřej Svaček. Poslední informací 

v tomto bodě bylo plánované dovybavení zahrádky u restaurace Za Kulturákem. Závěr patřil 

diskusi, které byla opět dosti živá. Hlavním tématem byly problémy s kamionovou dopravou 
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v obci, debata se značně rozvinula a stala se až nepřehlednou. Na jiná témata se tak už ani téměř 

nedostalo. Po diskusi se starosta s přítomnými rozloučil a jednání ukončil.  

18. veřejné zasedání proběhlo 17. srpna 2021 s účastí 8 zastupitelů – Roman Piňos omluven 

pro dovolenou – a 16 hostů z řad občanů. Po zprávě kontrolního výboru a zprávě o činnosti 

úřadu za uplynulé období přišla informace o přípravě návrhu obecního rozpočtu pro rok 2022. 

Miloslav Antl navázal s výsledným rozsudkem Krajského soudu v Olomouci ze dne 21. června, 

který zrušil část opatření obecné povahy územního plánu naší obce (související s domem  

č. p. 88) – zastupitelstvo následně odhlasovalo zapracování změny č. 1 společností Knesl – 

Kinčl architekti do obecního územního plánu.  Pan starosta pokračoval se žádostmi o dotace. 

Schváleno bylo přijetí dotace na stavbu chodníku od vjezdu do ZD k Mrazírnám SAFI ve výši 

2 596 973 Kč (obec na stavbu ještě doplácí cca 700 tisíc Kč). K dotacím byla dále zmíněna 

informace o dvou zamítnutých žádostech – týkalo se o dotace na realizaci bytů v budově pošty 

a na přístavbu tělocvičny a stavební úpravy budovy ZŠ. Obec rovněž z důvodu nepřijetí těchto 

dotací prozatím zrušila obě tato zadávací řízení. Předseda stavebního výboru Miloslav Antl 

představil plán investic pro roky 2021 a 2022, který byl následně odhlasován. Počítá se mj. 

s dokončením výše zmíněného chodníku, opravou veřejného osvětlení v dalších částech obce, 

opravou služebního bytu ve škole, dokončení komunikace U Zahrádek, postupným zahájením 

rekonstrukcí bytů v budově pošty, stavbou cyklostezky do Lutína, prodloužením komunikace a 

parkovacích stání za Velkým Válkovem, vybudováním vodní nádrže nebo zbudováním 

chodníku podél cesty do Topolan – dohromady se jedná o plánované investice ve výši  

21,5 mil. Kč. Jednání se dále věnovalo směně a odkoupení některých pozemků, žádostem 

fyzických a právnických osob nebo proběhlým a plánovaným společenským akcím. V bodě 

„Různé“ se zastupitelé věnovali informaci o předání osobního automobilu ZŠ a MŠ Hněvotín 

(auto obec obdržela darem od Armády ČR), dohodám o pracovní činnosti se studenty SŠ, krátké 

zprávě o blížících se volbách do Sněmovny Parlamentu ČR nebo pokračující výstavbě v obci. 

Zajímavým bodem byla problematika pojmenování ulic a místních částí – Hněvotín je 

v Regionu Haná 5. největší obcí; obec je sice rozdělena do několika částí, jejichž názvy jsou 

mezi místními zažité, ale s přibývajícími novými ulicemi začíná být v tomto neoficiálním 

pojmenovávání mírný zmatek. Pan starosta navrhl informovat občany formou zpravodaje, 

požádat je o jejich názor a případné návrhy názvů. Oficiální pojmenování ulic by však 

vyžadovalo výměnu občanských průkazů všech obyvatel. Závěr zasedání patřil diskusi, ve které 

byla opět zmíněna nadměrná doprava v obci a s tím související otázka, proč místní více 

nevyužívají autobusovou dopravu. Dále zazněly otázky na zvelebení sběrných míst 

s kontejnery na tříděný odpad nebo na plánované místo pro přecházení u ZŠ. Po závěrečných 

oficiálních náležitostech pan starosta jednání ukončil.  

Následující 19. veřejné zasedání bylo uskutečněno 12. října 2021 v zasedací místnosti za účasti 

všech 9 zastupitelů a 12 hostů. Prvním důležitým bodem bylo schválení dotací a darů 

z obecního rozpočtu pro rok 2022 – příspěvky v celkové výši 973 000 Kč byly jednohlasně 

schváleny. Následovaly informace o návrhu rozpočtu pro příští rok a rozpočtový výhled na roky 

2023 až 2025, schválena byla inventarizace obecního majetku za letošní rok. Starosta obce 

přednesl informaci o dotacích, zejména ohledně situace plánované přístavby tělocvičny u 

budovy školy č.p. 250. Následovalo projednání odkoupení pozemků, schváleno bylo odkoupení 



 

25 

 

posledního pozemku potřebného pro výstavbu cyklostezky Hněvotín – Lutín. Další plánovaná 

odkoupení byla sdělena pouze jako informace (orná půda při vjezdu do obce u hřbitova; lom ve 

Skalách a cesta vedoucí k lomu). V bodě „různé“ se zastupitelstvo věnovalo změně v územním 

plánu obce č. 1, nákupu traktůrku na zimní údržbu chodníků (zakoupení schváleno), nákupu 

vánoční výzdoby obce (taktéž schváleno), výsledkům voleb do Poslanecké sněmovny v našem 

volebním okrsku, informacím o pokračující výstavbě a závěrem informacím o proběhlých a 

plánovaných obecních akcích. Koncovým bodem jednání byla samozřejmě diskuse – hosté se 

zajímali o probíhající stavební práce na Topolanské ulici a s tím související uzavírku této ulice 

pro osobní automobily. Padly též dotazy týkající se třídění kovového odpadu či pokračující 

kabelizace rozvodu nízkého napětí. Po diskusi starosta obce jednání ukončil.  

Poslední letošní 20. veřejné zasedání proběhlo 7. prosince 2021 v sále kulturního domu, 

přítomno bylo 7 zastupitelů, omluveny byly MUDr. Pavla Hluší a Mgr. Lucie Přikrylová, a  

8 hostů. Po úvodních tradičních náležitostech a složení zastupitelského slibu doc. JUDr. 

Ondřeje Svačka přednesl Ing. Libor Blaťák Rozpočet příspěvkové organizace Základní škola a 

Mateřské škola Hněvotín na rok 2022. Zastupitelé následně schválili obecní příspěvek škole ve 

výši 2 784 569 Kč. Odsouhlasen byl rovněž finanční výhled financování školy pro roky 2023–

2025. Dalšími body jednání byla úprava programu pro poskytování dotací a darů z obecního 

rozpočtu pro příští rok. Rozšířen byl o dotaci pro Římskokatolickou farnost Hněvotín na opravu 

střechy kostela ve výši 250 000 Kč a o dotaci pro SDH Hněvotín na nákup výstroje pro 

zásahovou jednotku ve výši 210 000 Kč. Dále byly navýšeny příspěvky pro Hospic na Svatém 

Kopečku na 10 000 Kč, pro Hospic Nikdy nejsme sami rovněž 10 000 Kč a pro Mikroregion 

Kosířsko na 183 000 Kč (z důvodu nárůstu počtu obyvatel obce). Projednáván byl i obecní 

rozpočet, který je pro rok 2022 plánován jako vyrovnaný ve výši 44 809 000 Kč – tj. nejvíce 

v historii Hněvotína. Investice by měly přesáhnout v rámci rozpočtu 15 milionů korun. 

Následovala otázka týkající se nové Obecně závažné vyhlášky o odpadech, Miloslav Antl 

přednesl příspěvek týkající se pokračující výstavbě v obci, Petr Niessner navázal výčtem 

zrušených kulturních akcí z důvodu nepříznivé covidové situace. Zastupitelstvo schválilo 

zadání zakázky malého rozsahu na akci „Prodloužení komunikace U Zahrádek“, přijata byla 

nabídka firmy STRABAG, a.s. v ceně 2 014 374,30 Kč. Po náležitosti věnující se úpravě 

„Směrnice o rozpočtu a rozpočtových pravidlech“ zasedání navázalo bodem „žádosti fyzických 

a právnických osob“. Zde byly schváleny již zmíněné příspěvky pro opravu střechy a vybavení 

SDH. Následně byli přítomní seznámeni s Výroční zprávou o činnosti ZŠ a MŠ Hněvotín za 

školní rok 2020/2021. Starosta Ing. Jaroslav Dvořák navázal informací o kontrole hospodaření 

obce. Petr Niessner představil nově zakoupený traktůrek KUBOTA, který se již v praxi osvědčil 

při odklízení sněhu z obecních chodníků. Zastupitelé pokračovali schválením dohody o 

provedení práce s dvěma neuvolněnými zastupiteli. Závěr patřil jako vždy diskusi, nechyběla 

tradiční témata – problematika rychlé jízdy automobilů v obci nebo problémy související se 

svozem cukrové řepy. Po závěrečných náležitostech popřál starosta všem přítomným hezké 

vánoční a novoroční svátky a jednání ukončil.  
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Výstavba v obci 

Občané se informace o pokračující výstavbě v obci dozvídají ze stránek obecního Zpravodaje 

nebo z informací na pravidelných zasedáních zastupitelstva. Zde je souhrn stavebních akcí za 

kalendářní rok 2021. 

Po začátku nového roku se v obci rozjely následující práce: 

→ během ledna a února bylo dokončeno místo pro přecházení u okružní křižovatky, které by  

     mělo zajistit bezpečnější přechod frekventované komunikace  

→ společnost ČEZ Distribuce pokračovala v překládání rozvodů NN z nadzemního do  

     podzemí – na řadu přišel Malý a Velký Klupoř  

→ v únoru byla zahájeny přípravné práce na rekonstrukci zasedací místnosti v budově  

     hasičské zbrojnice 

→ došlo na úpravy jednoho z přízemních bytů v budově DPS 

→ schváleny byly přípravy na kabelové zasíťování internetu v budově školy č.p. 250 a zadání  

     projektové dokumentace pro výměnu oken v budově MŠ č.p. 101 a oprava fasády této  

     budovy 

→ 15. února započalo kácení stromů v havarijním stavu podél Hněvotínského potoka směrem  

     na Ústín, o vykácení 27 topolů se postarala firma Martin Latiok (o problémech spojených  

     s touto akcí se zmiňuji na konci této kapitoly) 

S nastupujícím jarem práce pokračovaly: 

→ pokračovaly práce na atletickém oválu na hřišti 

→ zahájena byla stavba vyasfaltovaného parkoviště před budovou restaurace Na Hřišti 

→ pokračovaly práce na cyklotrase do Ústína – navážení materiálu, válcování apod. 

→ došlo na preventivní pročištění vybraných úseků splaškové kanalizace 

→ vyměněna byla elektrická instalace a připojení na nové odběrové místo u vodárny na hřišti 

→ práce na novém osvětlení: nové veřejné osvětlení bylo kompletně dokončeno na Lutínské,  

     začaly přípravné práce na hlavní křižovatce, Olomoucké a ulici ke kostelu; zhotoveny byly  

     nové rozvody pro osvětlení na opravené ulici Za Zbrojnicí (plánováno nové osvětlení do  

     konce roku); obec nakoupila nové sloupy a materiál na veřejné osvětlení na Velkém  

     Klupoři a části Malého Klupoře   

→ rozjely se práce na generální rekonstrukci klubovny SDH Hněvotín 

→ ulice Za Zbrojnicí byla zkolaudována, se zahradnictvím KOTEK Bohuňovice obec  

     domluvila výsadbu zeleně (také v nově upraveném prostoru pro přecházení u Qanta)  

Do začátku léta se dále stihlo: 

→ na Velkém Klupoři a u okružní křižovatky bylo nainstalováno zcela nové veřejné  

     osvětlení, sloupy drátů elektrického vedení byly na Klupoři demontovány, elektřina nově  

     vede v zemi 

→ pokračovaly úpravy vnitřních prostor hasičské zbrojnice – nová klubovna a kancelář 

→ rovněž práce na atletickém oválu se nezastavily – úprava místa pro doskočiště, zatravnění  

     vnitřního prostoru oválu a další práce 

→ dokončeno bylo vyasfaltované parkoviště před budovou restaurace Na Hřišti a toto místo  

     se tak stalo o mnoho vzhlednějším 
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→ upravena byla přečerpávací stanice – montáž nerezového zachytávače hrubých nečistot 

→ v ulici Za Zbrojnicí došlo na vysázení nové zeleně, stejně tak u sportovního areálu a v ulici  

     Za Hřištěm 

→ v ulici Hřbitovní bylo opraveno nefunkční veřejné osvětlení 

→ opravy střechy se dočkala budova DPS, v budově byly také instalovány zvonky  

     s hovorovým zařízením a požární hlásiče 

→ elektrické a plynové obecní zařízení byly zrevidovány 

→ ve vodárně na hřišti byly zhotoveny nové elektrorozvody a vyměněna technologie  

Pokračující práce během letních prázdnin: 

→ naplno se rozběhly práce na výstavbě chodníku od vjezdu do ZD k Mrazírnám SAFI a  

     Multiparku U Hněvoty 

→ atletický ovál na hřišti byl zcela dokončen a je připraven jak pro sportovce z řad místních,  

     tak i pro děti, které jej začnou od září navštěvovat v rámci hodin tělesné výchovy 

→ opravena byla část hřbitovní zdi, která se během prázdnin zřítila 

→ dokončeny byly práce na vnitřní rekonstrukci prostor hasičské zbrojnice – hasiči tak mají  

     novou moderní zasedací místnost, sociální zařízení se sprchou, šatnu a velitel zásahovky  

     svou kancelář 

→ práce se nezastavily ani na cyklotrase podél potoka do Ústína 

→ byla zpevněna komunikace k vrtu HVH-1 za Malým Klupořem 

→ provedeny byly bezbariérové úpravy sociálního zařízení v budově školy č.p. 250 

S příchodem podzimu započaly tyto projekty: 

→ 11. října započaly práce na opravě povrchu komunikace II/5709 v ulici Topolanská,  

     v období od 11. do 15. října a následně od 1. do 7. listopadu byla ulice zcela uzavřena, a to  

     jak pro osobní dopravu, tak pro autobusy (v těchto termínech probíhalo frézování povrchu  

     a následně pokládání nového živičného povrchu), v termínu od 16. do 31. října byla ulice  

     průjezdná jak pro dopravní obsluhu, tak pro autobusy 

→ pokračovaly úpravy bytu v budově školy č.p. 250, do kterého by se měl koncem  

     kalendářního roku nastěhovat nový ředitel školy 

→ přípravy na propojení vodárny na Malém Klupoři a přivaděče na Velkém Klupoři 

→ v listopadu bylo v rekonstruované ulici Za Zbrojnicí instalováno nové veřejné osvětlení 

→ přišla nabídka společnosti JR Stavby Olomouc na 1. fázi úprav v plánované realizaci  

     bytových jednotek v budově pošty  

S postupně nastupující zimou a blížícím se závěrem roku pokračovaly práce: 

→ dokončován byl přístřešek na kola v areálu DPS 

→ přepojeno bylo nové osvětlení v ulici Za Zbrojnicí  

→ nadále pokračovaly stavební úpravy bytu v budově ZŠ 

→ byly zazimovány vodárny, vodovod na hřbitově a sportovním areálu, preventivně byla  

     vyčištěna přečerpávací stanice a splašková komunikace 

→ nová část chodníku vedoucí od ZD k areálu U Hněvoty a k mrazírnám byla zkolaudována 

→ po obci byla rozmístěna nově zakoupená vánoční výzdoba, prozatím pouze na lampách  

     podél silnice Lutín–Olomouc a na Velkém Klupoři 

→ dokončení chodníku na Velkém Klupoři a vydláždění plochy pro rozšíření sběrného dvora  
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Jaké komplikace nám přineslo kácení přestárlých topolů: 

Pokácení 27 starých topolů podél toku potoka směrem na Ústín začala obec plánovat již v létě 

2020. S plánovanou cestou pro pěší a cyklisty, která bude spojovat Hněvotín s Ústínem, se tyto 

stromy staly vážným nebezpečím z důvodu padajících polámaných větví.  

Obec v dostatečném předstihu, tak jak jí ukládá zákon, o záměru kácení stromů informovala 

Hnutí Duha. Do začátku prací v únoru 2021 nedošlo ze strany této organizace k žádnému 

vyjádření. Práce započaly, během pár dní bylo pokáceno asi 17 stromů. Na obecní úřad se 

během několika dní od začátku kácení obrátila Policie ČR, kterou kontaktovalo právě Hnutí 

Duha. Dle Duhy jsou stromy významným krajinným prvkem a nesmí být pokáceny.  

Práce byly pozastaveny, přitom zbývalo skácet asi dalších 10 stromů. Obecní úřad se rozhodl 

vyčkat na vyjádření Odboru životního prostředí Krajského úřadu v Olomouci, o jehož 

stanovisko požádala již zmíněná environmentální organizace. Hněvotín si však nadále stál za 

tím, že stromy nejsou žádným významným prvkem, nachází se rovněž na obecním pozemku 

(což potvrdilo i Povodí Moravy, které vyvrátilo fakt, že stromy patří pod jeho správu) a 

představují nebezpečí pro místní, kteří pod nimi chodí na procházky – a v tomto případě jde 

zejména o bezpečnost občanů. Vykácené stromy navíc budou nahrazeny novou výsadbou, která 

byla před celou akcí avizována. 

Dubnové 16. zasedání zastupitelstva se této problematice věnovalo. Vedení obce se jasně 

vyjádřilo, že záměrem rozhodně není poškozování přírody, neboť samotné kácení a následná 

náhradní výsadba jsou značně finančně nákladné. Skácení stromů je nutné z důvodu 

bezpečnosti a obecní úřad je odhodlán jít v krajním případě i do soudního sporu.  

K soudu nakonec nedošlo. Krajský úřad v Olomouci dal v červnu za pravdu našemu 

zastupitelstvu. Stromy nejsou významným krajinným prvkem a většina z nich není ani součástí 

koryta protékajícího potoka. Dle vyjádření úřadu jde navíc o stromy nepůvodního invazivního 

druhu navíc s mělkým kořenovým systémem (tedy nevhodným pro výsadbu u vodního toku) a 

hrozí tak jejich vyvrácení (k vyvrácení některých z nich i během letoška došlo). Obec si navíc 

zajistila odborný posudek o špatném stavu stromu a celou záležitost rovněž řádně projednali 

zastupitelé. Úřad tedy nebude obci Hněvotín bránit v dokácení zbývajících stromů.   
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Soudní spor s Olomouckým krajem 

Celý proces související s plánem záboru asi 44 ha úrodné půdy na rozhraní olomouckého a 

hněvotínského katastru se táhne už od roku 2012. Tohoto roku bylo podepsáno memorandum, 

které deklarovalo vznik tzv. centra biomedicíny, biotechnologií a souvisejících oborů. 

Účastníky podpisu byli Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR, město Olomouc, Univerzita 

Palackého v Olomouci, Fakultní nemocnice Olomouc, klastr MedChemBio a společnost 

Technologický park, jejímž majitelem je firma GEMO a.s. 

Podpisem memoranda započalo skupování pozemků pro plánovanou výstavbu. Ačkoliv se 

v prvopočátcích proti záměru negativně postavil tehdejší olomoucký primátor Antonín Staněk 

/ČSSD/ a stejně tak i Ministerstvo životního prostředí ČR, obě tato stanoviska se postupem času 

změnila v souhlas s výstavbou areálu. 

Znehodnocení kvalitní zemědělské půdy dovoluje legislativa jejím vynětím ze zemědělského 

půdního fondu jen v tom případě, existuje-li v daném místě výrazný veřejný zájem. Jak Fakultní 

nemocnice Olomouc, tak Univerzita Palackého se postupem času od projektu biomedicínského 

centra distancovaly – FN získala pro stavbu nových budov prostory na Tabulovém vrchu, 

Univerzita Palackého zase netrvala na zastavění kvalitní orné půdy. V tomto případě tak nešlo 

o zájem veřejnosti, ale o čistě soukromý zájem vlastníků pozemků – tedy firmy GEMO. 

Naše obec se do celého procesu zapojila v průběhu roku 2019, kdy se naši zastupitelé 

zúčastnili zasedání krajského zastupitelstva Olomouckého kraje. Předložili krajským 

zastupitelům petici podepsanou asi 500 občany obce, kteří proti stavbě hal v blízkosti rodinných 

domů protestovali. Během zasedání vystoupil krajský zastupitel Marian Jurečka /KDU-ČSL/, 

který přednesl návrh na přepracování celého plánu s výrazným snížením výměry lokality u 

Hněvotína s ohledem na asi 50 ha pozemků, které se nachází přímo v Olomouci. Tyto 

argumenty však nebyly vyslyšeny a krajští zastupitelé odhlasovali zařazení změny 2a do Zásad 

územního rozvoje Olomouckého kraje. Takto otevřeli cestu k záboru již zmíněných 44 hektarů 

půdy u naší obce.  

Na 7. veřejném zasedání zastupitelstva 8. října 2019 se obecní zastupitelstvo shodlo, že obec 

podá proti kraji žalobu. Oslovena byla renomovaná advokátní kancelář Frank Bold Advokáti 

s tím, aby obec ve sporu zastupovala.  

Spor se táhl po celý rok 2020. V lednu toho roku byla před sídlem Krajského úřadu Olomouc 

uskutečněna protestní akce, kterou uspořádala iniciativa 2018plus.cz. Na akci se sešlo několik 

desítek lidí, aby vyjádřili nesouhlas s plánem kraje a zároveň podporu naší obec. Hněvotínské 

zastupitelstvo se od akce distancovalo s tím, že nechce, aby se tato kauza stala hrou politických 

stran před blížícími se krajskými volbami.  

Na podzim 2020 došlo na již zmíněné krajské volby – v Hněvotíně zvítězili Spojenci – Koalice 

pro Olomoucký kraj vedení Marianem Jurečkou. Jedním z programových bodů této koalice 

bylo právě zamezení záboru úrodné půdy na Hané. Po volbách došlo k výrazné obměně 

krajského zastupitelstva, do vedení se dostaly strany odmítající stavbu biomedicínského centra, 

hnutí ANO, které dříve stavbu schválilo, skončilo v opozici.  

Na veřejné projednání u Krajského soudu v Ostravě došlo 9. února 2021, obec Hněvotín 

zastupovala Mgr. Sandra Podskalská z již zmíněné advokátní kanceláře. Soud nakonec rozhodl 
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v prospěch naší obce. Otázkou nadále zůstávalo, zda se Olomoucký kraj odvolá a spor tak bude 

pokračovat. 

Obavy se naštěstí nenaplnily. Během března se krajští zastupitelé usnesli možnost odvolání 

nevyužít, náměstek hejtmana Jan Šafařík /Spojenci/ se pro média vyjádřil následovně: „Jednalo 

se o zábor nejkvalitnější půdy o rozloze zhruba šedesáti fotbalových hřišť. S rozhodnutím soudu 

proto Olomoucký kraj souhlasí a nebude proti němu podnikat žádné právní kroky.“ Dodal, že 

dle právníků hejtmanství by měl kraj při podání kasační stížnosti minimální šanci na úspěch. 

Starosta naší obce Ing. Jaroslav Dvořák se pro MF Dnes vyjádřil: „Jsme spokojení. Před 

krajskými volbami někteří politici Hněvotín navštívili a slíbili nám podporu. Nedávno rozhodl 

krajský soud a my jsme čekali, jak se zachová kraj. Jsme rádi, že to takhle dopadlo.“ Plán na 

výstavbu biomedicínského centra tak definitivně padl.  
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Zájmové organizace a spolky 

MS ČČK 

Místní senioři, ať už sdruženi v klubu seniorů nebo ve spolku ČČK, se v letošním roce 

pokoušeli o pravidelné schůzky v měsíčních intervalech, pokud to v té době platná vládní 

opatření dovolovala. Odpadly ale některé každoroční akce – ať už přednášky v klubovně KD 

nebo předvánoční pečení perníčků s dětmi na sále KD.  

I přes všechny letošní nepříjemnosti se senioři vypravili poznávat krásy naší země. V rámci 

klubu seniorů byl na 5. září naplánován výlet na zámek Kunín, jeden z nejcennějších zámků 

severní Moravy a Slezska. V rámci výletu byla samozřejmostí vnitřní prohlídka zámeckých 

interiérů, ale také procházka zámeckým parkem, jehož součástí je kostel Povýšení sv. Kříže 

nebo unikátní kolonáda s kuželkárnou.  

Druhým výletem, který byl uspořádán spolkem ČČK 19. září, byl ten do Slatiňan. V rámci 

výletu jeho účastníci absolvovali prohlídku zámku Slatiňany, následně se výprava přesunula do 

přilehlého zámeckého hřebčína, ve kterém jsou chováni a cvičeni starokladrubští koně.  

Doufejme, že budou další roky činnosti spolku a místním seniorům více nakloněny. Současná 

covidová doba jim totiž nic dobrého nepřináší, naopak jim bere oblíbené aktivity a společenské 

akce.  

Myslivecké sdružení Blata 

Podobně jako v minulém roce i letos byla činnost hněvotínských myslivců poznamenaná 

koronavirem. Tradiční ples se začátkem roku neuskutečnil, stejně jako většina akcí 

plánovaných na jarní období. 

I přesto ale myslivci pokračovali ve své činnosti. Již začátkem roku se v rámci organizovaných 

brigád vydali doplňovat potravu pro zvěř do krmelců a zásypů – takto rozvozili řepu, pšenici, 

ječmen, sůl a další krmivo. Jelikož spolek přišel jak v minulém roce, tak i v letošním o velký 

zdroj příjmů (spolkové akce, společné hony), bude muset nákup dalšího krmiva hradit 

z vlastního.  

Koncem února se myslivci sešli u každoročního sčítání zvěře. Účast byla nižší, patrně kvůli 

nemocnosti. Myslivci se shodli, že stavy bažantí zvěře jsou nízké – kvůli současnému způsobu 

zemědělské výroby a skladbě krajiny. Ovšem stav koroptví myslivce potěšil, napočítáno jich 

bylo 160. Spolek se rozhodl pro zvýšení stavů bažantů koupit sazenice keřů v hodnotě  

5 000 Kč a vysázet je na cestě k zahrádkám.  

S rozvolněním opatření svolal výbor spolku Blata na 5. června první velkou společnou brigádu. 

Jejím cílem bylo udělání elektrické přípojky u objektu Výrovky a výroba s následným 

vztyčením áčkové podstavy pod budky kazatelen. Myslivci během brigády vyrobili podstavy 

pro pět takovýchto kazatelen. Dřevo na podstavy poskytlo ZD Hněvotín.  

Během jarního období došlo i na menší dílčí práce. Třeba oprava střechy nad vrhačkou střelnice 

a nátěr a úprava přilehlého schodiště. V letním období pak byly v objektu Výrovky natřeny a 

zrenovovány stoly a lavice. Obec Hněvotín poskytla na materiál finanční příspěvek. 
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Srpen patřil jako v minulých letech mezi myslivci oblíbenému lovu holubů hřivnáčů. 

Nezahálelo se ani v práci – na okraji remízku v polích u Topolan byla vztyčena zcela nová 

kazatelna. Na 21. srpna pak byla svolána další společná brigáda, jejíž náplní byl rozvoz plevů 

do zásypů, oprava stávajících krmných zařízení a stavba podsad pod zbývající budky kazatelen 

(postaveny byly nakonec další dvě – z důvodu nízké účasti na brigádě). 

Na 2. října byla svolána tradiční akce „O pohár sv. Václava“, kterou spolek pořádá ve spolupráci 

s politickou stranou Koruna Česká. Šlo již o 6. ročník, který se v prostoru Výrovky konal. 

Součástí byl doprovodný program – o ukázku historických zbraní se postaral spolek Kirri 

z Pňovic. Nechybělo občerstvení zdarma, tradičně také ve spolupráci s C a K Polní kafírnou 

z Hranic. Na vítěze střelby na asfaltové terče čekala výhra v podobě dárkových balíčků a 

pohárů. Každý účastník pak obdržel balíček čerstvě pražené kávy.  

Po téměř dvouleté přestávce se členové spolku dočkali velkého podzimního honu. Ten proběhl 

13. listopadu. Akce započala občerstvením v kulturním domě, po kterém se 22 myslivců, 3 

honci a 5 loveckých psů vydalo na hon. Proběhly celkem 4 leče, během nichž bylo uloveno pět 

kusů zvěře (dva zajíci, dva bažantí kohouti a jedna liška). Z důvodu nízkého stavu zvěře se 

myslivci rozhodli zrušit hlavní hon plánovaný na 11. prosince. Nicméně, králem honu se, 

jakožto lovec lišky, stal pan Antonín Sedláček. Po závěrečném výřadu se účastníci opět 

přesunuli do sálu kulturního domu, kde je čekalo občerstvení a následná volná zábava 

s tombolou.  

Spolek ProVás  

I v letošním roce pokračoval spolek ProVás Hněvotín ve své činnosti, prostřednictvím které 

oživoval a udržoval soužití obyvatel v naší obci. I letos některé spolkové akce ovlivnila 

pandemie covidu-19, už ne ale v tak velké míře jako v minulém roce. 

Tradiční velikonoční výzdobu obce letos doplnili dva nové přírůstky v podobě králíčků 

vyplněných senem a ozdobených barevnými pentlemi. Společně s tradičními slepičkami zdobili 

prostranství v zatáčce u pošty. Rodiče s dětmi byli členy spolku vyzváni, aby se rovněž zapojili 

do výzdoby obce. Na strom v sousedství zvířátek mohli věšet malované kraslice, u výzdoby se 

vyfotit a fotku zaslat vedení spolku. Všechny zúčastněné děti byly odměněny dárkovým 

balíčkem plným dobrot. 

Výlet, který byl plánován na jarní období, byl spolek z důvodu nepříznivé epidemiologické 

situace nucen zrušit. 

7. ročník hněvotínského tábora však proběhl bez větších omezení. Od 7. do 14. srpna se tak 

mohlo 70 dětí a 16 vedoucích vydat na tajemnou cestu „Po stopách…“ – místem konání byl 

jako v předchozích letech areálu Univerzity Palackého v Pastvinách. Děti byly rozděleny do 

pěti barevně odlišených detektivních kanceláří, jejichž úkolem bylo vyřešit záhadu ztrácejících 

se českých turistů. V průběhu týdne čekala na děti řada dílčích úkolů a aktivit, které jim 

postupem času více a více odkrývaly celou záhadu. Pod dohledem samotného Sherlocka 

Holmese (v podání Martina Skácela), Dr. Watsona (Petr Niessner) a inspektora Lestrada (Lukáš 

Koníček) děti zjistily, že hlavními pachateli celého případu jsou samotní ztrácející se turisté. Ti 

jsou unášeni ochránci českých hor, luhů a hájů za to, že v přírodě odhazují odpadky, dělají hluk 

a ničí rostliny. Poselství celého týdenního pátrání tak znělo: „co si do přírody doneseme, to si 

z ní i odneseme“. Během týdne samozřejmě nechyběl tradiční výlet. Tentokrát se děti podívaly 

do vojenské pevnosti Hanička a jejího okolí.  
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Závěrem letních prázdnin proběhlo v rámci 1. ročníku obecní olympiády další oblíbené letní 

kino. Po covidové pauze zhlédla asi stovka diváků animovaný film Sherlock Koumes. 

Nechybělo občerstvení v podobě bramborových spirál a popcornu, bez kterých si už místní letní 

kino nedokážeme představit.  

Na začátek prosince byla jako v minulých letech plánována drobná táborová výstava. Covid 

však opět zesílil a od plánů tak bylo upuštěno. Táborové téma pro příští rok s názvem 

„Cirkusoviny“ bylo oznámeno prostřednictvím spolkového webu. Děti, které se zúčastnily 

letošního ročníku tábora, obdržely DVD s táborovým filmem a přihlášku na tábor 2022 v rámci 

školní výuky před vánočními prázdninami.  

Přes vánoční svátky byl v předsíni kostela sv. Leonarda vystaven spolkový betlém.  

Spolek veškerou svou činnost dokumentuje – řada videí a fotografií z akcí je dostupná na 

webových stránkách www.provashnevotin.cz. 

Sbor dobrovolných hasičů 

V roce 2021 měl spolek 74 členů, z toho 20 žen. Mladých hasičů do 18 let bylo 14. Průměrný 

věk členské základny činil 37 let. 

Výroční valná hromada proběhla 26. listopadu, na které bylo z důvodu covidových opatření 

přítomno pouze 38 členů s volebním právem (tj. 63 %). Výbor letos pracoval ve složení:  

Ing. Jozef Novák – starosta, Ivana Kovářová – náměstek, Lukáš Burďák – velitel, Jiří Osladil – 

jednatel, Kamil Navrátil – preventiva, Marie Vojáčková – vedoucí mladých hasičů, Ivana 

Navrátilová – hospodář, Michal Bernát, Pavel Brachtel, Josef Studený a Jana Rozmahelová – 

členové. Kontrolní a revizní radu zastávala Petra Hájková. 

Mnohé plánované spolkové akce v letošním roce ovlivnila celostátní opatření proti covidu-19, 

nakonec se ale podařilo uspořádat tradiční „Slavnosti piva“ dne 28. srpna, na které přišlo 320 

platících osob. Pro veřejnost dále sbor uspořádal 12. června a poté 16. října sběr železného 

šrotu. Další letošní událostí, patrně pro spolek nejvýznamnější, byl „Den otevřených dveří 

zrekonstruované zbrojnice“ dne 14. srpna. Z obecních akcí se jednotka SDH zúčastnila letní 

„Olympiády obce“, kde zabezpečovala výrobu pěny pro děti coby jednoho z bodů programu. 

Na 6. listopadu bylo svoláno posezení ve zbrojnici v rámci tzv. „Kolaudace zrekonstruované 

zbrojnice“ – pozváni byli zástupci všech firem, které se na rekonstrukci podíleli, a rovněž 

členové SDH, kteří přiložili ruku k dílu. 

Ani letos nechyběly brigády – rekonstrukce zbrojnice v měsících březen až srpen, čištění skal 

a pálení klestí ve dnech 10. a 11. února, likvidace klestí po kácení topolů podél cyklotrasy 

Hněvotín–Ústín. Celkem bylo při těchto akcích odpracováno 1483 hodin. 

Místní jednotka sboru dobrovolných hasičů je zařazena do kategorie V a má 14 členů. Dne 

19. dubna tato jednotka zasahovala u dopravní nehody u Lutína, 5. května prováděla úklid po 

dopravní nehodě na místním kruhovém objezdu. 20. června hasiči zasahovali u požáru 

klimatizace u místního rodinného domu č.p. 425 v „zámkové“ ulici. Ve dnech 11. a 12. září 

jednotka asistovala v rámci požárního dozoru při pracích s nebezpečím vzniku požáru 

v olomoucké pobočce firmy Smurfit Kappa vyrábějící kašírované obaly.  
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V červnu 2021 v rámci zvýšení odborné přípravy členů jednotky SDH absolvovali v Jánských 

lázních výcvik tři strojníci, 8 členů absolvovalo základy zdravotních znalostí a 1 člen 

absolvoval týdenní školení základů jednotky SDH. 

 

TJ FC Hněvotín 

Kopaná 

Krátce poté, co členové Sportovně technické komise Okresního fotbalového svazu Olomouc 

zrušili v říjnu 2020 z důvodu pandemie onemocnění covid-19 bez náhrady všechny podzimní 

zápasy od benjamínků až po muže, učinili počátkem listopadu stejné rozhodnutí i jejich 

kolegové z Krajského fotbalového svazu Olomouc. Amatérský mistrovský fotbal se tím 

definitivně do konce roku 2020 odmlčel.  

Nejinak tomu bylo i na začátku roku 2021. Částečného uvolnění vládních zákazů a nařízení 

alespoň mládežnická mužstva a tým mužů využívaly k trénování na hřišti s umělým travnatým 

povrchem při dodržování stanovených podmínek: 

- trénovat lze pouze ve dvojicích, 

- dvojic může být nanejvýš 6 (tedy celkem 12 osob),  

- dvojice musí dodržovat rozestupy alespoň 10 metrů; 

- není nutné používat roušky ani respirátory, 

- vnitřní prostory (šatny, sprchy atd.) jsou uzavřeny. 

Protože se situace nezlepšila ani s příchodem jara, bylo na konci dubna řídícími orgány 

rozhodnuto o zrušení všech amatérských soutěží ročníku 2020/2021. Stalo se tak bohužel již 

druhým rokem po sobě. Mužstva se tak mohla věnovat pouze trénování, ovšem za dodržování 

výše uvedených podmínek, navíc každou chvíli se měnících.  

Po nedohraných předchozích dvou ročnících fotbalových soutěží jsme trochu s obavami 

očekávali, jak se tato skutečnost projeví na zájmu o kopanou. A byli jsme mile překvapeni, že 

v Hněvotíně nikterak. To samozřejmě ve srovnání s dobou, kdy se trénovalo a hrálo bez 

omezení, a kdy se už tehdy objevovaly problémy se sestavením mužstev v některých 

kategoriích. To ale spíše souvisí s populačně slabšími ročníky, případně zájmem o kopanou. A 

ten je naštěstí v Hněvotíně na stálé úrovni.  

Proto jsme mohli na podzim do soutěžního ročníku 2021/2022 v mládežnických kategoriích 

přihlásit dva týmy benjamínků a společně s Lutínem sdružená mužstva mladších a starších 

žáků. V kategorii mladších žáků se ale z původně dohodnutých šesti hněvotínských hráčů 

rozhodla dojíždět do Lutína, kde žáci trénují a hrají, jediná hráčka, ostatní trénovali se starší 

kategorií. Starší benjamínci narození nejpozději v roce 2011 si v obou kolech základní části 

počínali výborně, na jaře 2022 budou hrát o umístění v popředí celkové tabulky. Mladším 

benjamínkům ročníku 2013 a mladší se již tak nedařilo, a na jaře budou bojovat o konečné 

umístění ve středu tabulky. To samé platilo i o sdruženém týmu starších žáků, v jejichž kádru 

byli na rozdíl od mladších žáků hněvotínští a lutínští hráči zastoupeni rovnoměrně. 

Potěšitelné výkony předváděli muži v 1.B třídě ve skupině B Olomouckého krajského 

fotbalového svazu. Podařilo se stabilizovat kádr mužstva, které dostalo svoji tvář i na trávníku, 

a na některá utkání se opravdu pěkně dívalo. Limitujícími faktory pro ještě lepší výsledky byly 
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bohužel pracovní povinnosti některých hráčů a častá zranění, hlavně u těch zkušenějších. 

Potěšitelný byl patrný výkonnostní růst mladších hráčů. Mužstvo si celkem suverénně drželo 

pozici v polovině tabulky, po velmi povedeném závěru podzimní části nakonec v tabulce 

obsadilo krásné 4. místo, což jistě dodává určitý klid, nikoli však uspokojení, do dalších zápasů. 

V okresním přeboru malého fotbalu o sobě daly pořádně vědět oba hněvotínské celky. Mužstvo 

Kovo dřevo hrající 1. ligu obsadilo sedmou příčku s minimální bodovou ztrátou na vyšší příčky 

a s jistotou záchrany. Týmu United Players se svoji skupinu 2. ligy dokonce podařilo vyhrát, a 

tak v příští sezóně uvidíme prvoligové derby hněvotínských celků. Výsledkové výkyvy zažívali 

hněvotínští veteráni z týmu Periol. Jejich postavení ve spodní části tabulky je, navzdory široké 

soupisce, způsobeno především neúčastí řady hráčů na zápasech.  

A jedna zajímavost na konec – malý fotbal na Olomoucku čeká velká revoluce, když se začne 

od roku 2022 hrát systémem jaro–podzim. 

Stolní tenis 

S velkým ohlasem se u mládeže setkala výzva TJ FC Hněvotín na založení kroužku stolního 

tenisu, na kterou reagovala řada zájemců. Byly proto zakoupeny nové stoly a další potřebné 

vybavení. Hráči se scházejí dvakrát týdně v tělocvičně základní školy pod vedením Josefa 

Krikela. Kapacita kroužku byla okamžitě naplněna, navštěvuje jej dvacet dětí. Pokud zájem dětí 

neopadne, uvažuje se o přihlášení stolních tenistů do řádně organizovaných soutěží. 

Tenis  

V pořadí již 6. ročníku celoroční tenisové soutěže ve čtyřhře hrané pod názvem Hněvotínský 

hrnec se letos zúčastnil rekordní počet 22 párů, tj. 44 hráček a hráčů. Hladký průběh soutěže 

byl poprvé zajištěn její organizací přes webový portál Huráliga, který se postaral o rozlosování 

soutěže, hlídal termíny pro odehrání jednotlivých kol, sestavil herní plány pro zápasy play off 

a vygeneroval i spoustu statistických údajů. 

Premiérového vítězství v soutěži se dočkali David Houska a Ondřej Svaček, kteří 

v dramatickém finálovém utkání porazili Jana Heidera a Martina Volmuta po setech 3:6 6:3 

v tie-breaku 10:5. Pomyslnou bronzovou příčku obsadil pár Jiří Mlynář – Martin Navrátil.  

Příspěvek do kroniky za spolek TJ FC Hněvotín sepsal pan Milan Krejčí.  

Taneční skupina BABA 

A i v tomto roce ovlivnil tančení místní skupiny BABA covid. Začátkem roku a první jarní 

měsíce byla situace natolik špatná, že nebyl umožněn ani společný nácvik sestavy, který za 

normálních časů probíhal pravidelně na sále KD. Jakmile se tak možnost nacvičování obnovila, 

dámy toho okamžitě využily a snažily se co nejrychleji dohnat to, co zameškaly. 

O veřejná vystoupení byla letos nouze. Taneční skupina tak byla ráda za každou příležitost 

předvést své taneční sestavy. V Hněvotíně jí to bylo v tomto roce umožněno dvakrát. Prvním 

vystoupením bylo to pod širým nebem přímo na trávníku hřiště FC v den obecní olympiády dne 

21. srpna. Tanečnice zde přihlížejícím představily sestavu s šátky v barvách ohně. Odměněny 

byly bouřlivým potleskem. 
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Druhého vystoupení se skupina dočkala na podzimním setkání seniorů v sále kulturního domu 

dne 15. října. Ostatně, tato akce je pro BABU tradiční, vystupuje na ní každým rokem. Zde se 

publikum dočkalo dvou sestav – první byla opět ta s šátky ve stylu show Daniela Nekonečného, 

druhá sestava byla „umírněnější“, část dam se převlékla do pánských oděvů, druhá část do 

dámských a v párech zatančily klasickou taneční choreografii. I zde byly odměněny 

dlouhotrvajícím potleskem.  

Letos se bohužel skupina nedočkala žádných vystoupení mimo domovskou obec. Doufejme, že 

příští roky budou nabité příležitostmi předvést jejich taneční umění.  

Obecní knihovna 

Obecní knihovnu sídlící v budově Obecního úřadu Hněvotín vedla v roce 2021, stejně jako 

v předchozích letech, paní Jarmila Dostálová. Knihovna byla pro veřejnost otevřena každé úterý 

od 16 do 19 hodin. Od března do 13. dubna byla knihovna z důvodu vládních opatření uzavřena. 

Poté byla otevřena s upravenou provozní dobou (až do odvolání) v úterý od 14 do 17:30 hodin.  

Mateřský klub Beruška 

Mateřský klub Beruška sídlí v prostorách herny v budově MŠ. V letošním roce byla jeho 

činnost jako v roce minulém zčásti omezena z důvodu vládních opatření.  

Ač klub vyvíjí činnost, na kterou dostává od obecního úřadu pravidelný roční příspěvek, 

nevyužívá žádné platformy k její prezentaci – ať už obecní Zpravodaj, případně web či sociální 

sítě. Všechny dostupné emailové adresy, kterými lze vedení klubu kontaktovat, jsou patrně 

neaktuální. Proto nelze jejich činnost plně prezentovat ani zde v kronice. 

Nicméně, během července se v prostorách Berušky konaly dva týdenní příměstské tábory pro 

děti předškolního věku. Tábory nesly příznačný název „Kouzelná školka“, vedeny byly 

ochotnými dobrovolnicemi Marcelou Piňosovou (1. týden) a Nikolou Andrésovou s Veronikou 

Navrátilovou (2. týden). V prvním týdnu se děti účastnily mnoha kreativních aktivit, během 

kterých malovaly křídami po chodníku, skládaly origami nebo barvily keramická zvířátka. 

Viděly zajímavou ukázku práce psovoda, seznámily se s včelařstvím a zahrály si řadu 

tematických her. Druhý týden byl tematicky zaměřen na zvířata, děti si třeba vyzkoušely starat 

se o malou želvu. Závěr týdne patřil hledání pokladu v hněvotínských ulicích. Na organizaci 

táborů se podíleli Region Haná, Rodinné centrum Pohádka a místní učitelky a instruktorky.   

Spolek rodičů a přátel školy při mateřské škole Hněvotín (SRPŠ při MŠ Hněvotín) 

Spolek SRPŠ při MŠ funguje při naší mateřské škola již řadu let a každým školním rokem 

připravuje ve spolupráci s vedením školky řadu zajímavých aktivit a akcí pro děti a jejich 

rodiče. V letošním roce byla ale řada akcí z důvodu covidové situace zrušena. 

Začátkem roku proběhl ve spoluorganizaci spolku a zaměstnanců MŠ skromný karneval pro 

děti. Původně byl plánován jako v minulých letech ve větším rozsahu s doprovodným 

programem na sále kulturního domu. Covidová situace se však vyvíjela nepříznivě a jelikož je 

karneval mezi dětmi oblíbený, proběhl alespoň touto formou v jednotlivých odděleních MŠ. 
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Koronavirus zamezil realizaci oblíbené zahradní slavnosti, kde se tradičně se školkou loučí děti 

z nejstaršího oddělení. I pro ně tak bylo před prázdninami připraveno skromnější rozloučení 

v rámci tříd. Na památku na školku obdržel každý předškolák dárek v podobě kufříku 

s výtvarnými potřebami, knížky a pamětního listu. 

Po letních prázdninách se spolek opět přičinil při organizaci oblíbené Drakiády na hřišti FC 

Hněvotín. Členové spolku vypomohli s prodejem občerstvení a s nákupem cen pro výherce 

soutěže o nejoriginálnějšího doma vyrobeného draka. 

Zbytek roku už ale akcím nepřál. Neproběhl ani plánovaný lampionový průvod, ani tradiční 

rozsvícení vánočního stromku, na kterém se podílí všechny spolky působící v obci.   
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Služby a firmy v obci 

Zdravotnickou péči poskytuje v ordinaci v budově kulturního domu praktický lékař pro 

dospělé MUDr. Jiří Novák a dětský lékař MUDr. David Vydra. 

Nákup potravin je každý den možný v prodejně u okružní křižovatky Qanto, která funguje od 

prosince 2017. Ostatní prodejny potravin, které u křižovatky v minulosti fungovaly, již nejsou 

v provozu – večerka u autobusové zastávky a řeznictví U Všetičků (druhá zmíněná prodejna 

byla uzavřena po úmrtí majitele v roce 2019). V průběhu roku probíhaly přípravy na otevření 

nové samoobsluhy ve středu obce, v domě bývalého řeznictví č.p. 174. 

Z občerstvení v průběhu roku 2020 zahájil provoz Multipark U Hněvoty (zmiňován podrobně 

v kapitole Společenský život) v areálu firmy Spro s.r.o. Zde byl v provozu stánek se zmrzlinou, 

rychlým občerstvení a nápoji. V průběhu května zahájilo provoz i Bistro U Hněvoty, které 

nabízí v rámci obědového menu hotovky, minutky nebo pizzu.  

I přes dlouhou dobu, kdy musely být restaurační zařízení uzavřena, se v obci udržely tři 

takováto zařízení: restaurace Na Hřišti, restaurace Za Kulturákem a hospůdka u autobusové 

zastávky (poslední zmíněná provozovna byla koncem roku uzavřena).  

V obci nadále fungoval Dům s pečovatelskou službou. Stejně tak byla samozřejmostí pobočka 

České pošty. V budově kulturního domu pak obecní knihovna.  

Z dalších služeb: Kadeřnictví INÉS provozuje od roku 2016 v místní části Za Hřištěm paní Iva 

Tomaščáková. Kosmetické služby v ulici Za Školou paní Petra Dostálíková, hned v domě 

naproti pak vizážistické služby paní Hana Opravilová. Ve stejné ulici provozují soukromý 

fotoateliér manželé Tulcovi. Pobočku v Koutě má firma Profil Bicycles CZ, s.r.o., kde je možno 

po objednávce u této firmy vyzvednout jízdní kola a s nimi spojené doplňky. Na Lutínské je to 

společnost DDOR spol. s r.o. nabízející prodej, servis a opravy čerpací techniky. V areálu U 

Hněvoty byl od letošního roku uveden do provozu tzv. „Z-BOX“, sloužící k ukládání zásilek 

dopravní služby Zásilkovna. Adresáti si je zde mohou díky mobilní aplikaci vyzvednout. Další 

místní drobné firmy a služby lze dohledat na internetu např. na stránce www.regiony.kurzy.cz. 

Firmy:  

Větší firmy a společnosti mající sídlo či pobočku na katastru naší obce. 

WANZL, s.r.o. Pobočka této významné firmy v obci působí od 90. let; výroba 

nákupních vozíků, košíků a regálů do obchodů, hyper a 

supermarketů. 

Jezírka Banat, s.r.o. Hobby market, který se specializuje na realizaci zahradních 

jezírek a chov ryb, pobočka zde od roku 2012.  

Kontejnery Müller, s.r.o. Firma nabízí kontejnerovou dopravu, zemní práce, 

autodopravu, svoz odpadu a další služby. V obci hlavní sídlo 

firmy. Součástí areálu je sběrný dvůr pro místní občany.  

MADE GROUP, a.s. Působí v objektu Mrazíren SAFI, distribuce chlazených a 

mražených potravin po území Moravy a Slezska, u nás od roku 

2010. 
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BAPA, s.r.o. Součást společnosti Hamé, s.r.o., dříve pod názvem Apetit, 

produkce chlazených jídel, obloženého pečiva a studené 

kuchyně. 

Spro s.r.o. Celým názvem Spro stavby, obchod, dopravu a služby s.r.o. – 

působí ve stavebnictví, a to jako: stavebniny (prodej a nákup 

stavebního materiálu), stavby (stavební práce), doprava 

(přeprava materiálů), mechanizace, půjčovna nářadí a servis a 

pneuservis. V areálu této firmy funguje i benzinová pumpa, 

bezkontaktní automyčka a občerstvení U Hněvoty. 

ADRIA karavany V areálu firmy Spro s.r.o. – prodej a půjčovna karavanů a 

obytných vozů. 

Clean4you, s.r.o. 

a Plast4you, s.r.o. 

Místní společnost, založena 2010. Od roku 2017 sídlí 

v moderní budově vedle ZD. Výroba manipulačních a 

logistických produktů, úpravu a zpracování hutní oceli, výroba 

sportovního vybavení Workoutland.cz.  

JR STROJ PRO, s.r.o. Ve vlastní hale vybudované roku 2018 v sousedství ZD se 

firma zaměřuje zejména na kusovou výrobu na CNC strojích 

v nástrojařské oblasti a dílů dle zákaznických požadavků. 

FAMO, s.r.o. Sídlo naproti vjezdu do ZD; výroba průmyslových a 

garážových vrat, vnějších a vnitřních průmyslových dveří, 

automatických závor a parkovacích systémů. 

GEMO, a.s. Pobočka směrem k dálnici D46 – stavby na klíč v oboru 

pozemního stavitelství (novostavby i rekonstrukce), naše 

pobočka se specializuje na autodopravu, zámečnické a 

železářské pracoviště, skladování stavebních materiálů, 

bednicích prvků a staveb. 

Betonárna SKANSKA Produkce betonu, speciálního betonu, kameniva zpevněného 

cementem a cementové stabilizace. 

EverLift spol. s r.o. Prodej, montáž a servis hydraulických nakládacích jeřábů. 

Výroba valníků, sklápěčů, nosičů kontejnerů, kontejnerů a 

odtahových nástaveb. 

Jungheinrich, s.r.o. Firma zajišťující prodej, servis, bazar a pronájem 

vysokozdvižných a nízkozdvižných vozíků; místní pobočka má 

působnost na celé Moravě. 

TESA, s.r.o. Sídlo firmy na Malém Klupoři; vyrábí průmyslová těsnění a 

prodává těsnicí materiály. 

ZD Hněvotín Zemědělská výroba, včetně prodeje nezpracovaných 

zemědělských výrobků na účely zpracování a dalšího prodeje. 
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Obec v době koronaviru  

Třetí a čtvrtá vlna – zima, jaro 

Nejen místní občané, ale všichni obyvatelé Česka, vstupovali do roku 2021 s nadějí, že se 

epidemiologická situace v zemi začne konečně zlepšovat. S příchodem vakcín se začínalo zdát, 

že je konečně vidět světlo na konci tunelu. Společnost byla ovšem, jako ve většině názorů, 

rozpolcená – zda se nechat očkovat, či nikoliv. Odpůrci vakcinace hovořili o čipování lidí a 

vedlejších účincích způsobené rychlým vývojem vakcín. Příznivci odpovídali tím, že jiné 

východisko než očkování nyní neexistuje. Jako všude jinde, i v naší obci bychom našli jak 

příznivce, tak zaryté odpůrce očkování. 

Pro žáky místní školy nezačal nový rok příliš optimisticky. Mimo dětí z první a druhé třídy se 

ostatní žáci do školních lavic po vánočních prázdninách nevrátili. Prezenční výuka dětí z třetí 

až deváté třídy nebyla umožněna, a tak se žáci opět vrátili k obrazovkám počítačů a distanční 

výuka pokračovala dle nastavených rozvrhů, které byly zavedeny během online výuky na 

podzim minulého roku. Vyučovací hodiny opět fungovaly jako videokonference přes aplikaci 

Microsoft Teams. 

Žáci, jejich rodiče ani učitelé netušili, jak dlouho bude tato situace opět trvat. Nakonec nedošlo 

ani na osobní předávání pololetního vysvědčení v kmenových třídách. Kromě prvňáků a 

druháků, kteří si mohli vysvědčení vyzvednout z rukou třídních učitelů, jej všichni ostatní žáci 

obdrželi elektronickou formou v MS Teams.  

A jaké byly největší problémy distanční výuky? Oproti minulému roku se již děti i učitelé 

s online prostředím víceméně sžili. Stále se ale objevovali problémoví žáci, kteří se na hodiny 

nepřipravovali či přímo nedostavovali. Další závažnou otázkou bylo, zda nutit žáky, aby si 

zapínali webkamery – někteří učitelé to po žácích vyžadovali z důvodu, aby na ně viděli, zda 

se věnují skutečně výuce či něčemu jinému. U některých ročníků s tímto problém nebyl, ovšem 

zejména u těch starších dětí učitelé s tímto požadavkem často narazili. Bohužel, zapínání kamer 

školní řád nepřikazuje… ale během prezenční výuky v učebnách se také přeci žáci neschovávají 

před zraky vyučujícího. Toto téma tak bylo značně rozporuplné…  

Naděje, se kterou jsme do roku 2021 vstoupili, značně opadala poté, co se opatření oproti 

podzimu a zimě 2020 téměř nezměnila. V místní prodejně Qanto platilo i nadále omezení počtu 

osob, které bylo ošetřeno omezeným množstvím nákupních košíků pro zákazníky. 

Dvoumetrové rozestupy byly pokládány za samozřejmé. Došlo opět na rušení tradičních 

oblíbených akcí. Přišli jsme tak o novoroční výšlap i novoroční ohňostroj. Nedošlo ani na 

plesovou sezónu, o plánovaný ples přišli myslivci, o velký maškarní ples v sále kulturního 

domu pak děti z MŠ.  

Počet covid-19 pozitivních v naší obci opět narostl, na konci minulého roku se přitom počty 

nakažených snížily k pouhým sedmi případům. V průběhu ledna začala čísla opět mírně 

narůstat až k 25 aktivním případům nákazy v jednom dni. Během února čísla opět poklesla, 

držela se kolem 10 případů. V příloze kroniky je opět přiložen podrobný rozpis.  
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V obchodě Qanto byly lidem k dispozici v prodeji různé druhy dezinfekcí, látkové roušky a 

rovněž účinnější respirátory KN95. Právě poslední zmíněné byly od 25. února vládou zavedeny 

jako povinné pro nošení v MHD, v obchodech, na úřadech apod. (další možností bylo nošení 

speciálních nanoroušek či dvou klasických chirurgických roušek přes sebe). Koncem února 

činila cena respirátorů v Qantu 1599 Kč za kus, přičemž byly prodávány v balení po pěti kusech 

(cena za celé balení 7999 Kč). V rámci speciální akce byly rovněž balení po deseti kusech 

respirátorů KN95 za cenu 15999 Kč. 

Obecní úřad nakoupil začátkem března několik balení respirátorů, část z nich bylo obecními 

zaměstnanci doručeno seniorům v domě s pečovatelskou službou. Obecním rozhlasem byla 

vyhlášena výzva všem občanům starších 70 let, kteří si mohou 5 kusů respirátorů vyzvednout 

přímo na obecním úřadě (buď osobně nebo poslat rodinného příslušníka).  

Místním po zavedení přísného lockdownu nezbylo příliš mnoho aktivit. Na procházky jsme se 

mohli vydat pouze v rámci obecního katastru, mimo obec lidé vyjížděli pouze za prací, na 

nákupy, k doktorovi či na úřady. Co do dodržování nošení respirátorů nebo chirurgických 

roušek v zastavěné oblasti se hněvotínští rozdělili do dvou takřka stejných skupin. První z nich 

toto opatření při vycházkách striktně dodržovala, velmi vážně jej brali zejména senioři. Druhá 

část ochranu obličeje nosila pouze v obchodě/na poště/na zastávce BUS, ale při volných 

procházkách nikoliv. Nejmenší starosti si pak dělaly děti, které si užívaly teplých jarních dní a 

proháněly se po ulicích převážně bez ochrany obličeje. Do jisté míry za to mohl i fakt, že na 

trhu stále chyběly respirátory v dětských velikostech.  

V extrémních případech se i v naší obci našli aktivní odpůrci opatření. Během posledního 

únorového týdne se na vývěsních plochách po vesnici objevily vylepené po domácku vytisknuté 

plakáty kontroverzního opozičního politika Lubomíra Volného a jeho strany Volný blok. Tyto 

plakáty zarytě hlásaly: „STOP vládní totalitě, zákonu covid-19, nouzovému stavu. Chceme 

pravdu o utajených levných testech a lécích!“ Během následujících dní byly tyto letáky z ploch 

opět strhány.  

Do boje proti uzavření restaurací se pustil již během prosince 2020 majitel restaurace Za 

Kulturákem. Zapojil se do iniciativy CHCÍPL PES a ve své restauraci zřídil petiční místo, kde 

mohli lidé svými podpisy ztvrdit, že nesouhlasí s „chaotickým a nelogickým jednání vlády 

v těchto těžkých časech“. Petice požadovala otevření restauračních podniků, ubytovacích 

zařízení a ostatních živností. Ovšem požadavky petice nebyly vyslyšeny…   

Množství volného času, kterého děti a mládež nabyli uzavřením škol, přineslo i své stinné 

stránky. Velmi nezodpovědného chování se dopustila parta místní mládeže vlastnící krosové 

motory a čtyřkolky. V rámci svých denních vyjížděk se z důvodů vládních omezení o pohybu 

nemohli vydat do destinací mimo obec a okres. Vyhlédli si tedy kopcovitý terén v oblasti 

významné lokality NPP Na skále, což opravdu nebyl dobrý nápad. V prvních jarních 

březnových dnech začaly v těchto místech vyrůstat druhy vzácných rostlin, některé z těchto 

druhů se jinde v Evropě nevyskytují. Závodění na motorkách a čtyřkolkách se na oblasti 

podepsalo, povrch byl rozježděný a mnoho vyrůstajících rostlin zničeno. Takovéto chování je 

na tomto chráněném území nepřijatelné, chceme přeci místní přírodní krásy zachovat i pro další 

generace. O vážnosti celého problému byli místní informováni obecním rozhlasem: „Zjistili 
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jsme, že mládež, provozující terénní motocykly a čtyřkolky využívá pro svůj adrenalin pozemek 

Národní přírodní památky Na Skále, my starší je máme vžité pod názvem Žerůvské skaly. Je to 

unikátní přírodní památka s velkým množstvím vzácných květin a loukami plných petrklíčů. 

Požádali jsme o spolupráci Policii ČR, orgány ochrany přírody a rozmístili fotopasti. Pokuty 

mohou být řádově v desítkách tisíc korun.“ 

Na obecním úřadě začalo během března pravidelné testování na covid všech přítomných 

zaměstnanců, které probíhalo vždy jednou týdně. Používány byly samotestovací antigenní 

rychlotesty s odběrem ze slin – výsledky otestovaných byly známy do 15 minut po otestování.  

S nastupujícím jarem už ztratila s venkovní povinností nošení roušek či respirátorů většina lidí 

trpělivost, nejinak tomu bylo i u nás v obci. Potkat venku někoho s nasazenou ochrannou 

obličeje již bylo opravdu vzácné. Ve vnitřních prostorách lidé toto opatření nadále svědomitě 

dodržovali, ale venku to pro všechny již od počátku postrádalo smysl.  

Místní děti se 12. dubna konečně dočkaly a některé z nich poprvé (mimo žáky 1. a 2. třídy) 

v kalendářním roce 2021 zasedly zpátky do svých lavic. Pokračovalo se ve rotační formě výuky, 

která byla pro žáky známa už z minulého roku. V prvním týdnu (12. – 16. 4.) se do tříd podívali 

prvňáci, druháci a páťáci. Druhý týden (19. – 23. 4.) zase třeťáci a čtvrťáci. Tento systém pak 

po týdnech „rotoval“. Novinkou bylo pro všechny povinné testování. Děti byly testovány 

dvakrát týdně (pondělí a čtvrtek) antigenními testy – naše škola používala ty od firmy 

SINGCLEAN dodané ministerstvem školství. Každý z žáků dostal testovací sadu – za asistence 

učitele či asistenta si provedl vatovou tyčinkou výtěr z nosu – následně tyčinku vložil do 

připravené „testovací karty“ – učitel vatový konec tyčinky zakapal činidlem – po 15 minutách 

byla každému znám výsledek testu – 1 čárka značila, že je dítě negativní, 2 čárky že pozitivní.   

Ve stejný den se mohly vrátit i děti do MŠ, ovšem jen ty z „předškolní“ třídy – tedy ty nejstarší. 

Roušky tyto děti nosit nemusely, mohly být však maximálně v patnáctičlenných skupinách.  

Od 10. května se do školy v rotační formě výuky vrátili i žáci od 6. do 9. třídy. 

Po 17. květnu konečně skončila rotační forma výuky na první stupni ZŠ a všechny děti od  

1. do 5. třídy tak mohly školu navštěvovat současně každý všední den. Žáci z druhého stupně 

se dočkaly 24. května, kdy skončila rotační výuka i na vyšším stupni. Všichni se tak mohli 

konečně vrátit do svých tříd a do konce školního roku 2020/2021 už v nich vydrželi. Roušky a 

respirátory byly nadále povinné ve společných prostorách, ovšem nikoliv během výuky ve 

třídách (dle opatření od 8. června). Testování žáků a zaměstnanců pokračovalo nadále jednou 

týdně, nově testy od firmy SEJOY. 

Zájemci z řad hněvotínských, kteří se chtěli sami doma otestovat, zda mají či nemají 

koronavirus, si mohli v Qantu zakoupit antigenní testy ze slin značky Konsung – jeden takový 

test přišel na 99 korun.  

Během léta byly na internetu zveřejněna data proočkovaných lidí dle jednotlivých obcí.  

Ve čtvrtém červencovém týdnu (konkrétně 28. 7.) bylo alespoň jednou dávkou vakcíny 

naočkováno 53,3 % hněvotínských obyvatel nad 16 let věku. V nejrizikovější skupině lidí – 

tedy 60 let a více – bylo naočkováno 72,4 % takto starých občanů. Pod 16 let (tedy od 12 do 16 
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let s možností se očkovat) vakcínu dostalo 3,3 % mladistvých. O téměř měsíc později – k 21. 

srpnu – bylo u nás očkováno alespoň jednou dávkou 58,4 % obyvatel nad 16 let (cca kolem 880 

lidí z 1 506 občanů nad 16 let), dětí a mladistvých do 16 let bylo naočkováno 7,1 %.  

Od června se v naší obci aktivní případy nákazy dle oficiálních dat nenacházely. Ani během 

prázdninových měsíců nepřibyl ani jeden případ. Až 2. září se u nás vyskytl jeden ojedinělý 

případ, k dalšímu většímu příbytku ale nedošlo.  

Pátá vlna – podzim  

S návratem dětí do lavic se k speciálnímu režimu vrátila i místní základní škola. Na respirátory 

a roušky byly děti již z minulého školního roku zvyklé, a tak jejich nošení ve společných 

prostorách budovy pro ně nebylo žádnou novinkou. Během hodin ve třídách nebyla ochrana úst 

a nosu povinná. Testování žáků a zaměstnanců proběhlo po 1. září celkem třikrát (1. září, poté 

6. a poslední 9. září) – po nich testování na školách po celé zemi skončilo, neboť zaznamenané 

počty nakažených nebyly nikterak vysoké.  

Narůstající čísla denních případů koncem října se na provozu školy i školky nijak neprojevila. 

Před blížícími se podzimními prázdninami kolovaly zvěsti, zda nebudou tyto prázdniny dětem 

prodlouženy formou ředitelského volna – vedení školy pak zveřejnilo informace, že se naší 

školy žádné mimořádné volno ve dnech 25. a 26. října netýká. V prohlášení škola dále vzkázala: 

„Ve škole se vyskytly ojedinělé případy onemocnění COVID-19. V takových případech jsme v 

kontaktu s KHS Olomouckého kraje a postupujeme podle jejich pokynů. Pokud je žák v 

karanténě, třídní učitel zajistí s ostatními vyučujícími předávání učiva přes aplikaci MS Teams. 

On-line výuka může být zahájena až za situace, kdy bude v karanténě celá třída na základě 

rozhodnutí KHS Olomouckého kraje. (…) Ve škole budou dosavadní hygienická opatření 

zpřísněna, abychom se vyhnuli případnému rozšíření onemocnění COVID-19 v naší škole.“ 

Oficiální počty pozitivních případů nákazy se v Hněvotíně držela po dlouho dobu na nule. 

Konkrétně tomu tak bylo od konce května. Začátkem října se však začaly jednotky případů opět 

vyskytovat, po 21. říjnu čísla překročila hranici 10 případů a nadále pomalu stoupala – 

naposledy jsme měli více případů začátkem letošního dubna.  

Hodnoty naočkovaných se až tak rapidně neměnily – k 13. říjnu bylo dle dostupných dat 

naočkováno 60 % obyvatel obce nad 16 let (nejvíce občanů ve věkové skupině 60+, nejméně 

pak mezi 16 až 29 lety). Dětí do 16 let bylo naočkováno 8,2 %. Pro úplnost je však třeba doplnit, 

že 26,5 % občanů obce nad 80 let naočkováno stále nebylo (ať už ze zdravotních důvodů či 

osobního přesvědčení), 17,3 % nenaočkovaných bylo lidí mezi 70 až 79 lety, 28,8 % mezi  

60 až 69 lety a 34,2 % mezi 50 až 59 lety – a právě tito lidé tak při opět příchozí vlně nákazy 

riskovali své zdraví, neboť právě na nevakcinované se nemoc nejsnáze přenášela a hrozila jejich 

následná hospitalizace v nemocnici. A nelze nepřipomenout, že se nemoc začala masově šířit i 

mezi neočkovanými mladými, kteří začali rovněž s těžkým průběhem končit v nemocnicích.  

Na naši školu se screeningové preventivní testování žáků vrátilo v pondělí 8. listopadu, neboť 

v tento den proběhlo testování ve vybraných nejpostiženějších okresech, mezi které patřil i náš 

olomoucký okres. Další kolo následovalo následující pondělí 15. listopadu. Využity byly již 
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dříve naší školou používané testy od firmy SEJOY. Později vláda oznámila další kola testování 

na školách (tentokrát již celostátní) – ta proběhla 22. a 29. listopadu. S dalším nárůstem 

nakažených bylo testování na školách ustanoveno pravidelně každé pondělí, předběžně až do 

února 2022. 

Na přelomu října a listopadu u nás došlo ke skokovému nárůstu případů nákazy. Zatímco 

poslední říjnový den u nás bylo 17 oficiálně nahlášených lidí s nákazou, o deset dní později jich 

bylo již 50 (!) – šlo o nejvyšší počty současných případů nemoci u nás od začátku celé epidemie 

v březnu 2020. Dosavadní nejvyšší počty jsme zažili v březnu 2021, kdy bylo k 25. 3. dle 

oficiálních čísel nakaženo 37 občanů obce. Je na místě upozornit, že tato oficiální data MZ ČR 

vychází pouze z počtu lidí, u nichž byla nemoc zaznamenána při testování – s nakaženými, kteří 

se nikde netestovali, neboť měli minimální či žádné příznaky, tak mohly být hodnoty pro 

Hněvotín mnohem vyšší. Rychlý nárůst potvrzoval oficiální data v rámci celé ČR, která řadila 

Olomoucký kraj k tomu nejvíce postiženému, co do počtu nových případů.  

Na základní škole přibývalo pozitivně testovaných dětí, které ihned po výsledku testování 

opustily vyučování a putovaly domů. Počínaje 23. listopadem přešla na distanční výuku 2. třída. 

Ostatní třídy nadále setrvaly v prezenční výuce, ač v některých kolektivech chyběla řada dětí. 

S problémy se potýkal provoz školní jídelny, onemocněla jak vedoucí, tak i některé kuchařky. 

Vypomáhat tak museli další zaměstnanci školy, kteří měli v minulosti profesionální zkušenosti 

s prací v kuchyni.  

Pochopitelně narůstal zájem mezi místními o očkování. K 18. listopadu bylo z 1 506 lidí nad 

16 let naočkováno alespoň první dávkou 64,4 %. Přes 500 obyvatel s možností vakcinace nadále 

otálelo.  

O menší odboj proti vládním opatřením se opět pokoušel majitel restaurace Za Kulturákem. 

Poté, co bylo schváleno neuznávání všech typů testů při vstupu do restaurací, nastavil si podnik 

na sociální síti Facebook novou profilovou fotku s nápisem „Volná zóna – zde respektujeme 

vaši svobodu, vaši důstojnost a lékařské tajemství. Všichni jste vítáni bez roušky, bez testu, bez 

pasu (pozn. covidpasu – ověření o očkování), ale i s nimi.“ K fotografii správce přidal popisek: 

„U nás jste vítáni bez restrikcí, vítáni jsou všichni, takže od pondělí se pro nás ani pro Vás nic 

nemění. PS: kdo není očkován žádný problém, vakcíny máme na baru dost.“ Už o pět dní 

později byl ale obrázek z profilové fotky stažen a nahrazen jiným, zcela neutrálním. 
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Římskokatolická farnost 

I v Hněvotíně proběhla začátkem roku tradiční tříkrálová sbírka pořádaná Charitou Olomouc. 

Z důvodu nepříznivé epidemiologické situace se však tato akce musela obejít bez tradičních 

kolednických skupin. Místní mohli peníze do sbírky darovat do osmi označených kasiček – v 

prostorech obecního úřadu, další na poště a v kostele sv. Leonarda. Výběr do kasiček trval do 

24. ledna, další variantou, jak přispět, bylo online cestou – akce probíhala až do konce dubna. 

Výtěžek sbírky z kasiček se v děkanátu Olomouc dostal na 1 003 225 Kč. V Hněvotíně se 

vybralo 12 246 Kč.  

Velikonoční období bylo v našem kostele doprovázeno bohatým náboženským programem. 

Ten započal na květnou neděli, kdy se konala ranní mše svatá doprovázená průvodem 

s ratolestmi a předčítáním textů pašijí umučení Ježíše dle sv. Marka. Zelený čtvrtek navázal 

odpolední mší s při připomínkou přikázání milovat svého bližního a ustanovením Eucharistie a 

svátosti kněžství. Velký pátek patřil od 15 hodin obřadům (texty pašijí dle sv. Jana, uctění 

Kristova kříže a přijetí Eucharistie), na bílou sobotu obřady pokračovaly. Na Velikonoční neděli 

proběhla od 8:30 hodin mše svatá spojená s žehnáním velikonočních pokrmů. Velikonoční 

svátky byly zakončeny v pondělí mší svatou ve stejném čase jako v neděli.  

V předvánočním období se v kostele odehrál 13. prosince koncert olomoucké hudební skupiny 

Přátelé. Finančně jej podpořil obecní úřad. 

Stejně tak i vánoční svátky závěrem roku patřily v kostele řadě bohoslužeb. Na Štědrý den 

proběhla večerní mše svatá, která započala ve 21 hodin. Během odpoledne bylo v kostele pro 

zájemce umístěno betlémské světlo. Další sváteční dny patřily rovněž mším, tentokrát ranním. 

Poslední letošní mše se uskutečnila na svatého Silvestra 31. prosince, kdy začínala v 17 hodin. 

Během celých vánočních svátků byl v předsíni kostela umístěn betlém spolku ProVás Hněvotín. 

I během tohoto roku na naší místní farnosti působil coby farář Mons. Ing. Vojtěch Kološ. Do 

dvou z letošních Zpravodajů přispěl svými originálně laděnými příspěvky „Fejetony z fary.“ 

K závěru roku sepsal pan farář následující příspěvek pro kroniku: 

„Jako na celou společnost i na naši farnost doléhala všechna omezení ohledně nákazy  

covid-19, na konci roku oživena mutací Omikron. 

Papež František vyhlásil „Synodální cestu“ (Společné putování) tzn: učit se to, co znamená žít 

spoluzodpovědnost za církev. I v naší farnosti je pro společné hledání odpovědí jak skupinka v 

Lutíně, tak Hněvotíně. 

- Jaký prostor k promlouvání v církvi máme? 

- Jaký prostor je mi dán, abych se mohl podílet na rozhodování? 

- Jak vedeme sami sebe ke schopnosti naslouchání druhých ve společenstvích? 

- Jak se můžeme aktivně zapojit do slavení liturgie? 

- Jak dochází v našem společenství k vytýčení priorit a cílů? 

- Kdo rozhoduje?“ 

Závěrem informace k tomu, že v průběhu roku docházelo k drobným opravám na faře i na 

kostele. Rekonstrukce střechy nad kostelní lodí letos nepokročila.  
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Základní a mateřská škola 

Základní škola 

Ředitelem školy byl Mgr. Pavel Pekař, statutární zástupkyní ředitele Mgr. Vlasta Nováková. 

Vyučující 1. stupně ve školním roce 2021/2022: 

1. třída  Mgr. Alena Zapletalová  

2. třída Mgr. Leona Zábojová, DiS.  

3. třída Mgr. Zdeněk Bábek  

4. třída Mgr. Kateřina Kuchrýková  

5. třída Mgr. Kateřina Vališová metodik prevence 
 

Vyučující 2. stupně ve školním roce 2021/2022: 

6. třída  Mgr. Andrea Macíková  

7. třída Mgr. Karla Vanečková  

8. třída Mgr. Radka Dudová  

9. třída Mgr. Iveta Šutová výchovná poradkyně 

 Mgr. Tomáš Ponča koordinátor informačních a komunikačních technologií 

 Mgr. Ivana Mifková  

          Patrik Synek  
 

Se skončeným školním rokem 2020/2021 školu opustil dosavadní pan ředitel Mgr. Vladimír 

Čuka, který ji vedl od roku 2009 (více o jeho působení na škole v závěru kapitoly Základní 

škola). Do důchodu dále odešla učitelka 1. stupně Mgr. Věra Lysáková a svou pozici 

speciálního pedagoga opustila Mgr. Klára Holková. Nastoupili dva noví kantoři: na 1. stupni 

pan učitel Mgr. Zdeněk Bábek, na 2. stupni pan učitel Mgr. Tomáš Ponča s aprobací 

matematika, fyzika a informační technologie. 

Ve škole pracovali asistenti pedagoga: Bc. Miroslava Kočí, Pavlína Svoboda,  

Mgr. Barbora Anna Štěpánková (počátkem kalendářního roku 2022 školu opustila), Ilona 

Niessnerová, Petra Ošťádalová (dříve Heřmánková), Mgr. Hana Furchová, Gabriela 

Čunderlová, Pavlína Antonyová a Šárka Ryšavá. Speciálním pedagogem byla Mgr. Petra 

Maráčková. 

Jednotlivá oddělení školní družiny vedly: Renata Krytinářová, Veronika Chudobová  

a Ing. Naděžda Krejčí. 

Provoz školní jídelny zajišťovala vedoucí Pavlína Forstová, kuchařka Petra Kravčíková (dříve 

Slezáková) a pracovnice provozu Ida Rozmahel, Zdena Sváková a Ivana Kovářová.  

O údržbu a úklid školní budovy a okolí se starali školník František Stejskal a uklízečky Petra 

Navrátilová a Dana Trbušková. Účetní a sekretářkou byla Milada Bernatová, od začátku února 

2022 byla vystřídána nově nastoupivší Pavlínou Procházkovou.  
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Školská rada pracovala od podzimu 2021 v tomto složení: 

• školní rok 2021/2022 

předseda: Ing. Vilém Koníček - zástupce zřizovatele 

členové: MUDr. Pavla Hluší - zástupce zřizovatele 

 Mgr. Lucie Přikrylová - zástupce rodičů 

 Ing. David Slouka - zástupce rodičů 

 Mgr. Iveta Šutová - zástupce ped. pracovníků školy 

 Mgr. Zdeněk Bábek - zástupce ped. pracovníků školy 
 

Během školního roku 2021/2022 navštěvovalo místní základní školu 210 žáků. Výuka 

probíhala v devíti třídách a v jedné třídě skupinové integrace (SKI), kterou v tomto školním 

roce navštěvovalo 12 žáků. V provozu byly tři oddělení školní družiny.  

Školní rok 2020/2021 (II. pololetí)  

Druhé pololetí covidem narušeného školního roku 2020/2021 započalo tak, jak předchozí 

pololetí skončilo – tedy distančně. Výuka nadále pokračovala přes aplikaci MS Teams, jejímž 

prostřednictvím učitelé zadávali žákům úkoly a vyučovali předměty dle upravených rozvrhů 

hodin.  

Situace byla pro učitele i žáky velmi náročná. Od jara docházelo ke zmatenému přecházení 

z distanční na prezenční výuku (část tříd ve škole, část na distanční výuce apod. – podrobně se 

vývoji této situace na naší škole věnuje kapitola Obec v době koronaviru). Během výuky 

z domova se ale ukázal problém dětí se samostudiem. Většina žáků plnila zadané úkoly včas a 

bez problémů, našlo se ale i pár jedinců, kteří se online výuky neúčastnili a úkoly neplnili. 

Rodiče těchto dětí byli zváni do školy na schůzky, aby byla zjednána náprava.  

Nejsložitější to bylo bezesporu pro děti z první a druhé třídy. Ti nejmenší do školy sotva 

nastoupili a už ji během března museli opustit, kdy byla během nejpřísnějšího lockdownu 

znemožněna i prezenční výuka nejnižších tříd ZŠ. Druháci, kteří si uzávěry škol užili už v roce 

minulém a část své první třídy tak proseděli doma, přešli na distanční výuku druhý rok po sobě. 

A právě u těchto žáků je docházka do školy v prezenční formě velmi důležitá.  

Až začátkem dubna se začala situace ve školní výuce pomalu vracet k normálu. V rotační formě 

výuky se do školy vrátily děti z 1. stupně (některé z nich v tomto kalendářním roce vůbec 

poprvé!), od začátku května rotační výukou navázali žáci 2. stupně. Od 17. května pak 

definitivně skončil zmatek pro mladší děti – prvňáci až páťáci začali docházet do školy každý 

všední den, tak jak byli zvyklí v dobách před covidem. 24. května se k nim přidali i ti od šesté 

třídy výš. A tento stav se udržel, naštěstí, až do začátku letních prázdnin.  

S návratem do škol přišla novinka v podobě pravidelného testování. Žáci i zaměstnanci školy 

byli testováni antigenními testy (více opět v kapitole Obec v době koronaviru). Větší množství 

pozitivních případů však na naší škole nebyl zaznamenán. Během výuky a ve společných 

prostorách museli žáci i učitelé nosit roušky či respirátory, koncem května pak bylo opatření 

zmíněno a ochrana úst a nosu byla povinná pouze v prostorách mimo učebny.  

Závěr školního roku 2020/2021 tak alespoň trochu působil jako normální. Škola pro žáky 

uspořádala několik drobných akcí a třídní kolektivy nakonec nepřišly ani o oblíbené výlety.  
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V rámci oslav Dne dětí se všechny třídy postupně vydali ve dnech 31. 5. a 2. 6. na zmrzlinu do 

areálu Multipark U Hněvoty. Na 1. června pak byla naplánována akce v hněvotínských Skalách, 

kam se rovněž formou procházky vypravily všechny třídy – starší děti opékaly špekáčky 

v lomu, mladší v areálu Výrovky. Deváťáci pod vedením Mgr. Karly Vanečkové připravili pro 

děti z 1. stupně stanoviště s úkoly, za jejichž splnění dostaly děti drobnou odměnu. 

Na třídní výlety se děti vypravily všemi možnými směry. Prvňáci koncem června navštívili 

ZOO na Svatém Kopečku. Druháci společně s třeťáky vyrazili v jednom z prvních červnových 

dnů do ZOO Lešná. Čtvrtá a pátá třída společně jely do Teplic nad Bečvou. Šestá a sedmá třída 

zase do Resortu Hrubá Voda. Letošní absolventi, deváťáci, vyrazili pod vedením své třídní 

učitelky Mgr. Karly Vanečkové a Mgr. Pavla Pekaře na exkurzi do Prahy.  

Nejen v průběhu pololetí, ale celého školního roku, pokračovaly tradiční projekty „Ovoce a 

zelenina do škol“ a „Mléko do škol“. Mnoho školních projektů se ale naopak kvůli covidové 

situaci neuskutečnilo a bylo tedy přesunuto na příští školní rok. Co se ale stihlo, byl dopravní 

projekt pro žáky 4. třídy, kteří v jeho rámci navštívili Dopravní hřiště Semafor.  

V průběhu distanční výuky byla školou vyhlášena tvůrčí soutěž „Živel“. V ní mohly děti 

prokázat svou kreativitu a jakoukoliv tvůrčí formou – obrázkem, videem, výrobkem či textem 

– vystihnout, co považují za živel. Soutěž byla oceněna koncem školního roku, už za 

přítomnosti ve škole. Zapojilo se celkem 23 dětí, vítězové jednotlivých věkových kategorií si 

odnesli koloběžky (I. a II. kategorie) a grafický tablet (III. kategorie). O podrobných výsledcích 

byla veřejnost informována obecním Zpravodajem.  

Druhou aktivitou, kterou učitelé během distanční výuky dětem připravili, byla soutěž „TV 

Challenge – Hýbej se!“. Děti ze všech tříd během domácí výuky posílaly videa a fotky svých 

sportovních aktivit. Hlavním cílem bylo motivovat děti k pohybu v období, kdy jim nezbývalo 

nic jiného, než trávit veškerý svůj volný čas doma. Jako nejlepší učitelé ohodnotili a cenami 

odměnili Jakuba Švédu ze 4. třídy (jeho video zahrnovalo řadu sportů – od florbalu přes 

workout, běžkování, cyklistiku až po box), na 2. místě se umístila Nikola Kramplová ze 2. třídy 

(box) a na 3. místě Natálie Housková z 5. třídy (florbal, workout a další sportovní aktivity na 

hřišti FC).   

I přes distanční výuku se nezastavily práce na školním pozemku. Po online hodinách přicházeli 

vypomáhat jak žáci, tak i zaměstnanci školy. Práce jako v minulých letech řídila Mgr. Iveta 

Šutová.  

Výsledky letošních absolventů – 17 bylo přijato na střední školu s maturitou, 1 byl přijat do 

učebního oboru. Na šestileté gymnázium odešli 2 žáci.  

S předáním vysvědčení poslední červnový školní den si všichni oddychli. Patrně nejsložitější 

školní rok v dějinách nejen naší školy, ale škol v celé České republice, skončil. A že jsme si to 

mysleli už o tom minulém. To jsme ale nevěděli, co si pro nás covid v roce 2021 nachystá. 

K letošním výsledkům žáků několik čísel: z 206 žáků základní školy prospělo s vyznamenáním 

v druhém pololetí 162 z nich, 44 prospělo, u žádného z žáků nedošlo k propadnutí. Uděleno 

bylo 95 pochval a 4 napomenutí třídního učitele (po jednom ve druhé a šesté třídě, dvě pak 

v třídě osmé).  

Ani o letošních prázdninách nechyběly dětmi oblíbené příměstské tábory, tentokrát o třech 

turnusech. O jejich vedení se jako v minulých letech postarala Mgr. Radka Dudová. Nechyběla 
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řada venkovních i vnitřních aktivit a také mnoho výletů. Děti se vydaly třeba do Dinoparku, na 

zámek Úsov, do zábavního centra Krokodýlek nebo k Rešovským vodopádům.  

Školní rok 2021/2022 (I. pololetí)  

Do nového školního roku 2021/2022 vstupovali učitelé, děti i rodiče s přáním, aby opět nedošlo 

k uzavření škol a obnovení distanční výuky, tak jako v minulém školním roce. 

1. září se na hněvotínské škole neslo v duchu komorního slavnostního zahájení školního roku, 

tentokrát neproběhlo zahájení v sále kulturního domu, ale pouze v kmenové třídě letošních 

prvňáčků. Na škole je přivítal nový ředitel Mgr. Pavel Pekař, zástupkyně Mgr. Vlasta Nováková 

a třídní učitelka Mgr. Alena Zapletalová. Za obec se dostavil starosta Ing. Jaroslav Dvořák, oba 

místostarostové Miloslav Antl a Petr Niessner a za zastupitele Roman Piňos. Pětice dětí z druhé 

třídy si připravila krátký kulturní program složený z básniček se školní tematikou. Prvňáčci 

obdrželi dárky v podobě batůžků se jmény, knížek, diplomů „Vítej v první třídě“ a poukazů na 

zmrzlinu zdarma v kiosku U Hněvoty. Žáci ostatních tříd zahájili školní rok ve třídách se svými 

třídními učiteli.  

U příležitosti zahájení školního roku převzal pan ředitel z rukou zastupitele Romana Piňose klíč 

od darovaného automobilu Škoda Octavia, který obec obdržela darem od Armády ČR. Obecní 

úřad se auto následně rozhodl darovat do užívání naší základní a mateřské škole.  

Minulý školní rok na ně nedošlo, ale letos se zájmové kroužky opět naplno rozběhly. Těch, 

které finančně podpořila obec, bylo vypsáno dvanáct. Šlo o kroužky rytmika, pohybové hry – 

gymnastika (jeden pro ZŠ, jeden pro MŠ), mažoretky – Miniperličky, mažoretky – Perličky, 

mažoretky – Highlights, dva keramické, kroužek vaření, ruční práce, kroužek mladých techniků 

(ve spolupráci se SŠSS Lutín) a kroužek IT.  

Jednou z prvních zavedených velkých novinek nového ředitele školy byly elektronické 

žákovské knížky pro žáky od 4. do 9. třídy. První tři ročníky měly i nadále žákovské knížky 

v tradiční papírové podobě. Šlo o jeden z prvních kroků větší digitalizace školy a usnadnění 

přístupu rodičů k výsledkům jejich dětí. Takto se rodiče dozvědí o známkách svých ratolestí 

ještě dříve, než se děti vrátí domů ze školy.  

Novinkou pro žáky byla od tohoto školního roku výuka ruského jazyka. Děti letos nastupující 

do 6. třídy si mohly jako první vybrat, zda se budou učit němčině nebo nově ruštině. Jazyk 

vyučuje paní učitelka Mgr. Kateřina Kuchrýková. 

Se začátkem školního roku nechybělo testování žáků a zaměstnanců. Tentokrát bylo předem 

avizováno, že proběhne pouze ve třech dnech – 1., 6. a 9. září. Po zhoršení epidemiologické 

situace se ale testování do škol vrátilo. Testovat se však již nemuseli zaměstnanci a žáci, kteří 

měli obě dávky očkování.  

K omezení prezenční výuky ve vetší míře v průběhu tohoto pololetí nedošlo. U některých dětí 

se při testování prokázala nákaza, a tak byly okamžitě poslány domů. V některých třídách došlo 

tak k větší absenci dětí, na online výuku však dočasně přešla pouze 2. třída. Ostatní setrvaly 

v prezenční formě výuky. Školy se obecně během podzimní vlny staly ohniskem nákazy. 

Onemocněli jak žáci, tak i někteří učitelé nebo zaměstnanci. Zajímavá situace vznikla ve školní 

kuchyni, kde onemocněla vedoucí a pozitivní testy měly i všechny kuchařky. Aby mohla zůstat 

v provozu, museli dočasně vypomoct dobrovolníci z řad učitelů a zaměstnanců školy. 
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V průběhu pololetí proběhlo i několik akcí pro žáky. Začátkem září se děti z 1. stupně a 

předškoláci z MŠ vypravili na výlet na Velký Kosíř, zde tehdy probíhala akce Mikroregionu 

Kosířsko „S dráčkem na Velký Kosíř“. Ve spolupráci ZŠ a MŠ byla na hřišti koncem září 

uspořádána tradiční Drakiáda. První týden v říjnu žáci 9. třídy absolvovali ozdravný pobyt 

EVVO, ubytováni byli v penzionu Pod Smrkem v Horní Lipové. Náplní pobytu byl výukový 

program zaměřený na ekologii, zejména na problematiku odpadů a jejich třídění. Žáky 

doprovázela třídní učitelka Mgr. Iveta Šutová s učiteli Mgr. Radkou Dudovou a Mgr. Zdeňkem 

Bábkem. V polovině října následovala tradiční účast zástupců z 8. a 9. třídy na „Dýňodlabání“ 

v areálu výstaviště Flora Olomouc. Našim se letos dařilo – deváťáci obsadili v jedné z kategorií 

první dvě místa, v další kategorii pak žákyně devítky 1. místo a dvě osmačky 2. místo.  

Předvánoční období patřilo tradiční sportovní akci „Vánoční laťka“, která proběhla po roční 

covidové pauze 20. prosince. Ovšem, z důvodů vládních opatření šlo pouze o kolo školní. 

Nedorazili tak žádní žáci z okolních vesnic. O to více se mohlo zúčastnit místních dětí. 

Výsledky soutěže:  

Kategorie žáků 4. a 5. třídy  

Dívky Chlapci 

1. místo: Gabriela Sovová (130 cm) 

2. místo: Nikola Navrátilová (120 cm) 

3. místo: Natálie Grčková (115 cm) 

1. místo: Jakub Švéda (120 cm) 

2. místo: Ondřej Záboj (110 cm) 

3. místo: Patrick Cikryt (110 cm) 

Kategorie žáků 6. a 7. třídy  

Dívky Chlapci 

1. místo: Justýna Ježová (125 cm) 

2. místo: Zuzana Mlynářová (110 cm) 

3. místo: Valerie Zubalová (110 cm) 

1. místo: Jaroslav Brůžek (140 cm) 

2. místo: Martin Slovák (135 cm) 

3. místo: Tomáš Lakomý (130 cm) 

Kategorie žáků 8. a 9. třídy  

Dívky Chlapci 

1. místo: Nikola Krejčí (130 cm) 

2. místo: Helena Slintáková (123 cm) 

3. místo: Natálie Hlávková (123 cm) 

1. místo: Patrik Kaspar (145 cm) 

2. místo: Gabriel Güntner (145 cm) 

3. místo: Adam Ošťádal (145 cm) 
 

Poslední školní den před Vánoci proběhlo v tělocvičně pásmo vystoupení v rámci Vánoční 

besídky. Se svou sestavou vystoupily mažoretky Perličky, Highlights a následně dívky 

s pompony. Vlastní choreografii na skladbu Václava Neckáře „Půlnoční“ představili žáci ze 

4. třídy. Následovalo sólo vystoupení Nicol Mazánkové, která na housle zahrála „Tichou noc“. 

O krátká divadelní představení se postarali někteří páťáci, kteří pod vedením Mgr. Vlasty 

Novákové nacvičili komediální skeč s názvem „Stréček Cásek“. Následovalo anglické divadlo 

opět některých páťáků, tentokrát šlo o inscenaci klasického díla „A Christmas Carol“ od 

Charlese Dickense. Žáci ji secvičili pod vedením Mgr. Andrey Macíkové. Celému programu 

přihlíželi ostatní žáci školy v doprovodu svých třídních učitelů.  

Pololetí bylo zakončeno předáním výpisů z vysvědčení 31. ledna 2022. 157 žáků si jej domů 

odneslo s vyznamenáním, u žádného z žáků nedošlo k neprospěchu. Třídní učitelé udělili 

celkem 84 pochval, na druhou stranu pak 6 napomenutí tř. učitele (po třech v 7. a 9. ročníku) a  

8 důtek tř. učitele (sedm v 9. ročníku, jedna ve SKI). Byla udělena i jedna důtka ředitele školy.   
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Konkurz na nového ředitele školy 

Dosavadní ředitel Mgr. Vladimír Čuka oznámil své rozhodnutí o skončení ve funkci ředitele 

během slavnostního zahájení školního roku 1. září 2020. Během druhého pololetí školního roku 

2020/2021 tak obec vyhlásila konkurzní řízení na nového ředitele či ředitelku školy.  

Na dubnovém zasedání obecního zastupitelstva byla představena a odsouhlasena konkurzní 

komise ve složení: 

předseda komise: Miloslav Antl (určen zřizovatelem) 

tajemník komise: Aneta Glogarová (bez hlasovacího práva) 

členové komise:  Petr Niessner (určen zřizovatelem) 

PaeDr. Iveta Melichová (určena ředitelem krajského úřadu) 

Mgr. Ladislav Havelka (ředitel ZŠ a MŠ Náměšť na Hané) 

Mgr. Vlasta Nováková (tajnou volbou vybrána zaměstnanci školy) 

Mgr. Markéta Kadaňková (školní inspektor České školní inspekce) 

Ing. Vilém Koníček (člen školské rady) 

Mgr. et Mgr. Silvie Čanková (psycholog z Odboru školství a mládeže  

                                                Krajského úřadu Olomouckého kraje) 

 

Do konkurzu se v obcí zadané lhůtě přihlásili dva kandidáti: 

Mgr. Pavel Pekař nar. 1989, učitel 2. stupně na místní základní škole, vyučuje zde od 

školního roku 2015/2016, aprobace biologie a environmentální 

výchova, vyučuje však i další předměty (dějepis, angličtina, 

výchova ke zdraví, …)   

Mgr. Jakub Havrlant  nar. 1992, od roku 2016 učitel 1. stupně na ZŠ a MŠ Olomouc 

Nemilany, příspěvková organizace – vedoucí učitel pracoviště této 

školy ve Slavoníně 

Komise za vhodného kandidáta zvolila místního učitele Mgr. Pavla Pekaře, který byl do funkce 

ředitele ZŠ a MŠ Hněvotín uveden 1. září 2021.  
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Působení pana ředitele Vladimíra Čuky na místní škole 

Zlepšování školního prostředí, užší spolupráce s vedením obce i rodiči žáků, pokračování 

v konání oblíbených akcí místního společenského života či zapojení se do nových projektů. Tak 

lze charakterizovat dvanáctileté působení pana Mgr. Vladimíra Čuky coby ředitele Základní 

školy a Mateřské školy Hněvotín. 

Ředitelem se pak Čuka stal k 1. červenci 2009, kdy byl vybrán v obcí vypsaném konkurzním 

řízení. Až do konkurzu byla škola rok vedena statutární zástupkyní ředitele Mgr. Vlastou 

Novákovou. Předchozí ředitel Mgr. Jiří Toman byl začátkem roku 2008 po neshodách s 

vedením obce z funkce odvolán. Nestandartní situace, o které titulky médií hlásaly, že „škola 

v Hněvotíně má dva ředitele“, trvala až do mimosoudního vyrovnání obce s panem Tomanem 

v roce 2012.  

Nicméně, na naši školu se po 18 letech vrátilo známé jméno – v letech 1982 až 1991 totiž 

v ředitelském křesle seděl otec pana Čuky Vladimír Čuka st. V tomto ohledu šlo tak trochu o 

pokračování rodinné tradice. Mnoho místních známé jméno ve vedení školy překvapilo a 

zároveň uvítalo.  

Důležitým cílem nového vedení se stala snaha o zmodernizování školy a s tím spojeného 

udržení místních dětí na hněvotínské škole, které do té doby čím dál více volily možnost 

dojíždění do olomouckých základních škol či víceletých gymnázií.  

Modernizace: Už na přelomu let 2009 a 2010 došlo ke kompletní rekonstrukci pavilonu pro 

žáky 1. až 3. třídy, ve stejném období se renovace dočkaly prostory mateřské školy v č.p. 101. 

Nové atraktivní prostředí mělo rodiče přesvědčit o tom, že je výhodné dát děti do místní školky 

a posléze i místní školy. Ve stavebních úpravách však bylo nutné pokračovat – rovněž učebny 

pro 4. až 9. ročník v horním patře budovy č.p. 250 vyžadovaly nutnou rekonstrukci. Té se 

dočkaly během léta 2011 – starý nábytek byl vystěhován, došlo na vymalování, osazení nového 

moderního vybavení v podobě interaktivních tabulí a učitelských počítačů. Výuka informatiky 

se stávala čím dál důležitější a byla tak pro ni vyčleněna samostatná počítačová učebna. 

Součástí úprav byla rovněž nová učitelská sborovna a úpravy kanceláří ředitele a zástupkyně.  

„ZŠ Hněvotín: Škola pro všechny“: Heslo, které ke škole přirostlo rovněž za působení pana 

Čuky zde má základ již od září 2010. Tehdy byla zřízena speciální třída skupinové integrace 

pro děti s různými poruchami učení. Asistenti v čele se speciálním pedagogem zde mají na tyto 

děti více prostoru a mohou jim tak věnovat více času a péče, než by se těmto dětem dostalo 

v třídách o téměř třiceti žácích. Vedení školy si tehdy správně uvědomilo, že žáků se 

speciálními potřebami bude do budoucna přibývat. A to se během let potvrdilo, zřízení této 

třídy se tak stalo velmi významným a správným krokem.  

Projekty a školní programy: Škola i školka se začala hojně zaměřovat na projektovou činnost. 

Do řady se zapojila jednorázově formou tematických projektových dnů, v některých dalších 

setrvala dodnes – třeba „Ovoce do škol“ nebo „Školní mléko“. V roce 2011 škola přistoupila 

k projektu „EU peníze školám“, který zahrnoval nákup již zmíněných interaktivních tabulí, 

počítačového vybavení apod. a následné proškolení učitelů, jak s tímto vybavením správně a 

efektivně pracovat.  

Spolupráce: Spolupráce s vedením obce Hněvotín se stala velmi podstatnou. Jedním 

z nejlepších příkladů je již zmíněná rekonstrukce a modernizace učeben a rovněž kompletní 
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zateplení budovy ZŠ a s tím spojené nanesení nové živé barevné fasády (práce proběhly roku 

2013). Z mimoškolních aktivit obecní úřad inicioval pořádání příměstských táborů, které 

s velkým úspěchem probíhají od léta 2014. Rovněž spolupráce při konání tradiční i nových 

kulturních akcí jako třeba Drakiáda, Slet čarodějnic, Hurá na prázdniny či Rozsvícení 

vánočního stromu dokazuje pevné vztahy vedení školy s vedením obce.  

Atraktivita školy: Také spolupráce s rodiči žáků sehrála důležitou roli. Snaha zabránit 

odchodu dětí na olomoucké školy skrze rekonstrukce učebních prostor, modernizace vybavení 

a upravení stylu výuky přinesla své ovoce. Zatímco kroniky před rokem 2008 zmiňují nízké 

stavy žáků, ve školním roce 2014/2015 už školu navštěvovalo 165 dětí, v roce 2018/2019 již 

198 dětí a dnes se počty žáků stabilně drží kolem dvou set. Stejně tak mateřská škola hlásí 

každým rokem plno a musí některé zájemce odmítat. Svou roli jistě sehrála i každoroční 

nabídka kroužků a mimoškolních aktivit s různým zaměřením, které škola nabízí do roku 2013. 

Atraktivní je rovněž podpora praktické výuky ve školní dílně, cvičné kuchyňce či na rozšířeném 

venkovním školním pozemku. Polytechnickou výchovu žáků škola dlouhodobě podporuje.  

Závěrem: Naše základní i mateřská škola se za uplynulých 12 let posunula o velký krok 

kupředu. A to právě díky úspěchům vedení školy v čele s panem Vladimírem Čukou a rovněž 

jeho schopnou zástupkyní paní Vlastou Novákovou. Neméně důležitou roli hrálo rovněž vedení 

obce, které školu podporovalo a motivovalo k neustálému zlepšování podmínek jak pro 

zaměstnance, tak i pro žáky a jejich rodiče.  

Výběr pana Vladimíra Čuky v roce 2009 na funkci ředitele ZŠ a MŠ tak dnes můžeme hodnotit 

jako více než správné a z výsledků jeho práce můžeme tuto dvanáctiletou etapu v životě školy 

shrnout jako velmi úspěšnou – velmi mu děkujeme za vše, co pro naši školu vykonal.  

Teď už se jen můžeme sledovat kam a jakým směrem posune školu a školku nový pan ředitel 

Pavel Pekař, jehož plány do budoucna působí velmi ambiciózně. Přejme mu i škole mnoho 

úspěchů a štěstí.   
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Mateřská škola 

Ve školním roce 2021/2022 bylo v Mateřské škole Hněvotín zapsáno 69 dětí. Školka čítala 

celkem tři oddělení. 

Pedagogický sbor v tomto školním roce tvořily: zástupkyně ředitele pro MŠ Ivona Vrbíková, 

učitelky Ilona Vyroubalová, Bc. Kateřina Velclová, Martina Duchoňová, Bc. Marcela 

Piňosová, asistentka pedagoga Iveta Nevrlá a chůva Veronika Navrátilová. Provozními 

zaměstnankyněmi byly školnice Marta Poláková a uklízečka Pavlína Bernátová. 

I v letošním roce byla činnost školky omezována proměnlivou epidemiologickou situací 

v zemi. V období od 1. března do 12. dubna byla školka pro děti kompletně uzavřena. Poté již 

k jejímu uzavření během roku nedošlo. 

Ještě před onou nucenou uzávěrou se děti dočkaly oblíbeného karnevalu, který se tentokrát 

oproti minulým letům nekonal na sále kulturního domu, ale v prostorách tříd v budově MŠ. O 

organizaci se postaraly paní učitelky ve spolupráci se SRPŠ při MŠ. 

Během distanční výuky ale děti nezahálely. Na webové stránky školky byly vyvěšovány na 

jednotlivé týdny pracovní listy s úkoly a aktivitami, na kterých mohly děti během pobytu doma 

pracovat. Vypracované pracovní listy následně rodiče zasílali zpět učitelkám MŠ. Během 

Velikonoc měly děti mj. za úkol vytvořit ozdoby na stromek před budovou školky.  

Po návratu do školky čekal děti opět nabitý program plný aktivit, her či divadelních představení. 

Jedno takové si na závěr školního roku 2020/2021 připravili končící předškoláci. Nacvičili 

pohádku o Sněhurce a sedmi trpaslících. O oblíbenou zahradní slavnost, kde by své představení 

mohly zahrát rodičům, letos děti přišly. Další zajímavou událostí byl pro děti projektový den 

„Dřevo kolem nás“. Během něj se děti učily, kde dřevo najít, jak s ním pracovat a co z něj lze 

vyrábět. To vše jim názorně předvedl truhlář pan Hryzbil. Dalším projektem, kterého se děti 

zúčastnily, byl ten s názvem „Od zrníčka ke koláči“. V rámci něj se děti s učitelkami vypravily 

na exkurzi do ZD Hněvotín. Seznámily se zde s tím, jak je pěstováno obilí, jak je využíváno a 

jaká je vlastně práce zemědělců. Největší zájem byl o prohlídku zemědělských strojů, každé 

z dětí si mohlo vyzkoušet sezení v traktoru. V červnu byl v rámci Dne dětí připraven den plný 

her, soutěží a překvapení. Na každého z účastníků čekala sladká odměna.  

Po letních prázdninách přišel školní rok 2021/2022 a jedna z oblíbených podzimních akcí 

„Drakiáda“. Počasí letos přálo, bylo poměrně větrno, a tak se nad hřištěm FC mohla vznášet 

pěkná řádka doma vyrobených či koupených draků. Ti nejoriginálnější vyrobení byli 

samozřejmě náležitě oceněni.  

Přišla také řada na další projektové dny. Jeden z prvních byl připraven pro děti z oddělení 

„Motýlků“. Děti se během něj dozvěděly, jak jíst zdravě, zejména se věnovaly tomu, jak 

důležité je v naší životosprávě ovoce a zelenina. Jednou ze zajímavých aktivit tohoto dne byla 

výroba jablečného moštu a jeho následná ochutnávka. S postupujícím podzimem pak došlo na 

projekt „Ježčím krokem celým rokem“, v jehož rámci byl dětem paní Mgr. Terezou Pacovskou 

představen život ježků. Na děti čekala řada tvořivých aktivit a v závěru i možnost pozorovat 

živého ježka. Poslední podzimní akcí byl halloweenský projektový den. Děti přišly oblečení ve 

strašidelných kostýmech a zahrály si řadu halloweensky laděných her.  

S příchodem zimy nechyběly předvánoční aktivity v čele s návštěvou Mikuláše, čerta a anděla. 
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Společenský život 

Z důvodu trvale nepříznivé epidemiologické situace museli hněvotínští občané letos oželet 

tradiční novoroční výšlap do Skal a také slavnostní obecní ohňostroj. Neproběhla rovněž ani 

plesová sezóna – o svůj plánovaný ples tak přišli místní myslivci, děti z mateřské školy pak o 

svůj maškarní karneval v prostorech kulturního domu.  

Ačkoliv se situace postupem jara zlepšovala, konání společenských akcí nadále nebylo 

povoleno. A tak místní důchodci přišli o své jarní setkání v kulturním domě (v pořadí šlo již o 

jejich třetí zrušené setkání) – na dubnovém zastupitelstvu bylo z žertu podotknuto, že to 

podzimní by mělo být minimálně dvoudenní, aby účastníkům vynahradilo ta předchozí 

neuskutečněná. Škola musela chtě nechtě zrušit tradiční Slet čarodějnic a rovněž akci Den 

Země. Obec dále zrušila vesnickou zabijačku, Hněvotínský košt (stále neuskutečněný jubilejní 

10. ročník) a stále nedošlo ani na vítání nově narozených občánků (minulý rok neproběhlo ani 

jedno z dvou plánovaných) – i k tomu bylo na zastupitelstvu vtipně dodáno, že až dojde na 

vítání dětí narozených od začátku roku 2020, budou již tyto děti schopny přijít po svých a do 

připravené postýlky se zřejmě ani nevejdou. Hasiči letos podruhé v řadě přišli o stavění i kácení 

máje, tolik oblíbenou akci mezi místními. Spolek ProVás pak zase neuskutečnil výlet pro rodiče 

s dětmi. Doba covidová společenskému životu zkrátka nepřála…  

I letošní připomínka konce druhé světové války se nesla, jako minulý rok, v komorním 

duchu. Na výročí začátku Pražského povstání, tedy 5. května, za nepříznivého deštivého počasí, 

položili místostarostové společně s panem starostou kytice u pomníku v Topolanech a následně 

u pomníku Obětem prvního a druhého odboje naproti obecního úřadu. U obou pomníků bylo 

dále přítomno několik málo místních, příbuzných obětí války. Rovněž oni položili k pomníkům 

svíčky. 8. května položili květiny k pomníku i zástupci spolku Volyňských Čechů.  

S přicházejícím létem se postupně uvolňovala přísná epidemiologická opatření – 4. června tak 

mohl na hřišti proběhnout druhý ročník volejbalového turnaje s názvem Hněvotínský písek.  

Koncem června se díky uvolňujícím se opatřením mohlo v obřadní místnosti kulturního domu 

uskutečnit setkání žáků 9. třídy se starostou obce. Absolventi základní školy představili své 

plány do budoucna, podepsali se do obecní pamětní knihy a z rukou pana starosty převzali dárek 

v podobě knihy „Dějiny Hněvotína“ a poukázky do knihkupectví. Následovalo posezení žáků 

s třídní učitelkou Mgr. Karlou Vanečkovou, vedením školy a vedením obce. Netradiční 

covidem poznamenaný školní rok 2020/2021 byl na místní základní škole posledním pro Adélu 

Dofkovou, Lucii Dostálíkovou, Viktorii Dvořákovou, Kateřinu Hejtmanovou, Radima 

Jánského, Zuzanu Ježovou, Zuzanu Kopeckou, Martinu Královou, Karin Kudlákovou, Maxima 

Makarova, Samuela Mikulášika, Adélu Navrátilovou, Marka Niessnera, Daniela Pospíšila, 

Johanu Pospíšilovou, Sáru Veselskou, Nikolu Viravce, Victorii Vondráčkovou, Oto Malíška a 

Kristýnu Motzke.  

První větší akcí po nucené covidové pauze byly 9. července oslavy 70. výročí založení TJ FC 

Hněvotín na hřišti. Hlavním bodem programu byl zápas našeho mužstva se starou gardou 

Sparty Praha. Hráče z Prahy se sice našim porazit nepodařilo, i tak si ale přátelský zápas užili 

jak hráči, tak i fanoušci z řad místních. V rámci programu oslav se předvedli i místní 
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benjamínci, dále došlo na ocenění jubilantů a dlouholetých členů spolku. Po celý den akcí 

provázel moderátor, který se až do večerních hodin postaral o hudební produkci.  

Od poloviny prázdnin se společenský život začal vracet k postupnému normálu. Na 14. srpna 

si místní hasiči připravili den otevřených dveří v nově zrekonstruovaných interiérech 

hasičské zbrojnice. Součástí akce byla výstavka zásahového vybavení a techniky, ukázkový 

útok mladých hasičů a tradiční venkovní posezení s občerstvením. Hasiči nabídli služby svého 

nového požárního auta, kterým z několika zastávek v obci sváželi seniory a zdravotně méně 

způsobilé občany na tuto akci. Ve večerních hodinách nabídli rovněž odvoz domů. 

V avizovaném termínu od 7. do 14. srpna proběhl v pořadí již 7. ročník letního tábora spolku 

ProVás Hněvotín, tentokrát s detektivní tematikou pod názvem Po stopách… 2021. Téměř 

sedm desítek místních dětí se společně s dvacítkou vedoucích na týden přesunulo do 

detektivního tábora v areálu UP Olomouc v Pastvinách. Pod vedením Sherlocka Holmese (v 

podání Martina Skácela), jeho věrného pomocníka doktora Watsona (Petr Niessner) a 

inspektora Lestrada (Lukáš Koníček) se pět barevně odlišených týmů (aneb detektivních 

kanceláří) chopilo vyluštění záhadného zmizení několika českých turistů. Během týdne děti  

sbíraly indicie potřebné k rozluštění případu, které jim napomohly odhalit pachatele, motiv a 

místo činu. Součástí tábora byl rovněž tradiční výlet, tentokrát do vojenské tvrze Hanička. 

Poslední večer týmy prozradily závěr vyšetřování, který celou záhadu vysvětlil. Za mizením 

turistů stáli ochránci českých hor Krakonoš, Praděd, Radegast, Rampušák a Ječmínek, kteří tak 

trestali turisty za špatné chování v přírodě.  

Ani o letošních prázdninách nepřišly děti o tři turnusy příměstského tábora, které organizuje 

místní základní škola. První proběhl v týdnu od 12. do 16. 7., druhý od 19. do 23. 7. a poslední 

od 23. do 27. 8. – vždy pod vedením paní učitelky Radky Dudové a dalších pedagogických 

pracovníků ZŠ. V týdnu od 26. do 30. 7. si jeden turnus tábora pro předškoláky připravila i 

mateřská škola. 

A aby táborů pro naše děti nebylo málo, připravil si letos spolek TJ FC Hněvotín rovnou dva 

turnusy příměstského tenisového kempu, během kterých se děti naučily správné techniky 

v hraní tenisu, vzájemně si zasoutěžily a na konci se dočkaly závěrečného turnaje.   

První velkou čistě obecní pocovidovou akcí byla 21. srpna Obecní olympiáda na hřišti FC 

uspořádaná ve spolupráci s místními spolky TJ FC Hněvotín, SDH Hněvotín a ProVás 

Hněvotín. Hlavním bodem programu bylo sportovní odpoledne pro malé i velké sestávající 

z různorodých pohybových aktivit na celkem 11 stanovištích (např. mj. hod oštěpem, skok 

daleký, skok vysoký, překážkový běh, hod koulí, jízda na Segway nebo házení šipek). Disciplín 

se zúčastnilo 82 dětí a 8 dospělých. Po 18. hodině proběhlo vyhlášení výsledků a slavnostní 

ocenění vítězů v několika kategoriích: 

 

 

 

Dívky do 10 let (tj. od 2 do 9 let) 

1. místo: Kristýna Houdková 

2. místo: Kateřina Dofková 

3. místo: Sára Hlávková 

Chlapci do 10 let (tj. od 2 do 9 let) 

1. místo: Jan Tichý 

2. místo: Daniel Furch 

3. místo: Jiří Záboj 
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O doprovodný program se postaraly hněvotínské spolky. Po celé odpoledne ve sportovním 

areálu probíhal den otevřených dveří, během něhož si mohli zájemci prohlédnout jak venkovní 

sportoviště, tak vnitřní zázemí našich sportovců. Hasiči si pro děti připravili oblíbenou pěnu, 

ve které se všichni dosyta vydováděli. Přichytány pro ně byly rovněž nafukovací skákací hrady. 

O kulturní vložku se svým vystoupením postarala skupina BABA. Po vyhlášení vítězů 

olympiády došlo na losování čtyř šťastlivců, kteří přímo z plochy fotbalového hřiště vzlétli 

v koši horkovzdušného balónu na asi hodinový let nad obcí a blízkým okolím. V podvečer 

přišla řada na oblíbenou soutěž „Hod vajíčkem do dálky“. Zúčastnily se desítky dětí a rovněž 

několik dospělých, ale rekord 52 m z roku 2018 se překonat nepodařilo, a to ani jeho držitelům, 

kteří se letos pokusili o metu 60 m. Největší vzdálenosti tak dosáhli v nižší kategorii David 

Přikryl a Adéla Navrátilová (25 m), v té vyšší pak Václav Sova a Jiří Sova (40 m). Celodenní 

akci následně večer zakončilo letní kino Provázek s animovaným filmem Sherlock Koumes. 

Na poslední prázdninový víkend, na sobotu 28. srpna, si dobrovolní hasiči přichystali tradiční 

pivní slavnosti. K ochutnání bylo připraveno 14 různých druhů piva, z občerstvení si 

návštěvníci mohli vybrat živáňskou, uzené makrely, gyros, guláš či speciality z udírny. Ve 

večerních hodinách se hudební složkou akce stala kapela VIA PABĚDA. Vstupné na akci činilo 

80 Kč, pro starší 65 let 50 Kč. I přes nepříznivé deštivé počasí akce sklidila úspěch, navštívilo 

ji kolem 200 platících návštěvníků.  

17. září na místním fotbalovém hřišti patřilo tradiční akci Drakiáda, kterou uspořádala ZŠ a 

MŠ ve spolupráci se Spolkem rodičů při MŠ Hněvotín. Nechyběla tradiční soutěž o 

nejkrásnějšího doma vyrobeného draka. Malou odměnu však dostalo každé dítě, které s sebou 

přineslo draka po domácku vytvořeného. 

O dva dny později, 19. září, uspořádal ČČK výlet do Slatiňan. Akce zahrnovala návštěvu 

tamního zámku a následně sousedního hřebčína, v němž je chováno na 250 kusů českého 

plemene starokladrubských koní. 

25. září se v obřadní místnosti uskutečnilo vítání občánků, na které bylo pozváno 28 dětí 

narozených od druhé poloviny roku 2019 do první poloviny roku 2021. Během roku 2020 totiž 

Dívky nad 10 let  

1. místo: Nikol Tomaščáková 

2. místo: Andrea Jurečková 

3. místo: Gabriela Sovová 

Chlapci nad 10 let  

1. místo: Václav Sova 

2. místo: Matěj Doležel 

3. místo: Richard Černošek  

Dospělí – ženy 

1. místo: Barbora Kolářová 

2. místo: Marie Knížová 

3. místo: Zuzana Murányi 

Dospělí – muži 

1. místo: Zoltán Murányi 

2. místo: Michal Šulc 

3. místo: Petr Kolář 
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kvůli vládním omezením neproběhlo ani jedno z dvou plánovaných vítání. Z kapacitních 

důvodů byli pozvaní rozděleni dle narození do tří skupiny – první skupina na 9 hodin, druhá 

na 10 hodin a třetí na 11 hodin. Drobné kulturní vystoupení si pod vedením pana učitele Zdeňka 

Bábka připravili vybraní žáci třetí třídy.  

Ze všech pozvaných se nakonec dostavilo 19 dětí se svými rodiči (podtržená jména).  

Děti pozvané na 9 hodin (narození 2019 a 2020): 

Oliver Bařina, Karolína Fulová, Stela Havlenová, Richard Hryzbil, Tereza Choma,  

Eliška Ponížilová, Vladimír Pospíšil, Alexandra Suchá 

Děti pozvané na 10 hodin (narození 2020): 

Anna Bártová, Tobiáš Guttek, Viktoria Ježek, Josef Otava, Doman Pazdera,  

Štěpánka Perůtková, David Pokorný, Eliška Ševčíková, Petr Švec, Jakub Zatloukal 

Děti pozvané na 11 hodin (narození 2021): 

Filip Teodor Černošek, Jasmína Dosedělová, Dominik Filip, Matyáš Roman Hlatký,  

Johana Janošťáková, Teodor Plakinger, Eliška Sonnwendová, Stela Stránská,  

Lenka Svobodová, Natálie Tůmová 

Závěrem k této události drobná kuriozita – chlapec se jménem Doman je jediným svého jména 

v celé České republice, minimálně od roku 1945 nebyl nositelem tohoto jména žádný Čech.  

U nás v Hněvotíně jsme tedy v tomto první!  

Takřka po dvou letech se místní senioři 15. října dočkali dalšího ze svých Podzimních setkání 

na sále kulturního domu. Předchozí tři setkání musela být z důvodu pandemie zrušena. Místní 

senioři se dostavili v hojném počtu a zaplnili téměř celý sál. K poslechu a tanci zahrála jako 

tradičně kapela Modrá rosa, s vystoupením se předvedly 4 dívky s pompony a 7 mažoretek 

Highlights pod vedením Mgr. Radky Dudové. Nechyběla ani oblíbená skupina BABA, která 

předvedla dvě taneční vystoupení doplněné originálními kostýmy. Starosta obce spolu 

s místostarosty poblahopřál letošním jubilantům, kterým byla předána růže a drobný dárek. 

Nechybělo rovněž bohaté občerstvení zajištěné ochotnými dobrovolníky.  

Na pátek 22. října si restaurace Za Kulturákem připravila Country večer s místní hudební 

skupinou Samorost, akce v prostorách restaurace započala v 18 hodin a trvala do večerních  

22 hodin. 

24. října zavítal na prkna pódia v kulturním domě ochotnický divadelní spolek Za dveřmi 

z Náměště na Hané se svým představením Čistírna. Komediální hru si nenechalo ujít téměř 

90 diváků, kteří všech šest účinkujících herců ocenilo hlasitým potleskem. „Čistírna“ vypráví 

příběh dvou podvodníků, kteří chtějí přijít rychle k penězům – a to tak, že se snaží získat trezor 

plný peněz zazděný ve zdi jedné z londýnských čistíren. To by to však nebyla správná komedie, 

kdyby se v příběhu nevyskytly nějaké komplikace, třeba v podobě podnapilého policisty, 

předčasně se vracející majitelky čistírny či krásné spolupachatelky Evelyn, která oběma mužům 

zamotá hlavu. Závěr hry všechny jistě překvapil a rovněž pobavil – jeden z podvodníků byl sám 

podveden svými spolupracovníky.  

K oslavám Halloweenu připravil akci vyřezávání dýní v rámci tzv. Dýňobraní Multipark  

U Hněvoty. Návštěvníci akce, která se konala v areálu multiparku 30. října, obdrželi na místě 
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dýni i nástroje na vyřezávání zdarma, pro nejmenší bylo připraveno malování na obličej. Každý 

se mohl se svou vytvořenou dýní vyfotit v připraveném fotokoutku.   

S podzimním nárůstem počtu nakažených opět přišlo rušení některých kulturních akcí. První 

zrušenou se stala hodová zábava základní školy, která byla plánována na 5. listopadu. 

Předběžně byl termín akce posunut na jarní období příštího roku. Zrušení se dočkal rovněž 

lampionový průvod pro děti z MŠ, plánovaný na stejný termín jako hodová zábava.  

Ač jsme si to nechtěli připustit a stále doufali v to, že naděje umírá poslední, nakonec bylo opět 

zrušeno i oblíbené rozsvěcování vánočního stromku. Dle původních plánů měla akce 

proběhnout 3. prosince, a to včetně vnitřního programu pod vedením ZŠ a MŠ. Vedení obce 

později upravilo plány z důvodu zhoršující se epidemiologické situaci. Akce tak měla být pouze 

venkovní – stánky, hudební doprovod kapely Hněvanka a samotné rozsvícení stromu. Situace 

se však zhoršovala každým dnem, a tak bylo koncem listopadu rozhodnuto o úplném zrušení 

jakékoliv organizované akce. Už druhým rokem tak byl stromek rozsvícen pouze komorně žáky 

9. třídy bez přihlížejících občanů. Následně byl odpálen malý ohňostroj. 

Zrušeny byly i další plánované prosincové akce – taneční zábava SDH Hněvotín a stejně tak 

předvánoční pečení cukroví ČČK s dětmi a seniory.  

Jediná uskutečněná předvánoční akce pro veřejnost proběhla v areálu Multiparku U Hněvoty. 

Šlo o zdobení vánočních perníčků, akce se konala poslední víkend před Štědrým dnem,  

18. prosince od 14 do 17 hodin. Všem návštěvníkům byly perníčky i zdobení poskytnuty zcela 

zadarmo. Na místě byl i vánočně laděný fotokoutek.  
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Občerstvení U Hněvoty – letošní centrum setkávání místních 

Jediným místem v první polovině roku, kde se lidé ze sousedství mohli alespoň nějakým 

způsobem setkat a trochu se „nadechnout“ mimo prostředí svých home officů, se stal areál  

U Hněvoty, který byl zprovozněn v průběhu minulého roku.    

Od 6. března zahájil svůj provoz venkovní stánek v tomto areálu prodávající občerstvení. 

Otevřeno měl dle příznivého počasí od 11 do 18 hodin. Nabízeny byly hranolky, krokety, párek 

v rohlíku, hovězí burger, boršč a různé druhy nápojů. V úvodní otevírací víkend byla připravena 

speciální akce pro děti, kterým byly hranolky nabízeny zdarma. Mnoho místních dětí akci ihned 

využilo, jejich vysoké návštěvnosti přispělo i slunečné počasí. Oblibě se stánek těšil i po 

následující týdny – jak děti, tak i dospělí využili cestu ke stánku jako procházku a možnost 

občerstvení jako chvíli, kdy zapomněli na každodenní strasti covidové doby.  

Od 30. března započala zmrzlinová sezóna a stánek opět nabízel i točenou a kopečkovou 

zmrzlinu. Letošní zmrzlinovou sezónu zahájila míchaná příchuť slaný karamel a mango. Teplé 

dny s teplotami až nad 20 stupňů ke stánku přilákaly děti i dospělé. Během dubna začal stánek 

nabízet i další venkovní občerstvení – pizzu, grilovaný hermelín nebo grilovaného lososa. 

Začátkem května, konkrétně 5. 5., poprvé otevřelo své brány i Bistro U Hněvoty, jehož otevření 

se kvůli vládním opatřením dlouho odkládalo. Společně s ním zahájila provoz i sousedící 

benzinová stanice.   

Areál připravil akci ke Dni dětí: ve dnech 5. a 6. června měly děti do 15 let jednu zmrzlinu 

zadarmo, v areálu byl dále připraven skákací hrad, jízda na koni, hudební doprovod a mnoho 

dalšího společně s občerstvením.  

O dalších akcích během roku, které Multipark U Hněvoty zorganizoval, je psáno v rámci 

kapitoly Společenský život. 
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Hněvotín v televizním vysílání 

Hněvotínu se 10. února krátkou reportáží věnovaly „Události v regionech“ v České televizi. 

Reportáž informovala o rozhodnutí olomouckého krajského soudu, který 9. února zrušil část 

zásad územního rozvoje Olomouckého kraje. Rozhodnutí zamezilo investorům ve stavbě tzv. 

biomedicínského centra na 44 ha zemědělské půdy mezi Hněvotínem a průmyslovou zónou. 

Obec v roce 2020 podala proti stavbě správní žalobu, se kterou u soudu uspěla.  

Stejnou krátkou reportáž odvysílala Česká televize téhož dne ve své hlavní večerní 

zpravodajské relaci „Události“. 

2. března se naší obci věnovala reportáž v pořadu „Minuty regionu“ na stanici TV Morava 

pojednávající o plánech na vybudování malé vodní nádrže v jižní části katastru obce. Vodní 

plocha o velikosti 2 ha by sloužila místním občanům a okolním návštěvníkům k rekreaci. 

Součástí reportáže byl rozhovor s panem starostou, který zmínil problémy s vlastníky pozemků. 

„Nelíbí se jim to, že oni vlastně ty pozemky majitelé pronajali zemědělcům, kteří to obdělávají. 

Je to několik sedláků, kteří si mezi sebou ty pozemky směňují, aby měli souvislé lány. No, a 

nelíbí se jim, že by se ty lány nějakým způsobem přerušily.“ řekl mimo jiné pan starosta a 

vyzdvihl snahu obce o zvelebení okolí vesnice pro občany, kteří by tak měli nové místo pro své 

vycházky a odpočinek.  

A opět TV Morava, tentokrát v rámci své relace „Kraj zblízka“ ze dne 22. března, zmínila svou 

reportáží výsledek soudního sporu naší obce s Olomouckým krajem – tedy, že se biomedicínské 

centrum stavět nebude, kraj se totiž rozhodl proti rozsudku soudu neodvolat. Součástí reportáže 

byl i vstup s panem starostou, který osvětlil souvislosti celé situace. V relaci promluvil i 

hejtman Olomouckého kraje Josef Suchánek /STAN/: „Je to kauza, která tady vznikla 

v minulých letech, současná rada nějakým způsobem obdržela rozhodnutí krajského soudu. 

Soud, podle mého názoru, správně rozhodl, že cena té bonitní orné hanácké půdy je vyšší ze 

společenského hlediska než soukromý byznys.“ 

4. června v ulicích naší obce natáčel štáb CNN Prima News, který k nám zavítal kvůli 

muškátové výzdobě vesnice. Reportáž byla odvysílána ještě ten den večer ve zpravodajské 

relaci „Hlavní zprávy“. Promluvil v ní starosta obce a někteří z místních, které reportér oslovil.  
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Volby do Poslanecké sněmovny v obci 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky proběhly v celé zemi ve dnech  

8. a 9. října 2021.  

Stejně jako u loňských voleb i ty letošní doprovázela opatření proti šíření koronaviru v podobě 

rozestupů, roušek nebo respirátorů u neočkovaných či dezinfekce prostor volební místnosti. 

V místní volební komisi zasedlo 11 členů – předseda Petr Niessner, místopředsedkyně Lenka 

Slehová, zapisovatel Lukáš Koníček a členové Pavla Marešová, Zuzana Šínová, Aneta 

Glogarová, Adam Niessner, Sára Procházková, Michaela Kuzníková, Barbora Mrákavová a 

Adéla Halfarová.   

Volby u nás vyhrála koalice SPOLU /ODS, KDU-ČSL a TOP 09/ s rovnými 300 hlasy, podruhé 

od roku 2013 tak bylo sesazeno do té doby zde vítězné hnutí ANO 2011. To se umístilo na 

druhém místě, následované koalicí Piráti a Starostové a hnutím SPD. Tradiční strana ČSSD 

získala pouhých 45 hlasů, nově založené hnutí Přísaha o pět hlasů méně. Následovaly strany 

Trikolora Svobodní Soukromníci, KSČM a kontroverzní strana Volný blok.  

Účast v Hněvotíně dosáhla 71,73 % – u minulých sněmovních voleb v roce 2017 byla účast 

nižší, konkrétně činila 64,37 %. Vyšší účast u tohoto druhu voleb tu byla naposledy v roce 1998, 

kdy dosáhla 75,2 %.  

Z 1 362 voličů zapsaných v seznamu přišlo odvolit 977 z nich. Platných bylo 966 odevzdaných 

hlasů.  

Přehledné výsledky parlamentních voleb 2021 v obci: 

1. SPOLU /ODS, KDU-ČSL, TOP 09/ 300 hl. 31,05 % 

2. ANO 2011 236 hl. 24,43 % 

3. Piráti a Starostové 134 hl. 13,87 % 

4. SPD 107 hl. 11,07 % 

5. ČSSD 45 hl. 4,65 % 

6. Přísaha 40 hl. 4,14 % 

7. Trikolora Svobodní Soukromníci 38 hl. 3,93 % 

8. KSČM 25 hl. 2,58 % 

9. Volný blok 16 hl. 1,65 % 

10. Zelení 10 hl. 1,03 % 

 … dalších sedm stran a hnutí s podporou pod 1 % hlasů, tři zcela bez hlasů   
 

Celorepublikové shrnutí voleb je popsáno v úvodní kapitole kroniky Události v ČR.  
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Obyvatelstvo 

Stručný statistický přehled o pohybu obyvatel v Hněvotíně za rok 2021 (zdroj dat OÚ 

Hněvotín): 

Narozených dětí 19 (9 kluků, 10 děvčat) 

Zesnulých občanů 15 
 

Dospělí 1380 

Dospělí – muži  685 

Dospělí – ženy  695 

Děti (15 až 18 let) 70 

Chlapci (15 až 18 let) 31 

Dívky (15 až 18 let) 39 

Děti (do 15 let) 327 

Chlapci (do 15 let) 166 

Dívky (do 15 let) 161 

Cizinci 70 

Celkem obyvatel 1847 

Obyvatel bez cizinců 1777 

Průměrný věk obyvatel 39,43 
 

V uplynulém roce 2021 nás opustili tito spoluobčané: 

Josef Dokoupil (†85), 

Pavel Hejtman (†68), 

Josef Kopečný (†89), 

Svatopluk Král (†69), 

Miloslava Kvapilová (†85), 

Radek Nerad (†44), 

Jiří Odložilík (†76), 

Petr Panuš (†52), 

Božena Piňosová (†88), 

Marie Rozmahelová (†92), 

Antonín Sedláček (†82), 

František Staněk (†70), 

Věra Šindlerová (†88), 

Ladislav Toman (†93) 

a Zdeněk Zapletal (†88).   



 

64 

 

Počasí 

Rok 2021 s sebou přinesl několik extrémů počasí – ať už studené jaro, vydatné množství srážek 

nebo ničivé tornádo. I tak se ale většina letošních měsíců od dlouhodobých normálů teplotně 

neodchylovala. Průměrná teplota během roku činila 8°C, rok tak byl druhý nejchladnější za 

posledních 10 let, chladněji bylo jen v roce 2013. 

Již zmíněné jaro bylo teplotně výrazně pod normálem. Bylo nejchladnější za posledních 32 let. 

Zejména chladný byl letošní květen, hned za ním pak duben. Tyto dva měsíce jsou rovněž 

společně hodnoceny mezi deseti nejchladnějšími měsíci za posledních 100 let. Červen byl 

oproti tomu zase nadprůměrně teplý (třetí nejteplejší červen od počátku měření roku 1775).  

Červen s sebou přinesl i nečekanou katastrofu v podobě tornáda na jižní Moravě. Na přelomu 

června a července pak došlo na několik bouřkových systémů, které rovněž působily škody.  

Druhá polovina roku už byla teplotně stabilnější. Září a říjen byly srážkové podprůměrné, ale 

sucho nehrozilo, neboť v první polovině roku napršelo vody dost a zásoby jak podzemní, tak i 

povrchové vody byly dostatečně doplněny. Listopad a prosinec pak byl na srážky již bohatý. 

S tím souvisela i výraznější sněhová nadílka než v předchozích letech – na řadě stanic šlo o 

nejzasněženější start zimy od roku 2010.  

Počasí v Hněvotíně a jeho okolí (teplotní údaje z meteostanice Slatinice) 

Leden 

Počasí během ledna bylo jako na houpačce – sychravé dny střídaly ty slunečné. Začátek roku 

byl v obci sychravý, často propršelo celé dny, některé dny padal déšť se sněhem. 6. ledna 

napadla první sněhová pokrývka, která se udržela alespoň do dalšího dne. Do dvou dní byl ale 

sníh opět pryč. Během dní se teploty držely kolem nuly (maximální teplota 8°C, nejnižší denní 

teploty kolem -6°C). Nejvíce mrzlo v noci 18. ledna, kdy se teploty dostaly k -18°C.   

Únor 

Většinu letošního února byl Hněvotín pokryt sněhovou pokrývkou.  Zatímco začátkem měsíce 

byly přeháňky dešťové, od 7. února se situace změnila a 8. února se tak obec probudila do 

zasněženého rána. Následovaly mrazivé dny, teploty se od rána do večera držely pod bodem 

mrazu a sníh se tak udržel dlouhé dny. Toho využily místní děti, které okamžitě vytáhly sáňky, 

aby si sněhu užily. Sníh padal i v dalších dnech: 10., 13. a 16. února. Obleva nastala 18. února, 

kdy svítilo slunce a den se jevil jako jarní. Poslední únorový týden byla taková většina dní, 

teploty stouply až k 12°C.   

Březen 

Počasí bylo v tomto měsíci jako na houpačce. Začal slunečně, ovšem 5. dne bylo sychravo a 

sněžilo, sníh ale po dopadu tál. Následující týdny se střídaly slunečné a sychravé dny. 12. března 

přišel silný nárazový vítr, vydržel po několik dní. V třetím týdnu se počasí kompletně zbláznilo. 

Slunečné dny byly proloženy dny, kdy padaly kroupy či sněžilo. Někdy došlo k rychlým 
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změnám během jednoho dne – dopoledne sněžení, odpoledne slunečno a poté zataženo. První 

jarní den nikterak jarní nebyl. 22. března se zničehonic se na asi půl hodiny spustilo husté 

chumelení. Poté, co skončilo, sníh ihned roztál a vyšlo slunce. Závěrečné dny už byly velmi 

teplé, teploty se dostaly nad 20°C. 

Duben 

Letošní duben byl nezvykle chladný, nejchladnější od roku 1997 a jeden z pěti nejchladnějších 

za posledních 50 let. Ze začátku nás duben nezklamal a počasí dostálo svému označení jako 

aprílové – dny byly proměnlivé a nevyzpytatelné. Prvního teploty dosahovaly k 24°C, o den 

později už pouze na 13°C a po dalších dnech se nedostaly ani na 10°C. Přidal se silný vítr, který 

dlouhé dny neustával. Jednoho dne se obec probudila dokonce do slabého sněhového poprašku. 

Po sérii dní, kdy bylo počasí jako na houpačce, přišel poslední týden, který už se nesl ve 

znamení příjemných slunečných dní s teplotami dosahujícím k 20°C. V úplně poslední den 

letošního dubna pak teploty vystoupaly na 21°C.  

Květen 

Květen navázal na předchozí duben – teplotně byl výrazně podprůměrný, byl nejchladnějším 

za posledních 30 let. Nad 20°C se v naší obci a jejím okolí dostaly teploty pouze v pěti dnech, 

v jednom z těchto dní dosáhly teploty na 30°C. Měsíc přitom započal příjemně, prvního bylo 

slunečné počasí, které lákalo k procházkám. Už v dalších dnech se ale obloha zatáhla, přišel 

chladný vítr a značně se ochladilo. Prvním výrazně teplejším dnem byl 9. květen, kdy teploty 

dosáhly k 23°C, o dva dny později k oněm 30°C. Už 13. přišlo opět ochlazení a déšť. Po Česku 

byly některé obce vytopeny bleskovými záplavami. Chladné počasí pak pokračovalo, teploty 

se držely kolem 15°C, časté byly přeháňky, došlo i na menší bouřky. Do konce měsíce už 

výraznější změny nepřišly, květen se poslední den rozloučil s teplotou kolem 21°C.  

Červen 

Ačkoliv červen přinesl teplé a slunečné dny, tropické teploty známé z minulých let se zezačátku 

nekonaly. Držely se okolo 25°C. V druhém týdnu přišly na scénu přeháňky a také bouřky. 

Teprve až v týdnu třetím se ke slovu dostaly tropy – 16. června se teploty poprvé dostaly 

k hodnotě 32°C. Víkend 19. – 20. 6. se stal tím prozatím nejteplejším v tomto roce, teploty 

dosahovaly až 35°C. Po onom víkendu přišly bouřky, které se v dalších dnech vracely. Ačkoliv 

24. června pustošilo jižní Moravu tornádo, do Hněvotína již došla jen mírnější bouře. Poslední 

víkend opět horko (až 33°C). Noc z 29. na 30. 6. byla poměrně divoká – opět bouřka, tentokrát 

však s velmi silným nárazovým větrem (na stanici ve Slatinicích max nárazy 90 km/h). Škody 

však vichr nenapáchal, pouze popadaly drobné větve stromů.  

Červenec 

Ač byl červenec teplý, nebyl zpočátku na tropické dny až tak bohatý, jak jsme zvyklí z minulých 

let. Úmorného horka, kdy teploty překročily 30°C a vystoupaly až k 35°C jsme se poprvé 

v měsíci dočkali až na den upálení mistra Jana Husa. Do konce července se takto nad třicítku 

teploty v našem regionu dostaly ještě v deseti dnech. Dočkaly jsme se i silných letních bouřek, 

kdy nás proudy vody doslova bičovaly. Velké úhrny srážek byly zaznamenány v druhém týdnu 
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a pak v tom posledním. Zejména 25. července jsme se dočkaly „pěkné“ bouřky – vítr a déšť 

dokazovali svou sílu, ráno byly po ulicích popadané menší větvičky, kompletně se vyvrátil 

jeden z ještě nepokácených topolů u potoka směrem na Ústín. Další deště následovaly hned o 

dva dny později.  

Srpen  

Druhý prázdninový měsíc byl teplý, zejména pak jeho první polovina. Ač byl první týden 

poměrně teplý, byl rovněž bohatý na vydatné srážky. Nejvyšší srpnové teploty pak vrcholily 

v druhém týdnu, kdy byly dny tropické – 13., 14., 15. i 16. srpna vystoupaly denní maxima nad 

30°C. Po těchto dnech se však skokově ochladilo. Teploty klesly k 20°C, časté byly přeháňky. 

Třetí srpnový týden se denní maxima držela ještě kolem 25°C, ten poslední týden byla však 

nejvyšší dosažená teplota 22°C. Děti už si tak poslední dny prázdnin moc teplého a slunečného 

počasí neužily. Poslední den prázdnin se rovněž nevytáhl – během dne přeháňky, teploty pod 

20°C.   

Září 

První školní den byl letos slunečný s příjemnými teplotami, jen v pozdějším odpoledni 

s mírným větrem. První dva týdny byly teplé, denní teploty dosahovaly k 25°C, až 17. září došlo 

k ochlazení, kdy teploty poklesly pod 20°C a v následujících dnech se dostaly k 15°C. Poslední 

zářijový týden se teplejší dny opět vrátily, opět s hodnotami kolem 24°C. Poslední den měsíce 

byl zalitý sluncem a kdyby nevanul chladný vítr, působil by jako letní den. 

Říjen 

Říjen zpočátku navázal na slunečný konec září, v prvním týdnu jsme ještě zažívali dny 

s teplotami kolem 25°C, v tom druhém týdnu však došlo k ochlazení. Do konce října pak už 

teploty nevystoupaly ani nad 20°C. Ale pár slunečných příjemných dní jsme si ještě užili. 

V poslední fázi měsíce přišly ranní mrazíky s teplotami pod bodem mrazu. Denní teploty pak 

kolem 15°C.  

Listopad 

Předposlední měsíc roku přišel s pravým podzimním počasím a definitivně ukončil vyšší 

teploty a sluncem zalité dny. Během nocí a nad ránem teploty pravidelně klesaly k nule, někdy 

i pod bod mrazu. Přes den se u nás první dva týdny teploty držely kolem 10°C, ve třetím týdnu 

přibývalo dní, kdy už teploty vyrůstaly jen k 8°C. Závěr měsíce patřil k našemu překvapení 

sněhu. 26. listopadu napadl první sníh zimní sezóny 2021/2022 (a sněžilo rovnou celý den), 

držel až do konce měsíce, nějaký ještě i připadl. Sněhem zasypaných dní využily během 

víkendu hlavně děti, centrem se zejména doslova sněhem zaváté hřiště, kde si stavěly sněhuláky 

nebo iglú. Na obec byl pod sněhovou přikrývkou hezký pohled.    

Prosinec 

S prosincem přišla obleva a sníh, který napadl koncem listopadu roztál. Ale už v průběhu 

prvního týdne jsme se sněhu opět dočkali. Udržel se déle, tál pomalu a okolí obce tak bylo 
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několik dní přikryté bílou pokrývkou. 9. prosince pak sněžilo celý den a napadlo velké množství 

sněhu – tolik jsme ho tu v tak brzké fázi prosince již dlouho neměli. Po víkendu ale přišla 

obleva, teploty trvale nad nulou, a tak sníh po několik dní pomalu tál. S příchodem Vánoc jsme 

doufali, že budou po dlouhé době zase bílé. V podvečer 21. 12. mírný poprašek napadl, to bylo 

ale vše, čeho jsme se dočkali. Na Štědrý den poměrně teplo, zataženo, sníh nikde nezbyl. Do 

konce roku už teploty nad bodem mrazu vytrvaly. Silvestr byl letos značně teplý, dle oficiální 

údajů nejteplejší za posledních 90 let.  
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Seznam příloh kroniky obce Hněvotín 2021 

Příloha 1 Fotografická příloha – společenské a kulturní akce 

Příloha 2 Fotografická příloha – pozvánky a letáčky 

Příloha 3 Počty nakažených covid-19 v obci, leden až prosinec 2021 

Příloha 4 Opis výsledků hlasování ve volebním okrsku (volby do PS PČR) 

Příloha 5 Rozhodnutí soudu o záboru půdy v Hněvotíně 

Příloha 6 Dokumenty informující o provozu školy během covidové situace 

Příloha 7 Kulturní akce: soutěžní karta a placka pro účastníky obecní olympiády 

Příloha 8 Kulturní akce: program divadelního představení „Čistírna“ 

Příloha 9 
Výstřižek z deníku Blesk k vývoji pandemie covidu-19 v Česku  

od března 2020 do dubna 2021; vydání z konce dubna 2021 

Příloha 10 Catering menu z letos otevřeného Bistra U Hněvoty 

 

Pozn. Všechny přílohy uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

70 

 

Seznam zkratek 

Politické strany, organizace a státy 

ODS Občanská demokratická strana 

STAN Starostové a nezávislí 

KDU-ČSL Křesťanská a demokratická unie – Česká strana lidová 

KSČM Komunistická strana Čech a Moravy 

ČSSD Česká strana sociálně demokratická 

SPD Svoboda a přímá demokracie 

TSS Trikolora Svobodní Soukromníci 

SaS Sloboda a Solidarita (slovenská strana) 

OĽaNO Obyčajní ľudia a nezávislé osobnosti (slovenská strana) 

EU Evropská unie 

NATO Severoatlantická aliance 

OSN Organizace spojených národů 

PČR Parlament České republiky 

UNESCO United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization 

GRU Hlavní správa rozvědky (ruská vojenská zpravodajská služba) 

IIHF Mezinárodní federace ledního hokeje (International Ice Hockey Federation) 

SÚKL Státní ústav pro kontrolu léčiv 

USA Spojené státy americké 

ČLR Čínská lidová republika 

KLDR Korejská lidově demokratická republika (Severní Korea) 

Obecní samospráva a místní organizace 

OÚ Obecní úřad 

KD Kulturní dům 

ZŠ a MŠ Základní škola a Mateřská škola 

TJ FC Tělovýchovná jednota fotbalový club 

MS ČČK Místní skupina Českého červeného kříže 

SDH Sbor dobrovolných hasičů 

SRPŠ Spolek rodičů a přátel školy 

MS Blata Myslivecké sdružení Blata 

ZD Zemědělské družstvo 

DPS Dům s pečovatelskou službou 

NPP Národní přírodní památka 

Ostatní 

MZ ČR Ministerstvo zdravotnictví České republiky 

PES Protiepidemický systém 

NN Nízké napětí 
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MHD Městská hromadná doprava 

FN Fakultní nemocnice 

KHS Krajská hygienická stanice 

OC Obchodní centrum 

SŠ, VŠ Střední škola; Vysoká škola 

IT Informační technologie 
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Kronika obce Hněvotín za rok 2021 obsahuje 72 stran. 

 

Zápis do kroniky schválil starosta obce Ing. Jaroslav Dvořák dne ____________ 

 

 

 

 

 

 


